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يادداشت- 1

يادداشت-2

 آش شله قلم كاري
 به نام وزارت صمت

پ��س از راي اعتماد مجلس به 
وزير صمت، بايد بررسي شود 
كه آيا عملكرد وزير صمت به 
گونه اي مناسب بوده است كه 
راي اعتماد دوب��اره مجلس را 
كسب كرده است؟ آيا در حوزه 
بازرگاني عملكرد مطلوبي ثبت 
شده است؟ آيا در بخش صمت 
عملكرد مناس��بي قابل مش��اهده اس��ت؟ آيا در حوزه 
خودروسازي عملكرد مطلوبي ثبت شده است؟ آيا توجه 
لازم به كسب و كار خرد و متوسط شده است؟ با استفاده 
از اين پاس��خ ها است كه مي توانيم به عملكرد مطلوب يا 
نامطلوب وزارت صمت يا هر وزارتخانه ديگري دست پيدا 
كنيم. نبايد فراموش كرد كه فاطمي امين نهايتا 16 ماه 
در راس كار بوده است؛ البته در همين مدت هم عملكرد 
خاصي از ايشان مشاهده نشده است. نه در زمينه انتصابات 
و نه در زمينه تصميم گيري ها. به  طور كلي وزارت صمت 
از تلفيق 4 وزارتخانه »صنعت«، وزارت »صنايع سنگين«، 
وزارت »معادن و فلزات« و وزارت »بازرگاني« تشكيل شده 
است. يك  آش شله قلم كار كه تضاد منافع ميان بخش هاي 
گوناگون آن همواره وجود داشته است. اينكه اين 4 حوزه 
مهم در اختيار وزير در حد فاطمي امين قرار داده شود كه 
اساسا تجربه اي ندارد، معلوم است كه نتيجه مطلوبي در 
پي نخواهد داشت. البته اين تنها مختص به فاطمي امين 
نيست و بسياري از افراد ديگر هم در اين وزارتخانه نتوانسته 
بودند، گُلي به سر صنعت و توليد و بازرگاني كشور بزنند! 
متاس��فانه در اين وزارتخانه هيچ نوع پيشرفت سازماني 
وجود ندارد و افراد مبتني بر تخصص و دانايي انباش��ت 
شده پيشرفت نمي كنند. يعني نه رييس و نه مديركل ها 
و نه روساي منطقه اي بر اساس شايسته سالاري و مبتني 
بر يك سلسله  مراتب رشد نمي كنند. كافي است فردي به 
ستاد انتخاباتي رييس جمهوري يا معاون اول و... مربوط 
باش��د تا به سرعت سلس��له مراتب را طي كند. از سوي 
ديگر اين وزارتخانه، وزارتخانه اي اس��ت كه مدام درگير 
وظايف گوناگوني از جمله بنگاهداري اس��ت. نمونه اش 
خودروسازاني هستند كه وزارت صنعت به  طور مستقيم 
ادامه در صفحه 3 به آنها مربوط است.  

يادداشت-5 يادداشت-4 يادداشت-3

 شك و بدگماني
 موريانه اي خطرناك

 پازل 
گمشده بورس

 حمايت هدفمند
 از كسب و كارها

شكاك بودن و بدگماني عبور 
از خط تعادل و قرم��ز افراد در 
زندگي هاي مش��ترك اس��ت 
و به عبارت��ي پايه هاي زندگي 
مشترك را مي خورد اين رفتار 
شامل چك كردن مدام گوشي 
همسر در زمان خواب يا نبودن 
او، ش��ك كردن به تماس هاي 
همس��ر، زيرنظر گرفتن يا تعقيب او تا احساس خطر در 
جمع هاي غريبه و خودماني، اجازه ندادن به سركار رفتن 
همسر يا هر چيز ديگري مي تواند نمود پيدا كند. در اسلام 
به طور موك��د از ترتيب اثر دادن ب��ه گمان  هاي بيهوده و 
بي اساس افراد منع ش��ده اند و از انسان  ها خواسته شده تا 
زماني كه به مس��اله اي يقين و علم پيدا نكرده  اند، درباره 
آن قضاوت نكنند چرا كه بناي آسيب و نابودي جامعه در 
همين است. افراد مبتلا به شك نمي توانند قبول كنند و 
بپذيرند كه احساسات شان نسبت به ديگران منفي است 
و رفتار تهديد آميز يا تحقير اميز به ديگران دارند، اين افراد 
حتي اگر اعتماد ديگران هم بهشان ثابت شود باز هم نسبت 
به همسر يا ديگران بي اعتماد هستند و برداشت هاي غلط 
و ش��خصي از رفتار و اعمال ديگران مي كنند و ديگران را 
رنجيده مي كنند عموما همسران اين افراد خسته و رنجور 
و درد كشيده مي نمايند و اگر بتوانند دوري از آنها را انتخاب 
ادامه در صفحه 3 مي كنند.  

بس��ته 10 بندي حمايت از 
بازار س��رمايه ابلاغ شد. بند 
اول اين بس��ته ك��ه به نوعي 
بيمه سرمايه و ارايه يك سود 
۲0 درصد سالانه بود، كه اين 
موضوع بي تاثير نخواهد بود 
ام��ا وجود بازاره��اي موازي 
ب��ا بازدهي ه��اي جذاب تر و 
همچنين نياز به تغيير چينش سبد سهام در طول زمان 
باعث مي شود كه برخي اين ميزان سود را جذاب ندانند 
و به فروش س��هام خود بپردازند. واريز ۵ هزار ميليارد 
تومان به صندوق تثبيت و حمايت از سهامداران بزرگ 
به فروشندگان سيگنالي را مخابره مي كند كه فرصت 
مناسبي براي فروش سهام به وجود آمده است و همين 
موضوع باعث خروج پول بيش از 1۵00 ميليارد توماني 
در دو روز ابتدايي هفته شد. مباحثي همچون دستور 
به توقف ف��روش حقوقي ه��ا و بازارگردان ها به نوعي 
باعث از بين رفتن ماهيت اصلي بورس به عنوان يك 
بازار خواهد شد و عرضه و تقاضا را دستكاري مي كند 
كه مي تواند تبعات بيشتري همچون دفعات گذشته 
داشته باش��د. وجود دو بند مهم يعني بهبود سيستم 
بانكداري كش��ور و عدم اختصاص س��ودهاي بالا به 
سپرده هاي سنگين و همچنين عدم ضربه به وضعيت 
عملياتي و مالي ش��ركت ها با مصوبه هاي مختلف در 

ليس��ت بلندبالاي حمايتي بورس تهران در دو سال 
گذشته را الزامي است. به نظر نمي رسد با بسته حمايتي 
جديد اتفاق مثبتي در انتظار بازار سهام باشد و 1۵00 
ميليارد تومان خروج پول اشخاص حقيقي در دو روز 
ابتدايي اجراي اين بس��ته حاكي از عدم اثرگذاري آن 
است. مشكل اصلي بورس تهران خريد سهام نيست 
بلكه وضعيت شركت هاي بورسي است كه از ۲ جبهه 
سياستگذاري دس��توري و ركود بازارهاي جهاني با 
توجه به كاموديتي محور بودن بازار س��رمايه، تحت 
فشار قرار گرفته اس��ت.  حمايت هاي فعلي مختص 
ش��ركت هاي بزرگ و شاخص ساز اس��ت و نمي تواند 
وضعيت كلي بازار را تغيي��ر بدهد. مهم ترين چالش 
بورس ايران اعتماد از دست رفته سهامداران به دليل 
سياس��تگذاري هاي غلط و افزايش فشار بر صنايع از 
طريق افزايش نرخ خوراك و هزينه منابع انساني است 
كه تنها با خريدهاي صندوق تثبيت اين اعتماد به بازار 
برنمي گردد. تجربه تاريخي اين حمايت ها نيز نشان 
مي دهد كه اين اقدامات تنها فرصت خروج براي عده اي 
از سهامداران حقيقي و حقوقي است. بند يك اين بسته 
كه در آن بيمه كردن سهام حاضر در پرتفوي اشخاص 
حقيقي تا سقف 100 ميليون تومان براي هر نفر )كه 
حدود ۹6 درصد از تعداد كدهاي حقيقي فعال حاضر 
در بازار را تشكيل مي دهند( از طريق انتشار عمومي 
ادامه در صفحه 8 اوراق تبعي و...  

يكي از جدي ترين مشكلاتي 
كه در تمام س��ال هاي گذشته 
اقتص��اد اي��ران ب��ا آن مواجه 
ب��وده، نامش��خص ب��ودن 
نگاه كلان م��ا به بس��ياري از 
سياست گذاري هاست. اينكه 
نقش و س��هم دولت در اقتصاد 
چگون��ه تعري��ف مي ش��ود و 
سرمايه گذاران و فعالان اقتصادي در چه بخشي از اقتصاد 
تعريف مي شوند، موضوعي مهم است كه پرداختن به آن 
مي تواند تا حدي از سردرگمي هاي موجود جلوگيري كند. 
در سال هاي اخير ما شاهد آن بوده ايم كه دولت ها در برخي 
بازارها اجازه آزادسازي قيمت دادند و در بعضي حوزه ها، 
قيمت گذاري دس��توري ادامه پيدا كرد كه بر هم ريختن 
بس��ياري از بازارها نتيجه همان سياست هاي غلط است. 
در كنار آن، دولت در س��ال هاي گذشته بارها گفته كه از 
توليد حمايت مي كند و در اين زمينه طرح ها و برنامه هاي 
مختلفي نيز اعلام شده اما بسياري از آنها در حد شعار باقي 
مانده اند. اينكه به توليدكنندگان اميد حمايت بدهيم اما در 
عمل نتوانيم خواسته هاي آنها را اجرايي كنيم، تنها شرايط 
آنها را بر هم مي ري��زد. به اين ترتيب در حالي كه حضور و 
مداخله دولت در بخش هايي از اقتصاد، ش��رايط را دشوار 
كرده، از سوي ديگر عدم اجراي وظايف مهم دولتي، در ديگر 
ادامه در صفحه 7 حوزه ها نيز ... 

مهرنوش فهيمي احسان عسكري خسرو فروغان گران سايه

احسان سلطاني

 پيام هاي سياسي باعث ركوردهاي جديد 
در بازار سكه، طلا و ارز شد

 رييس اتاق ايران: با اين روال تا 20 سال آينده 
موجود زنده اي در ايران نيست!

»تعادل« پشت پرده فرار فاطمي امين از معركه استيضاح را بررسي مي كند

 هجوم سرمايه هاي سرگردان 
به سوي بازار طلا و ارز

صفحه 3     صفحه 3    

 فرصت محدود 
براي مقابله با بحران آب 

 لابي، پيروزِ شكست استيضاح 
از بسته حمايت از كسب و كارها 

رونمايي شد

 معاون شهردار تهران: 
 پول اصلي را ۱000 نفر مي دهند 

 درآمد برخي شهرداري ها 
از پيتزافروشي كمتر است

»طي يك الي دو ماه گذش��ته كسب و كارها ايام 
سختي را پشت سر گذاشتند و بسيار سخت و تلخ 
بود كه جمعي از افرادي كه به صورت خود اشتغالي 
و با تكيه ب��ر فناوري نوين فعالي��ت مي كردند با 
مشكل رو به رو شدند.« اين بخشي از صحبت هايي 
است كه روز گذشته از سوي احسان خاندوزي، 
وزير ام��ور اقتصادي و دارايي دولت س��يزدهم 
صفحه 2 را بخوانيد مطرح شد.  

 ديروز اعضاي شوراي شهر با كليات لايحه اصلاحيه 
»مصوبه اخذ مطالبات حوزه شهرسازي شهرداري 
تهران« موافقت كردند. بر اساس اين لايحه قرار است، 
شهرداري تهران با هدف شكستن »قفل« فعاليت هاي 
ساختماني در پايتخت، مشوق هايي را به سازندگاني 
كه عوارض شهرس��ازي را پرداخت مي كنند، ارايه 
دهد به گونه اي كه براي افرادي كه در ماه اول عوارض 
پرداخت مي كنند، ۳0 درصد، براي پرداخت كنندگان 
صفحه 5 را بخوانيد عوارض در...  

دولت منتقد 
محدوديت  هاي 

مجازي!

درآمدزايي با 
آينده فروشي شهر؟

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 

به شماره  30005320 در دسترس شماستسامانه پيامكي روزنامه تعادل 

 اين روزها نزديك شدن 
م��راودات اقتص��ادي 
اي��ران و روس��يه اي��ن 
پرسش را براي بسياري 
از تحليلگ��ران و حتي 
فعالان اقتصادي ايجاد 
كرده است كه آيا ايران 
و روس��يه ش��ركاي 
اقتصادي قابل توجهي براي يكديگر هس��تند و 
مي توانند نيازهاي يكديگر را برآورده سازند يا نه؟ 
اخيرا اعلام ش��ده كه دو كشور ايران و روسيه به 
دنبال ايجاد يك خط شبه سوييفت مالي هستند 
تا نيازهاي خود را پوش��ش دهند. از سوي ديگر 
وزير نفت ايران راهي روسيه شده تا تفاهمنامه 
40ميليارد دلاري نفتي و گازي با روس��يه را با 
هدف س��رمايه گذاري بر روي زيرس��اخت هاي 
انرژي ايران محقق كند. همچنين اخبار مستمري 
در خصوص رشد كسب و كارهاي خرد ميان دو 
كشور شنيده مي شود. مجموعه اين تحركات اين 
ابهام را ايجاد كرده كه آيا بايد منتظر شكل گيري 
تحول خاصي در روابط ميان دو كشور باشيم يا 
نه؟ واقع آن است كه ايران و روسيه هر دو كشور 
ذيل تحريم هاي شديد كش��ورهاي غربي قرار 
دارند. از سوي ديگر اين دو كشور در صحنه اقتصاد 
جهاني، وزنه قابل توجهي نيستند كه مبتني بر 
آن بخواهيم اين تصور را عمق بخشيم كه نزديكي 
دو كشور باعث تحول چشمگيري در اقتصاد دو 
كشور مي شود. در شرايط فعلي اقتصاد ايران با 
دلار 1۳هزار توماني )و نه دلار ۳0هزار توماني( 
۳ده��م درص��د كل اقتصاد جهان را تش��كيل 
مي دهد. از س��وي ديگر بي��ش از ۵۹درصد كل 
صادرات روسيه را نفت و گاز تشكيل مي دهند. 
بنابراين تحريم هاي اخي��ر، ضربه قابل توجهي 
به اقتصاد اين كش��ور وارد ساخته است. از سال 
۲014 به بعد به دليل تحريم هاي اتحاديه اروپا 
و امريكا عليه روسيه، ارزش روبل واحد پول اين 
كشور را با بحران ۵0 درصدي مواجه كرده است. 
وزارت اقتصاد روس��يه در اواسط ماه اوت۲0۲۲ 
پيش بيني مي كرد تولي��د ناخالص داخلي اين 
كشور 4.۲ درصد در سال جاري ميلادي كاهش 
يابد و قبلًا هم در مورد يك سقوط 1۲ درصدي 
هشدار داده بود كه مي تواند بزرگ ترين سقوط 
اقتصاد روس��يه از اواس��ط بح��ران دهه 1۹۹0 
به دنبال فروپاشي شوروي سابق باشد. اين اعداد 
را مقايسه كنيد با سهم حدودا ۳0درصدي امريكا 
در اقتصاد جهاني يا س��هم 1۳درصدي اروپا در 
اقتصاد جهاني. طبيعي اس��ت كه دوري ايران از 
قدرت هاي جهان��ي در زمينه اقتصاد، تبعاتي را 
براي كشورمان در بر خواهد داشت. اما آيا اين به 
اين معناست كه نبايد ايران و روسيه به هم نزديك 
شوند؟ بدون ترديد اين يك اشتباه است كه تصور 
كنيم نزديكي اقتصاد ايران به اقتصاد روس��يه 
اشتباه است. مهم اين است كه اين نزديكي با چه 
هدفي و در راستاي دستيابي به چه دستاوردهايي 
صورت گرفته است؟اگر ايران به دنبال اين باشد 
كه تنوع اقتصادي را از بازارهاي خود بگيرد و نقش 
انحصاري به روس��يه براي حضور در بازارهايش 
بدهد، قطعا اشتباه است. اما اگر قرار باشد، نزديكي 
به روس��يه فرصتي را در اختي��ار ايران قرار دهد 
كه از طريق آن بتواند، بخش��ي از نارسايي هاي 
اقتصادي خود را پوش��ش دهد، هيچ ايرادي به 
آن نمي توان گرفت. بلكه بايد از آن پش��تيباني 
هم كرد. مش��كل از جايي آغاز مي شود كه ايران 
صراحتا اعلام مي كند، روسيه شريك راهبردي 
)و شايد تنها شريكش( در صحنه اقتصاد جهاني 
است. اين اظهارنظر اين پالس را به طرف مقابل 
ارسال مي كند كه نقش  محوري در اقتصاد ايران 
دارد و مي تواند ب��ا كارت اقتصاد و انژي ايران در 
س��طح جهاني بازي كند. در نقطه مقابل ايران 
در حوزه انرژي يك بازيگر قديمي و استراتژيك 
است، ضرورتي ندارد، كنشگري ايران در اقتصاد 
جهاني به تصميمات طرف روسي گره بخورد. در 
كل معتقدم مناسبات ارتباطي با روسيه دو روي 
سكه است كه يك طرف آن مي تواند به نفع ايران 
باشد و روي ديگر آن به ضرر ايران. مهم راهبردي 
اس��ت كه ايران در مواجهه با اين روابط در پيش 

مي گيرد.

محسن جليلوند

 نزديكي اقتصادي 
ايران و روسيه؛ هم آري و هم نه

تعادل | فرشته فريادرس |
قرار بود جلس��ه اس��تيضاح وزير صمت روز يكش��نبه 
هفته جاري برگزار ش��ود، اما با رايزني دولت و مجلس 
»سيدرضا فاطمي امين« روز گذشته به مجلس رفت تا 
به پرسش هاي نمايندگان پاسخ دهد. به نظر مي رسيد 
كه وضعيت توليد و بازار خودرو، كار دست وزير صنعت 
بدهد؛ تا جايي كه ش��ليك بيش��تر حم��لات موافقان 
استيضاح وزير، از سمت خودرو بود. نمايندگان موافق 
اس��تيضاح، همچنين از دو برابر ش��دن قيمت خودرو 
و آرزوهاي دس��ت نيافتني براي خريد خودرو س��خن 
گفتند و اينكه در حال حاض��ر ميليون ها دلار از جيب 
سهامداران به جيب دلالان خودرو مي رود. حتي گفته 
شد كه فاطمي امين، گوشت واردات خودرو را دست گربه 

سپرده و هر روز ميليون ها تومان به قيمت خودرو افزوده 
و كيفيت آن بدتر شده. و صحبت از رانتي شد كه به گفته 
يكي از نمايندگان، وزير با هماهنگي معاونش در ثبت 
سفارش واردات موبايل به نفع چند شركت از دوستان 
خود انجام داده اس��ت. در مقابل اما مخالفان استيضاح 
عنوان مي كردند اينكه ما مخالف استيضاح هستيم، به 
اين معنا نيس��ت كه چك سفيد امضا داده ايم. در حالي 
كه تا هفته گذشته حذف فاطمي امين از وزارت صمت 
قطعي به نظر مي رسيد و حتي سناريوي استعفا مطرح 
بود، اما شنيده ها حاكي از تغيير فضاي عمومي مجلس در 
چند روز اخير به نفع وزير صنعت داشت. گويا دولتمردان 
در اين هفته در لابي هاي پشت پرده موفق شده اند راي 
نمايندگان مخالف را برگردانند. برهمين اس��اس وزير 

صمت با 1۸6 راي موافق از استيضاح گريخت. 

  چرا استيضاح وزير صمت راي نياورد؟ 
جلسه استيضاح س��يدرضا فاطمي امين وزير صمت در 
غياب ابراهيم رييس��ي در دستور كار روز گذشته مجلس 
قرار گرفت. رييس دولت دليل عدم حضورش را استقبال از 
نخست وزير ارمنستان عنوان كرد. استيضاح اول فاطمي 
امين در تابستان امسال، بعد از كش و قوس هاي فراوان، با 
وساطت ابراهيم رييسي و وعده او براي معرفي دو وزير به 
مجلس در آستانه تغييرات وزارت صمت و تشكيل وزارت 
بازرگاني، اس��تيضاح فاطمي امني منتفي شد. در ادامه، 
محمدباقر قاليباف با بيان اينكه »رييس جمهور در آخرين 
صحبت عنوان كرد كه به اين نتيجه رسيده اند كه وزارت 

صمت حتما نيازمند تجديد نظر ب��وده و به دو وزارتخانه 
تبديل شود و نهايتاً دو وزير به مجلس معرفي شود تا اصلاح 
س��اختاري اصولي صورت گي��رد.« از نمايندگان موافق 
استيضاح دوماه فرصت گرفت تا ابراهيم رييسي دو وزير را 
به مجلس معرفي كند. اما با نزديك شدن به موعد استيضاح 
وزير صمت در 10 آبان، زمزمه ها از برگزاري جلسات وزير 
صمت با نمايندگان براي منتفي كردن استيضاح به گوش 
مي رس��يد. يك نوبت جلس��ه مجمع نمايندگان استان 
تهران در دفتر فاطمي امين و جلسه با فراكسيون اكثريت 
مجلس موسوم به فراكسيون انقلاب اسلامي كه محور آن 
را قاليباف عهده دار است، شائبه همراهي و هماهنگي برخي 
نمايندگان مجلس براي منتفي كردن استيضاح وزير صمت 
ادامه در صفحه 7 را برجسته كرد.   



»طي يك الي دو ماه گذشته كسب و كارها ايام سختي 
را پشت سر گذاشتند و بسيار سخت و تلخ بود كه جمعي 
از افرادي كه به صورت خود اشتغالي و با تكيه بر فناوري 

نوين فعاليت مي كردند با مشكل رو به رو شدند.«
اين بخش��ي از صحبت هايي است كه روز گذشته از 
سوي احسان خاندوزي، وزير امور اقتصادي و دارايي 
دولت سيزدهم مطرح ش��د. صحبت هايي كه بدون 
اش��اره به محدوديت ه��اي مجازي اعمال ش��ده، از 
ناآرامي هاي رخ داده در هفته هاي اخير به عنوان عامل 
اصلي فشار بر كسب و كارهاي اينترنتي نام مي برد، 
موضوعي كه صرف نظ��ر از چگونگي ايجاد آن، يك 
نتيجه قطعي داش��ته و آن فشار بر كسب و كارهايي 
است كه در سال هاي گذشته به وجود آمده بودند اما 

حالا به دلايل مختلف با چالش مواجه هستند.
هرچند در هفته هاي گذشته با امنيتي شدن فضا، بحث 
اعمال محدوديت بر فضاي مجازي در شاك )شوراي 
امنيت كشور( نهايي شد و البته هنوز حرفي از دائمي 
شدن اين ممنوعيت ها و محدوديت ها مطرح نشده اما 
برخي صحبت ها نشان مي دهد كه شايد تا زماني كه 
واتس اپ و اينستاگرام، رسما در توافقي قوانين ايران 
را نپذيرند، ديگر ش��رايط براي رفع فيلتر آنها فراهم 
نشود. مشابه اين تجربه در سال هاي گذشته ابتدا براي 
يوتيوب، فيس بوك و توييتر و در دولت قبل براي تلگرام 
ني��ز رخ داد و با وجود صحبت هاي مختلف، ديگر اين 

شبكه هاي اجتماعي رفع فيلتر نشدند.
آنچه تجربه هفته هاي گذشته را متفاوت كرده، شرايط 
خاص اينستاگرام است. اين شبكه مجازي، در سال هاي 
گذشته محبوبيت قابل توجهي بين كاربران ايراني پيدا 
كرده و جدا از بستر سرگرمي، شرايط را براي فعال شدن 
كس��ب و كارها تجاري در سطوح كلان و خرد فراهم 
كرده اس��ت. هرچند برخي گزارش ها رقم فعاليت در 
اين بستر را به شكل اغراق شده اي بزرگ در نظر گرفته 
بودند اما آمارهاي رسمي نيز حاكي از آن است كه به 
هر حال اين شبكه، نقش��ي مهم در كسب و كارهاي 
كوچك داش��ته اس��ت. رييس مركز توسعه تجارت 
الكترونيك هفته قبل اعلام كرد: در سال ۱۴۰۰ اندازه 
كل بازار تجارت الكترونيكي رسمي كشور ۱۲۳۰ همت 
)هزار ميليارد تومان( بوده است. بررسي مركز از چند 
روش و تركيب آنها مانند بررسي تراكنش هاي بانكي 
درگاه ها، سرشماري از صفحات فروش اينستاگرام و نيز 
از طريق تحليل اقتصاد كلان نشان مي دهد كه مجموع 
تراكنش مالي در فضاي شبكه هاي اجتماعي در سال 
۱۴۰۰، عددي بي��ن ۲۵ تا حداكث��ر ۳۵ همت بوده 
است؛ يعني روزانه بين ۶۸ تا ۹۵ ميليارد تومان. نكته 
مهم اينكه اين گردش در حدود سه درصد كل اندازه 
اقتصادي تجارت الكترونيكي كشور است. اما از سوي 
ديگر بايد در نظر داشت كه تعداد اين كسب و كارها 
در حدود ۳۰۰ هزار برآورد مي ش��ود و عدد اشتغال 

آن بين ۴۰۰ تا ۶۰۰ هزار نفر تخمين زده مي شود. 
البته اين تعداد اشتغال به معني اشتغال تمام وقت 
نيس��ت و از اكثر اين صفحات به عنوان شغل مكمل 
يا درگاه ارايه مكمل اس��تفاده مي شده است. اين را 
هم بايد بدانيم كه عمده كسب و كارهاي مستقر در 
ش��بكه هاي اجتماعي جزو كسب و كارهاي خرد به 
حساب مي آيند و از اين جهت تعداد افراد دخيل در 
اين كسب و كارها به نسبت تعداد كسب و كارها تعداد 
نسبتاً زيادي است كه آن هم به خاطر كوچك بودن 
عمده اين كسب و كارهاي اينستاگرامي بوده است.

هرچند تصميم گيري درباره رفع محدوديت شبكه هاي 
اجتماعي به نظر نهادهاي امنيتي و سياست هاي كلان 
كشور بستگي خواهد داش��ت اما دولت در هفته هاي 
گذش��ته از اين گفته كه به دنبال حمايت از كس��ب 
و كارهايي اس��ت كه تحت تاثير اين ش��رايط آسيب 
ديده اند، موضوعي كه روز گذش��ته و در قالب جلسه 
مشترك وزير اقتصاد و وزير ارتباطات از آن رونمايي شد. 
وزير اقتصاد تاكيد كرد: فضاي ناآرامي ها ضربه جدي به 
كسب و كارها وارد و ايام سختي را براي فعالان اين حوزه 
ايجاد كرد و حتما معيشت بسياري از خانوارها، ناشي از 
اين روزهاي سخت دچار تنگنا شد. شايد صداي آنها به 
گوش ما و شما كمتر رسيده باشد اما پيام هايي از سوي 
مردم دريافت كرديم و بسياري از مردم معيشت شان 
صرفا از اين بستر بود و وقتي داراي اختلال شد، مساله 
جدي ب��راي خانواره��ا ايجاد كرد. ب��ه همين جهت 
مي گويم اميدوارم شيريني اين بسته حمايتي به كام 
فعالان حوزه كسب و كارهاي اينترنتي برسد و بتوانيم 
امنيت اقتصادي و سرمايه گذاري را بيش از پيش براي 

فعالان حوزه كسب و كار فراهم كنيم.
خاندوزي تصريح كرد: يكي از دس��توركارهاي جدي 
دولت آقاي رييسي و مساله اي كه ما در وزارت اقتصاد 

پيگيري مي كنيم، اين است كه حقوق كسب و كارها، 
حقوق كس��ب و كارهاي بالقوه اي كه اين زنجيرهاي 
دست و پا گير نظام اجرايي كش��ور اجازه نمي دهند 
اجرايي و شكوفا شوند را استيفا كنيم و صداي كسب و 
كارهاي كم صدا اما پرشماري باشيم كه در اقتصاد ايران 
نقش آفريني ويژه دارند. در قالب هيات مقررات زدايي 
و تسهيل مجوزهاي كسب و كار در ايران همين مسير 
استيفاي حقوق فعالان اقتصادي را دنبال مي كنيم. 
معتقديم تئوري اقتصاد مردمي دولت سيزدهم اين 
است كه قدرت را برگردانيم به بدنه فعالان اقتصادي 
و اجتماعي كش��ور و مردم به عن��وان صاحبان اصلي 
پرقدرت تر از دستگاه هاي اجرايي ما باشند. وي با بيان 
اينكه خودمان را موظف مي دانيم اميد از دست رفته 
فعالان را آرام آرام و با اين دست از اقدامات بازگردانيم، 
تشريح كرد: به طور مثال برخي از فعالان حوزه انرژي 
درخواست داش��تند كه طلب هايي كه دولت از آنها 
دارد، با بدهي هايي كه دس��تگاه ديگر دولتي دارد، با 
يكديگر تهاتر شود تا باري از دوش شركت هاي توليدي 
برداشته شود و اين در متن قانون رفع موانع هم موجود 
است و هفت سال است كه به عنوان حق قانوني مطرح 
است اما متاسفانه خود دستگاه هاي اجرايي گاهي در 
اين زمينه كوتاهي كردند. وقتي در جلسه كميسيون 
اقتص��ادي دولت مطرح ش��د، برخ��ي از نمايندگان 
وزارتخانه ها مخالفت و اعلام كردند اين بدهي بعدا به 

عنوان بدهي دستگاه دولتي ثبت مي شود.
وزير ام��ور اقتص��ادي و داراي��ي گفت: م��ا در آنجا 
اصرار و اعلام كرديم كه من و ش��ما ب��ه عنوان وزير 
بهتر مي توانيم كه مذاك��ره كنيم؛ درنهايت با وجود 
مخالفت ها ط��رح مصوب و به صح��ن هيات دولت 
جهت تصويب هم ارسال شد. اينها مواردي از رويكرد 
حمايت از كس��ب و كارهاي بخش غيردولتي است 

و اميدواريم با اس��تمرار اين مسير بتوانيم بخشي از 
موانع و مشكلات را حل و پايداري نسبي براي كسب 
و كارهاي فعالان طي ماه هاي آينده ايجاد كنيم. البته 
اين حمايت ها بخشي از طرح دولت است و همچنان 
يكي ديگر از راهبرده��اي كلان، تلاش براي انتقال 
كاربران ايراني به شبكه هاي اجتماعي داخلي است كه 
با وجود برخي آمارها، لااقل هنوز نتوانسته اند، بخش 

مهمي از جمعيت را با خود همراه كنند. 
زارع پور تأكي��د كرد: دولت حامي كس��ب وكارهاي 
اينترنتي است و حتما اين مسير را دنبال خواهد كرد 
آنچه كه مهم است موادي است كه در اين آيين نامه ذكر 
شده و حدود ۳۰ نوع حمايت جديد كه براي كسب و 
كارها و سكوها پيش بيني كرديم. نكته مهمي كه وجود 
دارد اين اس��ت كه اجراي آيين نامه نيازمند عزم ملي 
است؛ يعني همه دستگاه هايي كه نامشان در اين آيين 
نامه آمده بايد پاي كار بيايند؛ ما در وزارت ارتباطات و 
فناوري اطلاعات حتما دبيرخانه اي را تشكيل مي دهيم 
ب��راي اين موضوع و اجراي بند به بند اين آيين نامه از 
سوي دستگاه هاي مختلف كه مصوبه فقط روي كاغذ 
نباشد و براي اينكه نش��ان دهيم اجرايي مي شود، از 
هفته آينده اجراي بندهاي مرتبط با وزارت ارتباطات 
را شروع مي كنيم.به گفته او در بسته حمايتي دولت از 
كسب و كارهاي اينترنتي موضوعاتي از جمله پرداخت، 
تبليغات، حمل و نقل، زيرساخت، ماليات، تسهيلات 
و احراز هويت ديده ش��ده اس��ت. در حوزه پرداخت، 
خدماتي از جمله حساب اماني )كسر مبلغ خريد پس 
از اطمينان از سبد كالا( خريد اعتباري )پرداخت وجه 
با فاصله از دريافت كالا(، پرداخت مستقيم، كيف پول، 
درگاه پرداخت و رمزريال عرضه مي ش��ود. وي ادامه 
داد: در حوزه تبليغ��ات تخفيف حداكثري تبليغات 
در دس��تگاه هاي اجرايي و صدا و سيما براي كسب 
و كاره��ا و پلتفرم ها ديده ش��ده و همچنين پلتفرم 
موظف ش��ده كه با انجام تبليغات در مدت كوتاهي 
نصف دنبال كننده هاي كس��ب و كار در پلتفرم هاي 
خارجي را در پلتفرم داخلي معرفي كند. برنامه سازي 
براي معرفي در صدا و س��يما و اختصاص بسته ويژه 

تبليغات پيامكي از ديگر بخش هاي تبليغات است.
يكي از اصلي ترين دغدغه هايي كه در سال هاي گذشته، 
بارها از سوي فعالان اقتصادي بر روي آن تاكيد شده، 
اهميت ثبات در تصميم گيري براي س��رمايه گذاري 
است. اينكه در سال هاي گذشته گروه هاي مختلفي در 
كسب و كارهاي اينترنتي ورود كرده اما حالا سرنوشت 
پيش روي خود را نامعلوم مي بينند، قطعا در نهايت به 
ضرر اقتصاد كشور تمام خواهد شد. با توجه به رونمايي 
دولت از بسته رسمي حمايتي خود، بايد ديد در ابتدا آيا 
شرايط اين گروه ها بهبود خواهد يافت و البته در گام 
دوم، سياس��ت هاي حمايتي براي فرستادن كاربران 

به بسترهاي ايراني، چه نتيجه اي به همراه مي آورد.
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نسبت به منطقه قفقاز
حساس هستيم

رييس جمهور تاكيد كرد كه منطقه قفقاز بخشي از تاريخ، 
تمدن و فرهنگ ايراني است و ما نسبت به منطقه قفقاز 
حساس هستيم. سيد ابراهيم رييسي در نشست خبري 
مش��ترك خود با نخست وزير ارمنس��تان با بيان اينكه 
ترديدي ندارم اين س��فر به ارتقاي روابط دو كشور منجر 
مي شود، اظهار كرد: سياست همسايگي مورد تاكيد دولت 
است. ما در يك سال گذشته با آقاي كاشينيان نشست هاي 
مختلفي داشتيم كه در اين نشست ها و همچنين در اين 
سفر بر توسعه روابط تجاري و اقتصادي، سياسي و امنيتي 
دو كشور كرديم. رييس��ي افزود: در اين چند ماه گذشته 
روابط تجاري و اقتصادي دو كشور ۴۳ درصد رشد داشته 
است اما هدفگذاري ما توسعه اين روابط تا سه ميليارد دلار 
است و اين هدف امكانپذير است. رييس جمهور در ادامه 
با بيان اينكه روابط خوب دو كش��ور حتما به روابط بهتر 
در منطقه خواهد انجاميد خاطرنشان كرد: منطقه قفقاز 
بخشي از تاريخ، تمدن و فرهنگ ايراني است و ما نسبت به 
منطقه قفقاز حساس هستيم. امنيت و صلح در قفقاز براي 
ايران بسيار اهميت دارد. ما در مذاكرات امروز به اين نتيجه 
رسيديم كه حل مسائل منطقه بايد به دست كشورهاي 
منطقه باشد و مداخله بيگانگان نه تنها مشكلات را حل 
نمي كند بلكه مش��كلاتي ايجاد مي كند. وي تاكيد كرد: 
ظرفيت هاي قفقاز مي تواند امنيت و صلح پايدار را در اين 
منطقه تضمين كند. اميدواريم در اين نشست با توافقاتي 
كه انجام شده است گام هاي قابل توجهي در جهت ارتقاي 
روابط دو كشور برداشته شود. نيكول پاشينيان نخست وزير 
ارمنس��تان در ادامه اين نشست خبري با تاكيد بر روابط 
تاريخي دو كشور گفت: در ديدار با رييس جمهور ايران از وي 
بابت رويكرد ايران نسبت به جامعه ارامنه در اين كشور تقدير 
كردم. بايد اش��اره كنم جمهوري اسلامي ايران مي تواند 
نماد واضح و شفافي درباره همزيستي مسالمت آميز دو 
دين مختلف باشد. وي همچنين گفت: در اين ديدار درباره 
زمينه هاي همكاري منطقه اي مذاكره كرديم. ظرفيت هاي 
زيادي براي توسعه روابط ايران و ارمنستان وجود دارد. من 
از ديدگاه ايران نسبت به صلح و امنيت در منطقه تقدير 
كردم. وي ادامه داد: من همچنين اطلاعاتي درباره نشست 
سه جانبه سوچي به آگاهي رييس جمهور ايران رساندم 
و موافق نقطه نظ��رات ايران درباره صلح و امنيت منطقه 
هستم. براي ما مهم است كه حتما ايران از همه مسائلي 
كه در مذاكرات ما مطرح مي شود آگاهي داشته باشد. ايران 
بايد از روابط ارمنستان با آذربايجان و تركيه و قره باغ آگاهي 
داشته باشد. پاشينيان هم در پايان با اشاره به مذاكرات 
خود با رييس جمه��ور ايران درباره توس��عه مبادلات 
تجاري و اقتصادي براي يافتن راه حل هاي آن گفت: در 
زمينه انرژي، كش��اورزي، مديريت منابع آبي و مسائل 
زيرساختي مذاكره كرديم كه آنها بايد جمع بندي شود. 
خيلي خوشحالم كه در ديدار امروز يادداشت تفاهم درباره 

تمديد تهاتر برق و گاز ميان وزراي دو كشور امضاء شد.

هدف گذاري سهم 20 درصدي 
انرژي هسته اي در كشور

رييس سازمان انرژي اتمي گفت: هدف گذاري ما توليد 
۲۰ درصد از س��بد انرژي كش��ور يعني حدود ۱۴ هزار 
مگاوات اس��ت؛ اكنون حدود يك هزار مگاوات در دست 
بهره برداري بوده و ۲ هزار مگاوات در دست ساخت است. 
محمد اسلامي پس از حضور در نشست كميسيون صنايع 
و معادن مجلس، گفت: صنعت هسته اي، صنعتي پيشتاز و 
پيشران در توسعه علم و فناوري است و مي تواند تاثيرگذاري 
گسترده اي در حوزه صنعتي داشته باشد.رييس سازمان 
انرژي اتمي افزود: در جلسه امروز محورهاي اصلي سند 
جامع راهبردي سازمان انرژي اتمي كه ۲۰ فروردين امسال 
توسط رييس جمهور رونمايي شد و در دستوركار ما قرار 
دارد، تشريح شد. وي اضافه كرد: با توجه به اينكه سازمان 
انرژي اتمي در حوزه معادن نقش داشت، ابهامات، سوالات، 
عملكرد و برنامه هاي اين بخش در نشست امروز تشريح و 
مقرر شد كه بيشتر از گذشته با كميسيون در حوزه معادن 
و بهره برداري از معادن تعامل صورت گيرد. اسلامي درباره 
توليد انرژي، ادامه داد: هدف گذاري ما در اين زمينه توليد 
۲۰ درصد از س��بد انرژي كش��ور يعني حدود ۱۴ هزار 
مگاوات است؛ اكنون حدود يك هزار مگاوات در دست 
بهره برداري بوده و ۲ هزار مگاوات در دست ساخت است، 
همچنين يك پكيج ۱۰ هزار مگاواتي و تعدادي نيروگاه 
كوچك در دس��ت است. رييس س��ازمان انرژي اتمي 
تصريح كرد: در طرح آمايش و انتخاب سايت مطالعاتي 
انجام ش��ده كه مهم ترين نكته براي ما كنار آب بودن و 
قابليت اس��تفاده از آب است كه توليد ۱۰ هزارمگاوات 
جديد در جنوب و بيش��تر در س��واحل مكران و استان 
هرمزگان، بوشهر و در خوزستان پيش بيني شده است.

رييس جمهور از داغداران 
زاهدان دلجويي كند

نماينده مردم چابهار در مجلس ش��وراي اسلامي با اشاره 
به اتفاقات ۸ مهر زاهدان، خواستار دلجويي از خانواده هاي 
داغداران اين حادثه و »ش��هيد« تلقي ش��دن كس��اني 
كه بي گناه كش��ته شدند، ش��د. معين الدين سعيدي در 
گفت وگو با ايسنا با اشاره به گفت وگوي روز گذشته خود با 
رييس جمهور درباره اتفاقات زاهدان گفت: در پي اتفاقات 
تلخ زاهدان نمايندگان مجمع استان سيستان و بلوچستان 
جلسات متعددي با مسوولان عاليرتبه كشور؛ اعم از رييس 
محترم جمهوري، ريي��س مجل��س، وزراي اطلاعات و 
كشور و همچنين رييس كميسيون امنيت ملي مجلس 
داشتند؛ ديروز نيز در حاشيه نشست كميسيون كشاورزي 
مجلس با رييس محترم جمهوري من مجدداً در دو حوزه 
از ايش��ان گلايه كردم. وي افزود: يكي از گلايه هاي من از 
رييس جمهوري استفاده نكردن از ظرفيت هاي نيروهاي 
توانمند استان سيستان و بلوچستان بود؛ معتقدم كه در اين 
دولت نه تنها استفاده از نيروهاي توانمند استان سيستان 
و بلوچستان توسعه پيدا نكرده بلكه حتي نتوانستند همان 
نيروهاي قبلي را نيز حفظ كنند. گلايه ديگر من درباره نحوه 
مواجهه دولت و رييس جمهوري ب��ا اتفاقات زاهدان بود؛ 
معتقدم به گونه اي كه بايد، از مردم دلجويي نشد و برخوردي 
كه با اين قضيه اتفاق افتاد به زعم ما اقناع كننده نبوده است.

رشد 3.1 درصدي توليد 
ناخالص داخلي در بهار امسال

بهادري جهرمي يادآور شد: توليد ناخالص داخلي در 
سه ماهه اول امسال رشد ۳.۱ درصدي داشته است و از 
اين ميزان رشد، در بخش صنعت در مدت مشابه آمار 
۵.۱ درصدي را نشان مي دهد. سخنگوي دولت در ادامه 
گفت: در حوزه تجهيزات پزشكي در هفت ماه ابتدايي 
امسال در توليد ۵۰۰ محصول تجهيزات پزشكي ۲۵ 
درصد افزايش در ارايه پروانه توليد داشته ايم. در صنعت 
فولاد در پنج ماهه ابتدايي امسال تقريباً ده درصد رشد 
داشته اس��ت. وي افزود: در حوزه خودروسازي توليد 
خودروي كامل ما رش��د داش��ته و ديگر توليد ناقص 
در مجموعه خودروس��ازي نيست و برخلاف گذشته 
ك��ه در انبارها خودروهاي فراواني وجود داش��ت الان 
تقريبا ديگر چنين نيست. در حوزه توليد اتوبوس ۷۸ 
درصد رشد و در مورد وانت ۴۷ درصد رشد داشته ايم. 
بهادري جهرمي يادآور شد: همچنين در محصولات 
پتروشيمي ۶.۲ درصد و در توليد كاغذ ۶.۸ درصد رشد 
داشته ايم. توليد گندم نيز ۳۷ درصد، برنج ۲۵ درصد و 
جو ۳۰ درصد در سال زراعي جاري با رشد همراه بوده 
است. سخنگوي دولت ادامه داد: در توليد برق ۶ هزار 
مگاوات افزايش ظرفيت ايجاد ش��د و دولت امسال به 
كمك ش��هرداري آمد و ۲۰۰ اتوبوس جدي��د را وارد 
پايتخت كرد. متاسفانه به دليل آشوبگري هاي اخير 
بيش از پنجاه دستگاه اتوبوس دچار آسيب شدند. وي 
در پاسخ به پرسشي درباره آلودگي كلانشهرها و برنامه 
جامع دولت در اين زمينه، گفت: بيش از ۶۰ حكم در 
قانون ه��واي پاك براي حل بح��ران آلودگي هوا اجرا 
شده و دولت براي سرعت بخشيدن به اجراي قوانين 
روي زمين مانده در اين زمينه اهتمام داشت. بهادري 
جهرمي يادآور شد: براي نخس��تين بار رديف بودجه 
مستقل براي كاهش آلودگي درنظر گرفته شده است. 
همچنين سه بخشنامه هم از سوي وزارت كشور صادر 
شده و برنامه هايي مانند لزوم اس��تاندارد سوخت در 
كشور و توسعه نيروگاه هاي تجديدپذير و از رده خارج 
كردن خودروهاي فرسوده هم از سوي دولت و وزارت 
صنعت و ساير نهادها صورت گرفته است. وي تاكيد كرد: 
در جلوگيري از انتشار گازهاي آلوده قرارداد جمع آوري 
گازهاي فلر در حال بهره برداري است و تمام اقدامات 
دولت به گونه اي اس��ت كه اميدواريم منجر به كاهش 
شيب اين مشكلات شود. سخنگوي دولت همچنين 
در پاسخ به پرسشي درباره كمبود دارو برنامه دولت براي 
آن، گفت: متاسفانه در ادوار مختلف شاهد سوءمديريت 
بوديم و در ايام اخير هم كوتاهي هايي انجام و گزارشي 
از مجموعه هاي سياست گذار و برنامه ريز دريافت شد. 
بهادري جهرمي يادآور شد: برخي مدعي بودند به دليل 
آنفلوآنزاي زودرس و ترويج بيماري هاي از اين دست 
شاهد اين كمبود بوديم كه با دستور رييس جمهوري 
محموله هاي جديد وارد كش��ور و در بازار توزيع شد و 
شركت هاي توليد كننده هم سه شيفت شروع به توليد 
داروها كردند. وي اظهار كرد: همچنين رييس جمهوري 
دس��تور داد گزارش��ي ارايه ش��ود و جزييات امور در 
مجموعه هاي سياس��ت گذار و توليدي مورد بررسي 
قرار گيرد تا تعارض منافع يا كوتاهي ها شناسايي شود.

احكام غير بودجه اي
وصله نچسب هستند

نشس��ت اعضاي شوراي سياس��ت گذاري »همايش 
ملي بهبود بودجه ريزي در ايران، حكمراني بودجه از 
تفريغ تا تدوين« با رييس كل ديوان محاسبات برگزار 
شد. مهرداد بذرپاش در جمع شوراي سياست گذاري 
»همايش ملي بهبود بودجه ريزي در ايران، حكمراني 
بودجه از تفريغ تا تدوين« ضمن تاكيد بر اينكه اداره 
بهتر كشور مس��تلزم تطابق و همپوشاني برنامه هاي 
بلندمدت، ميان مدت و كوتاه مدت اس��ت، گفت: در 
كش��ور سه نوع برنامه بلندمدت )چش��م انداز(، ميان 
مدت )برنامه هاي توس��عه اي پنج ساله( و كوتاه مدت 
)بودجه سالانه( تدوين مي شود كه طبق منطق نظام 
بودجه ريزي، بايد همه اين برنامه ها هم راستا باشند و 
حداكثر همپوشاني را داش��ته باشند. بذرپاش افزود: 
اگر مجلس قانوني را وضع مي كند، ديوان محاسبات 
كش��ور در تمام مراحل تدوين تا اجراي و رس��يدگي 
همراه آن اس��ت و از سوي ديگر مهم ترين و بيشترين 
پرونده هايي كه ديوان محاس��بات كش��ور رسيدگي 
مي كن��د، پرونده هاي مربوط به قانون بودجه اس��ت. 
بنابراين كارشناس��ان ديوان محاس��بات كشور توان 
اظهارنظر درباره تدوين و اجراي قوانين به طور جامع 
و كامل را دارند. وي با اش��اره به همزماني تهيه لايحه 
بودجه س��ال ۱۴۰۲ و برنامه هفتم توسعه، برگزاري 
چنين رويدادي را كاملا بهنگام دانست و بيان كرد كه 
يكي از محورهاي اين همايش مي تواند كمك به تدوين 
كارآمدتر اين قوانين راهبردي باشد و ديوان محاسبات 
كشور نيز براي اولين بار با بررسي و حسابرسي عملكرد 
برنامه شش��م توس��عه و ارايه گ��زارش تفريغ بودجه 
سال ۱۴۰۰ شش ماه زودتر از موعد و همچنين ارايه 
گزارش هاي مستمر بر اجراي بودجه ۱۴۰۱ رسالت 
خود را در اين خصوص به انجام رسانده است. رييس 
كل ديوان محاسبات كش��ور افزود: اجتماعي سازي 
سياست ها و همراه بودن دانشگاه ها و جامعه نخبگاني 
با فرآيند تدوين و تصويب بودجه مي تواند نقش موثري 
در اصلاح آن داشته باشد و اين همايش مسير را براي 
اجتماعي س��ازي سياس��ت هاي بودجه اي كشور باز 
مي كند. وي در ادامه افزود: در بخش نظارت نيز توجه 
داشته باشيم كه ارايه زودهنگام تفريغ بودجه يا نظارت 
حين اجراي بودجه و ساير اقدامات نهادهاي نظارتي چه 
كمكي به اثربخشي بودجه مي كند و نمايندگان مجلس 
و ساير ذينفعان چه بهره اي از اين گزارش ها مي برند. 
رييس كل ديوان محاس��بات گف��ت: تعارض قوانين 
عموم��ي با قوانين بودجه اي يكي ديگر از مش��كلات 
اساسي بودجه ريزي اس��ت. تعارض قوانين عادي با 
برخي احكام بودجه اي مجريان را دچار سردرگمي 
و نظارت بر اجرا را سخت خواهد كرد، اين هم سوالي 

است كه خوب است اين كنفرانس به آن بپردازد.

ازبستهحمايتازكسبوكارهارونماييشد

نمايندهايراندرسازمانملل:

دولت منتقد محدوديت  هاي مجازي!

جلسه ضد ايراني دولت امريكا را برگزار نكنيد

حمايتمستقيمدولتبرايكاهشآثارتورمي

س��فير و نماينده دائم جمهوري اس��لامي ايران نزد 
سازمان ملل متحد در نيويورك تاكيد كرد: در شرايطي 
كه ده ها س��ال زنان ايراني از تحريم هاي غيرانساني 
امريكا صدمه ديده اند، اين كشور صلاحيت حقوقي، 
اخلاقي و سياس��ي ب��راي برگزاري جلس��ه در مورد 
شرايط داخلي ايران را ندارد.امير سعيد ايرواني سفير و 
نماينده دائم ايران در سازمان ملل با بيان اينكه تلاش 
امريكا براي برگزاري جلسه غيررسمي در مورد شرايط 
داخلي ايران، رويه اي خطرناك و غيرسازنده است، از 
اعضاي سازمان ملل متحد خواست تا از هر اقدامي كه 
به برگزاري اين جلس��ه و ايجاد رويه خطرناك كمك 
مي كند، خودداري كنند.  سفير و نماينده دائم ايران 
در سازمان ملل در نامه اي به تمام سفرا و نمايندگان 
دائم كش��ورهاي عضو و ناظر س��ازمان ملل متحد با 
ارايه گ��زارش مختصري از روند تح��ولات جاري در 
اي��ران، اهداف امريكا از برگزاري نشس��ت ضد ايراني 
عليه ايران در س��ازمان ملل متحد را تش��ريح كرد و 
در اين نامه با اش��اره به درخواس��ت برگزاري نشست 
غير رسمي )آريا فرمولا( از سوي امريكا تحت عنوان 

»اعتراضات جاري در اي��ران« تاكيد كرد: امريكا با به 
راه انداختن جنگ رواني و عمليات فريب ادعا دارد كه 
اين جلسه هدفش حمايت از حقوق زنان ايران است اما 
اين امر كاملا ناشي از نفاق امريكا بوده و سوءاستفاده 
از مفهوم ارزشمند حقوق بشر محسوب مي شود. وي 
با اشاره به ده ها س��ال دشمني امريكا نسبت به مردم 
ايران افزود: برخلاف اتهامات بي اس��اس امريكا عليه 
ايران، دولت جمهوري اس��لامي ايران همواره متعهد 
به ارتقاي و حمايت از حقوق بش��ر و اجراي تعهدات 
حقوق بشري در چارچوب حقوق بين الملل است. حق 
آزادي بيان و تجمع مسالمت آميز توسط قانون اساسي 
جمهوري اس��لامي ايران به رسميت شناخته شده و 
دولت جمهوري اسلامي ايران همواره بر بهره مندي از 
اين حق توسط مردم تاكيد كرده و نمونه بارز اين امر 
برگزاري تجمعات مسالمت آميز در سراسر ايران است. 
ايرواني در اين نامه همچنين نوشته است: از سوي ديگر 
هر دولتي از جمله دولت ايران مسوول حمايت از مردم 
خود در مقابل اقدامات خشونت آميز نظير خرابكاري 
)ونداليسم( و تخريب اموال خصوصي و عمومي مانند 

آتش زدن آمبولانس ها، وس��ائل حمل و نقل عمومي، 
بانك ها و مراكز خدمات عمومي وفراتر از آن اقدامات 
تروريس��تي نظير حادثه اخير كه به شهيد شدن ۱۵ 
نفر و زخمي شدن ۳۰ نفر از شهروندان ازجمله زنان و 
كودكان توسط عناصر داعش در يك مكان مذهبي در 

شيراز انجاميد، مي باشد.
وي تصريح ك��رد: مكانيزم هايي براي رص��د، ارتقاء و 
حفظ ش��رايط حقوق بشر در كش��ورها در چارچوب 
مجمع عمومي سازمان ملل وجود دارد كه يكي از اين 
مكانيزم ها، بررسي دوره اي جهاني يا UPR مي باشد 
كه مكانيزم��ي جهاني و ش��فاف بر پاي��ه همكاري، 
گفت وگو و رفتار برابر همه دولت هايي كه مورد بررسي 
قرار مي دهد، ايج��اد مي كند و ايران هم به طور مداوم 
همكاري ه��اي داوطلبانه و س��ازنده اي در چارچوب 
UPR و ارتقاي ارايه گزارش دوره اي داش��ته اس��ت. 
سفير و نماينده دائم ايران در سازمان ملل متحد ادامه 
داد: پرداختن به مسائل داخلي دولت ها توسط شوراي 
امنيت سازمان ملل از طريق ايجاد يك ارتباط ساختگي 
بين اين م��وارد و صلح و امني��ت بين المللي نه فقط 

غيرسازنده مي باشد، بلكه مكانيزم هاي موثر موجود را 
تضعيف كرده و برخلاف اصول و اهداف سازمان ملل 
مندرج در منشور ملل متحد در مورد اصل عدم مداخله 
در امور داخلي دولت ها اس��ت. بر اين اساس، تلاش ها 
براي برگزاري جلسه فوق الذكر توسط امريكا، نقض 
آشكار منش��ور ملل متحد و حقوق بين المللي بوده و 
رويه خطرناك��ي را ايجاد مي كند كه دولت هاي عضو 
نبايد آن را قبول كنند. وي خاطرنش��ان كرد: امريكا 
نگراني واقعي و صادقانه در مورد شرايط حقوق بشر در 
ايران يا هركجاي ديگر ندارد. امريكا ادعا مي كند كه از 
زنان ايراني دفاع مي كند، زناني كه به طور جدي از ده ها 
سال تحريم غيرانساني امريكا صدمه ديده اند. جنگ 
واقعي اكنون در مورد غذا و دارو است و اين امر حتي از 
استاندارد دوگانه فراتر بوده و ضمن اينكه يك رويكرد 
سياسي و گزينشي نس��بت به حقوق بشر مي باشد، 
جنايت جنگي محسوب مي شود. ايرواني در پايان از 
اعضاي سازمان ملل متحد خواست تا از هر اقدامي كه 
به برگزاري اين جلسه و ايجاد رويه خطرناك كمك 

مي كند، خودداري كنند.

در پي انتشار گزارشي با تيتر معضل نقدينگي در روزنامه 
»تعادل« س��ازمان برنامه و بودجه  جوابيه اي را به دفتر 

نشريه ارسال كرده است كه در زير مي خوانيد:
برادر ارجمند، جناب آقاي حضرتي
مديرمسوول محترم روزنامه تعادل

با سلام و احترام؛ 
  گزارش��ي ب��ا عن��وان »معض��ل نقدينگ��ي« م��ورخ 
۱۴۰۱/۰۷/۱۷ در آن روزنامه منتشر شده؛ مقتضي است 
بر اساس ماده ۲۳ قانون مطبوعات و به  منظور رفع ابهام و 
روشن  شدن افكار عمومي، دستور فرماييد اين پاسخ در 
همان صفحه با همان فونت و اندازه و با تيتر ذيل در اسرع 

وقت در آن روزنامه منتشر شود. 
روند نزولي تورم علي رغم تورم جهاني/حمايت مستقيم 

دولت براي كاهش آثار تورمي
دول��ت س��يزدهم در بحراني ترين ش��رايط اقتصادي و 
اجتماعي چند دهه اخير، البته با اميد به اقدامات جهادي 
مديران جديد و اعتماد عمومي مردم، در تابس��تان سال 

۱۴۰۰ شروع به كار كرد.
ثبت بالاترين تورم ۸۰ س��ال اخير، كسري بودجه ۴۸۰ 

هزار ميليارد توماني، ميانگين رشد اقتصادي نزديك به 
صفر، منفي بودن نرخ رشد تشكيل سرمايه ثابت ناخالص، 
ثبت بالاترين رشد پايه پولي و نقدينگي، ايجاد كمترين 
اشتغال خالص، ركود در مشاغل و كسب وكارها به علت 
ش��يوع كرونا و... از جمله بارزترين نمايه هاي اقتصادي 
ايران در پايان دولت دوازدهم و در مقطع تحويل به دولت 
سيزدهم بود كه به  خوبي بيانگر بحران اقتصادي است كه 
به دولت جديد ارث رسيد. در هشت  سال دولت گذشته 
حجم نقدينگي ۸ برابر شد و از ۴۷۹ هزار ميليارد تومان 
در پايان دولت دهم به ۳۸۲۰ هزار ميليارد تومان در پايان 
دولت دوازدهم رس��يد. بالاترين رشد نقدينگي سالانه 
كشور در دوران پس از انقلاب، در دولت دوازدهم و در سال 
۱۳۹۹ ثبت شد كه رشد نقدينگي به حدود ۴۰/۶ درصد 
رس��يد. علاوه بر مشكلات به ارث رس��يده از دولت قبل 
دولت سيزدهم با تورم جهاني ناشي از جنگ اوكراين هم 
مواجه بود به  طوري  كه شاهد هستيم براي اولين  بار بسيار 

از كشورهاي اروپايي تورم دورقمي را تجربه كرده اند.
دولت در چند ماه نخست سال علاوه بر افزايش قابل توجه 
دستمزدها، ارز ترجيحي را به  منظور جلوگيري از تورم 

پرشتاب در آينده حذف نمود و اينها در شرايطي رخ  داده 
است كه قيمت  مواد غذايي در جهان نيز حدودا دو برابر 
شده است. دولت موفق ش��د تمامي موارد ياد شده را به  
گونه اي كنترل نمايد كه شاخص قيمت مصرف كننده از 
اين ناحيه بيش از ۱۵ تا ۱۶ درصد بيشتر رشد نكند. البته 
دولت در اين بين سياست حمايتي خوبي براي كمك به 
اقشار متوسط و كم درآمد در پيش گرفت كه قطعا موجب 

كاهش ضريب جيني و فاصله طبقاتي هم خواهد شد.
ولي در همين ش��رايط رشد قيمت ها از ناحيه نقدينگي 
تا حدودي نزديك به رش��د قيمت ناشي از كليه عوامل 
فوق بوده كه مي بايست نسبت به كليه عوامل مربوط به 
آن حساسيت نشان داد. دولت در سمت عرضه، با هدف 
پاسخگويي به نياز آينده مسكن و اصلاح انتظارات در اين 
بخش با در نظر گرفتن قانون جهش توليد مسكن مصوب 
۱۴۰۰/۶/۳۰، طرح ملي نهضت مسكن را از طريق بودجه 
دولت و نيز تشكيل كميته هاي متعدد در دستور كار قرار 
داده و در نظ��ر دارد با هدف متنوع س��ازي تأمين منابع 
مالي صندوق مسكن و كاهش قيمت تمام شده، ساخت 
و تسريع ساخت واحدهاي مس��كوني با انعقاد قرارداد با 

شركت هاي معتبر بين المللي، ساخت حداقل ۵۰ درصد از 
نياز مسكن متناسب با ماده ۱ قانون ياد شده را فراهم كند.

دولت با درك اهميت مسائل و مشكلات سمت عرضه كه 
در نهايت منجر به بسط پايه پولي مي شود، در نظر دارد با 
اصلاح فضاي كسب وكار و گسترش ارتباطات و تجارت در 
سطح بين الملل مخصوصا در تعامل با همسايگان، منحني 
عرضه كل اقتصاد را از حالت تقريبا عمود خارج كند. در 
نتيجه اقدامات دولت نرخ رشد نقدينگي )دوازده  ماهه( 
از ۴۰.۵ درصد در پايان شهريور پارسال به ۳۵ درصد در 
پايان شهريور ۱۴۰۱ كاهش يافته است. رشد پايه پولي 
در دوازده  ماهه منتهي به شهريورماه سال ۱۴۰۱ هم از 

۳۹.۵ درصد به ۳۳.۱ درصد رسيده است.
اين آمار بيانگر جهت گيري هاي درس��ت تيم اقتصادي 
دول��ت در كنت��رل ت��ورم و نقدينگي با توج��ه به همه 
متغيرهاي داخلي و خارجي است؛ هرچند اين سطح از 
تورم بالا است اما دولت مصمم به كنترل مولفه هاي رشد 

پايه پولي و حركت به سمت تورم تك رقمي است.
مركزاطلاعرساني
روابطعموميواموربينالملل

جوابیه



تعادل |رييس اتاق ايران مي گويد: براساس برآوردها تا 
س��ال ۱۳۹۸ در كشور حدود ۸۵۰ هزار حلقه چاه وجود 
داشته كه اگر براي اين معضل امروز فكري نكنيم، بر اساس 
پژوهش انجام شده در س��ازمان ملل در ۲۰ سال آينده 
شرايط آب به شكلي خواهد شد كه تصور زندگي انسان 
در بخش هايي از خاك ايران عملا ممكن نيست. ما شايد 
در اين حالت تنها ۱۰ سال زمان داريم تا براي چالش آب 
راه حل پيدا كنيم. ش��افعي در نخستين اجلاس تجارت 
محصولات كشاورزي و غذا عنوان كرد كه زنگ خطر به 
صدا درآمده در حوزه كشاورزي بايد به گوش مسوولان 
كشور برسد. بايد مسيرهاي درست را براي آينده مهم و 
پرخطر تجارت كش��اورزي منعكس كنند. در آينده آب 
چالش بزرگ كشور است كه بايد موردنظر برنامه ريزان 
كش��ور قرار گيرد. در همين حال، وزير جهاد كشاورزي 
مي گويد اين وزارتخانه كش��ت قراردادي، اصلاح الگوي 
كشت و توليد محصولات كشاورزي س��الم را به عنوان 

اولويت هاي مهم در اين بخش پيگيري مي كند.

  چالش آب را جدي بگيريد
نخس��تين اجلاس تجارت محصولات كشاورزي و غذا به 
همت كميسيون كشاورزي اتاق ايران و همكاري كميسيون 
كش��اورزي مجلس، برگزار شد. محس��ن اميني، رييس 
كميسيون كش��اورزي اتاق ايران كه دبيري اين اجلاس 
را نيز به عهده داش��ت برگزاري نخستين اجلاس تجارت 
محصولات كشاورزي را در راستاي شناسايي چالش هاي 
موجود و ارايه راهكارهاي پيشنهادي در بخش كشاورزي 
موثر ارزيابي و اب��راز اميدواري كرد: بت��وان به كمك اين 
اجلاس و نشست هاي تخصصي كه در چارچوب آن برگزار 

مي شود، زمينه پيشرفت حوزه كشاورزي را مهيا كرد.
در اولين اجلاس تجارت محصولات كش��اورزي و غذايي 
ايران، غلامحسين شافعي رييس اتاق ايران سخنراني كرد 
او اظهار كرد: ما بايد امروز اين س��وال را پاسخ دهيم كه آيا 
روندي كه امروز كشاورزي ايران در چارچوب آن در حال 
حركت است، مثبت بوده و ما را به اهداف مان مي رساند يا 
در آينده براي كشور مشكل ساز خواهد شد. حقيقت اين 
است كه چالش هاي حوزه كشاورزي بسيار عميق هستند 
اما ما كمتر از آنها صحبت كرديم. وي با بيان اينكه چالش آب 
يكي از اصلي ترين چالش هاي ايران در سال هاي گذشته 
بوده و خواهد بود بيان كرد: براس��اس برآوردها ما تا سال 
۱۳۹۸ در كش��ور حدود ۸۵۰ هزار حلقه چاه داشته ايم و 
اگر براي اين معضل امروز فكري نكنيم، در ۲۰ سال آينده 
شرايط آب به ش��كلي خواهد شد كه تصور زندگي انسان 
در بخش هايي از خاك ايران عملا ممكن نيست. ما شايد 
در اين حالت تنها ۱۰ سال زمان داريم تا براي چالش آب 
راه حل پيدا كنيم. رييس اتاق بازرگاني ايران ادامه داد: ما از 
سال هاي قبل بارها از لزوم تغيير در الگوي كشت، توسعه 
روش هاي نوين آبياري و كشت گلخانه اي صحبت كرده ايم 
اما آيا در واقعيت اين تحولات رخ داده است؟ با كدام منطق 
ما امروز در اردبيل زعفران مي كاريم يا در مناطق ش��رقي 
كشور هندوانه كشت مي كنيم. شافعي با اشاره به معضلات 

مربوط به صنايع وابسته به كشاورزي در ايران تاكيد كرد: 
براي مثال در ايران سالانه شش ميليون تن گوجه فرنگي 
توليد مي ش��ود كه ۳.۵ ميليون تن آن مصرف شده و ۲.۵ 
ميليون تن به صنايع تبديلي واگذار مي شود. اين در حالي 
است كه در نهايت فقط ۷۰۰ هزار تن رب گوجه فرنگي در 
كشور توليد مي ش��ود. از سوي ديگر الگوي مصرف ما نيز 
مشكل دارد و الگوي مصرف سالم در زندگي ايراني ها كمتر 
مورد توجه محوري بوده است. وي خاطرنشان كرد: ما در 
چارچوب اين نشست ها بايد تاكيد كنيم كه زنگ خطر به 
صدا درآمده و در صورتي كه مس��وولان براي آينده حوزه 
كشاورزي و مساله آب برنامه ريزي دقيق نداشته باشند، در 

آينده چالش هاي بيشتري نيز خواهيم داشت.

  زنگ خطر به صدا درآمده 
او گفت: بايد اين نشست ها ادامه يابد تا زنگ خطر به 
صدا درآمده در حوزه كش��اورزي به گوش مسوولان 
كشور برسد. بايد مسيرهاي درست براي آينده مهم 
و پرخطر تجارت كشاورزي منعكس شود. مساله آب، 
چالش بزرگ كشور است كه بايد موردنظر برنامه ريزان 
قرار گيرد. در ادامه محمد خزاعي، دبيركل كميته ايراني 
اتاق بازرگاني بين الملل، ايده برگزاري اين اجلاس را در 
راستاي بحث و بررسي درباره راه هاي توسعه تجارت 
محصولات كش��اورزي، مورد توجه قرار داد وتدوين 
استراتژي كشاورزي و غذا از سوي مراكز تحقيقات و 
شركت هاي فعال در بخش كشاورزي ايران به عنوان 
يكي از هاب هاي جهاني را وظيفه ايران دانست. او ادامه 
داد: قرار است در ايران جلسه اي تشكيل شود و اعضاي 
ساير هاب هاي انتخاب شده در دنيا دور هم جمع شده 
و زمينه همكاري بين آنها فراهم شود و مقرر شده اوايل 
سال ۲۰۲۳ تشكيل اين هاب در ايران به صورت رسمي 
اعلام شود. او حضور ايران در اين رويداد جهاني را يك 
فرصت بي بديل توصيف كرد كه بايد شركت هاي حوزه 

كشاورزي از آن بيشترين بهره را ببرند.

  آب ابرچالش اول كشور 
در ادام��ه عباس كش��اورز، معاون پژوهش��ي مركز ملي 
مطالعات كشاورزي و آب اتاق ايران سخنراني كرد: بايد در 
فضاي واقعي برنامه ريزي انجام شود. آب ابرچالش كشور 
است و اشتغال در رتبه دوم ابرچالش ها قرار دارد. بايد قادر 
باشيم قبل از تبديل ش��دن به بحران و ورشكستگي آب، 
اين مس��اله را حل كنيم، در غير اين صورت همه مسيرها 
تهديدي براي ناپايداري هس��تند. كش��اورز گفت: سال 
۱۳۹۵ راه حلي با همراهي ات��اق ايران و دولت درباره حل 
مس��اله آب ارايه كرديم كه دو روند داشت: اولين روند اين 
بود كه براي پايداري نسبت به مصرف آب بخش كشاورزي 
باز تخصيص را مورد توجه قرار دهيم. كشورهايي با بارندگي 
۸۰۰ ميلي متر در سال تغيير رويه داده اند. دوم اينكه تمركز 
ما بايد بر بهره وري باش��د. رويه هاي فعلي پاسخگوي نياز 
كشاورزي و سياسيون نيست و بايد تغيير اساسي انجام شود. 
ما اين طرح را به رييس مجلس قبلي ارايه كرده ايم. كشاورز 
سومين مساله حوزه كش��اورزي را ضايعات كشاورزي از 
توليد تا مصرف عنوان كرد كه معادل ۱۰ ميليارد مترمكعب 

آب مصرف دارد.

  سياست ما بر مبناي آب مجازي بايد تغيير كند
معاون پژوهشي مركز ملي مطالعات كشاورزي و آب اتاق 
ايران درباره مساله صادرات محصولات كشاورزي گفت: 
محصولات زراعي در حوزه صادرات س��هم بالاتري دارد و 
اينها گروه آب بر تري هستند. ما در زراعت از ۲ ميليارد تن 
به نزديك ۳.6 ميليارد تن رسيديم. اما ما نتوانستيم ارزآوري 
خوبي در اين حوزه داشته باشيم. صادرات محصولات ما 
در سال ۹۳ به بعد افزايش يافته است. او تاكيد كرد: از نظر 
رقباي ما در بعضي كالاها توليدكننده انحصاري هستيم 
ولي در رقابت عدد خوبي نداريم. مثلًا در صادرات زعفران 
به اس��پانيا رتبه دوم را داريم. در ص��ادرات خرما به تركيه 
در ۲۰۱۸ رتب��ه ما ۱۳ ب��وده. در بازاريابي و ايجاد زنجيره 
مشكل داريم. در صادرات گوجه فرنگي هم  رتبه ما معني دار 

نيست. ما به تدريج مقاصد صادراتي خود را ازدست داده ايم. 
بازارهاي اروپايي تقريبا به صفر رس��يده و تمركز ما كه بر 
بازار آسياست، آنها خود صادركننده محصولات كشاورزي 
هستند. از طرفي كشورهاي با درآمد بالا را ازدست داده ايم. 
اگر بحران امنيتي برخي كشورها حل شود، صادرات ما به 

آنجا به مخاطره مي افتد. 

  سه اولويت مهم كشاورزي در ايران
وزير جه��اد كش��اورزي مي گويد اين وزارتخانه كش��ت 
ق��راردادي، اصلاح الگوي كش��ت و تولي��د محصولات 
كشاورزي سالم را به عنوان اولويت هاي مهم در اين بخش 

پيگيري مي كند.
س��يدجواد س��اداتي نژاد در اجلاس تجارت محصولات 
كشاورزي اظهار كرد: يكي از اصلي ترين موضوعاتي كه ما 
از چند ماه قبل آن را دنبال كرديم، بحث كشت قراردادي 
محصولات در اي��ران بود. دول��ت با رويك��رد حمايت از 
كشاورزي و با هدف گذاري مشخص اين طرح را دنبال كرد 
و در سال جاري اين نوع كشت با حمايت هاي بانك مركزي 
و بانك هاي عامل به طور خاص در بخش غلات مورد توجه 

قرار گرفته است.
وي با بيان اينكه اصلاح الگوي كشت يكي از اولويت هاي 
طولاني مدت كش��اورزي ايران در دهه هاي گذشته 
بوده توضيح داد: براي اجرايي شدن اين اولويت ها ما 
الزاماتي را شناسايي كرديم كه هدفش حمايت از اين 
مدل كشت در كشاورزي ايران بوده است. وزير جهاد 
كشاورزي ادامه داد: سومين اولويت در اين حوزه بحث 
س��لامتي محصولات كشاورزي اس��ت كه ما تلاش 
كرديم با شناس��نامه دار كردن باغ ها و محصولاتشان 
گامي مه��م در اي��ن حوزه برداريم. در س��ال جاري 
مش��كلاتي در بخش دام و طيور وجود داشت كه اين 
وزارتخانه آن را پيگيري كرد. ساداتي نژاد خاطرنشان 
كرد: يكي از اصلي ترين معضلات ما دراين بخش عدم 
ساماندهي تش��كل ها براي مدت طولاني بوده است. 
بعضا اين تشكل ها خود اختلالگر و چالش زا شده اند. از 
اين رو ساماندهي آنها يكي ديگر از اولويت هايي است كه 
بايد به شكل جدي در دستور كار قرار گيرد.  عسگري 
رييس كميسيون كشاورزي مجلس با بيان اينكه در 
كشاورزي با هر بار سرمايه گذاري مي توانيم سه برابر 
صنعت بازدهي داشته باشيم گفت: بخش كشاورزي 
خصوصي ترين بخش اقتصادي كش��ور اس��ت و ۳۵ 

درصد اشتغال اين حوزه را در خود جاي داده است.
عسگري با اشاره به اهميت كش��ت فرا سرزميني گفت: 
اينكه ما نتوانستيم از ظرفيت كشورهاي پيرامون خودمان 
استفاده كنيم ناشي از چيس��ت؟ عراق و روسيه را ما آزاد 
كرديم اما چقدر بستر فراهم كرديم براي توليدكنندگان و 
كشاورزان كه كشت فرا سرزميني انجام دهند. او يادآوري 
كرد: بر اساس قانون بودجه بانك هاي تجارت، سپه، ملي 
و صادرات بايد بخش بزرگي از مناب��ع خود را در خدمت 
كش��اورزي قرار دهند و جز اين اگر اقدامي شود مصداق 

ترك فعل خواهد بود.

جوابيه

خبر
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 رويه غلط استقراض از
 بانك مركزي متوقف شد

در پي انتشار گزارش��ي با تيتر بودجه مازاد در روزنامه 
»تعادل« سازمان برنامه و بودجه  جوابيه اي را به دفتر 

نشريه ارسال كرده است كه در زير مي خوانيد:
برادر ارجمند، جناب آقاي حضرتي
مديرمسوول محترم روزنامه تعادل

با سلام و احترام؛ 
  گزارشي با عنوان »بودجه مازاد« مورخ ۱4۰۱/۰۸/۰۷ 
در آن روزنامه منتشر شده؛ مقتضي است بر اساس ماده 
۲۳ قانون مطبوعات و به منظور رفع ابهام و روشن شدن 
افكار عمومي، دستور فرماييد اين پاسخ در همان صفحه 
با همان فونت و اندازه و با تيتر ذيل در اسرع وقت در آن 

روزنامه منتشر شود. 

بهب�ود 20 درص�دي ت�راز بودجه/رويه غلط 
استقراض از بانك مركزي متوقف شد

كساني امروز نگران كسري بودجه كشور شدند كه سال ها 
در برابر چاپ پول و استقراض هاي گوناگون دولت مورد 
حمايتشان سكوت كرده اند؛ كس��اني كه دولت مورد 
حمايتشان بودجه را با كسري 4۸۰ هزار ميلياردتوماني 
تحويل دولت بع��د داد؛ ۵4 هزار ميليارد تومان تنخواه 
بانك مركزي را ظرف چند ماه صرف خاصه خرجي هاي 
خود كرد؛ 6۰ هزار ميليارد تومان تخصيص بدون اعتبار 
به خزانه فرستاد؛ اگر دولت سيزدهم نمي توانست تغيير 
ريل دهد حالا به جاي بهبود تراز كل بودجه بايد شاهد 
استقراض هاي مختلف و ادامه سيل تورم ويرانگري بوديم 
كه به علت بي عملي دولت قبل آغاز شد. در سال گذشته 
دولت علاوه بر پرداخت مطالبات معوق اقشار مختلف، 
تسويه تنخواه بانك مركزي؛ تأمين هزينه هاي جاري 
بدون استقراض موفق به تأمين ۲۰۰ هزار ميلياردتوماني 
طرح هاي عمراني و اشتغال شد؛ طرح هايي كه تا پيش  از 
اين به علت كسري بودجه متوقف شده بودند. در پايان 
شهريورماه سال ۱4۰۱ استفاده از تنخواه گردان بانك 
مركزي كه واجد آثار پولي ناشي از عمليات مالي دولت 
است، از كاهش قابل توجه ۹۱.6 درصدي نسبت به مقطع 
مشابه سال قبل برخوردار شد كه اين امر نشان از اهتمام 
دولت در جهت انضباط  بخش��ي به سياست هاي مالي 
دولت و هماهنگي آن با سياست هاي پولي بانك مركزي 
در يك سال گذش��ته دارد. در ارتباط با كسري بودجه 
نيز يادآور مي شود كه مي توان ترازهاي سه گانه بودجه 
را محاسبه كرد و هركدام را تعبيري از نامناسب بودن 
بودجه ريزي دانست. تراز عملياتي به معني عدم پوشش 
اعتبارات هزينه اي از طريق درآمدهاي عمومي دولت 
)به عنوان پايدارترين منبع بودجه( است كه اين كسري 
منجر به تأمين منابع بودجه از طريق واگذاري دارايي هاي 
سرمايه اي يا واگذاري دارايي هاي مالي مي شود. يادآور 
مي شود در 6ماهه نخست سال جاري با توجه به تحقق 
مناسب درآمدهاي عمومي، علي رغم افزايش اعتبارات 
هزينه اي )متأثر از افزايش حقوق و دس��تمزدها ناشي 
از متناسب س��ازي حقوق و دستمزدها( تراز عملياتي 
نسبت به مدت مشابه س��ال گذشته حدود ۲۰ درصد 
كاهش يافته اس��ت.  در 6ماهه ابتدايي سال ۱4۰۱، با 
توجه به تلاش هاي دولت در اجراي ديپلماسي اقتصادي 
و خنثي س��ازي تحريم ها، واگذاري دارايي سرمايه اي 
)عمدتاً فروش نفت و فرآورده هاي نفتي( نسبت به مدت 
مشابه سال قبل بيش از ۵.۳ برابر شده است. به عبارت 
ديگر در 6ماهه اول س��ال ج��اري درآمدهاي عمومي 
دولت از رش��د ۵۹.۲ درصدي برخوردار بود، حال آنكه 
هزينه هاي جاري دولت تنها با رشد ۳۰.۷ درصدي مواجه 
بوده است. در نتيجه اين اقدامات، كسري تراز عملياتي با 
كاهش ۱۹.6 درصدي و كسري تراز عملياتي و سرمايه اي 
)كس��ري بودجه دولت( با كاهش ۱۰۱.۷ درصدي در 
6ماهه اول سال همراه شده است.  بدين ترتيب با توجه 
به اعتبارات تملك دارايي هاي سرمايه اي، در شش ماهه 
سال جاري، تراز واگذاري دارايي هاي سرمايه اي، مازادي 
در حدود ۱۰۵4 هزار ميليارد ريال داشته است در حالي 
كه اين تراز در مدت مشابه سال قبل، كسري معادل 4۰۱ 
هزار ميليارد ريال داشت. همچنين در هر دوره دولت 
ضمن واگذاري دارايي هاي مالي، هم زمان بدهي هاي 
سررسيد شده را تسويه مي كند. ميزان خالص واگذاري 
دارايي هاي مالي در ش��ش ماهه نخس��ت سال ۱4۰۱ 
نشان دهنده تسويه به موقع بدهي هاي سررسيد شده و 
كمترشدن افزايش بدهي هاي دولت در اين مدت نسبت 

به مدت مشابه سال قبل است.
  مركز اطلاع رساني، روابط عمومي و امور بين الملل

ماليات بر ارزش افزوده واردات 
شيرخشك و دارو كم شد

مديركل دفتر واردات گمرك ايران از ابلاغ مصوبه كاهش 
ماليات بر ارزش افزوده به گمرك خبر داد و گفت: از سوم 
آبان نرخ ماليات بر ارزش افزوده واردات مواد اوليه دارو، 
شيرخش��ك اطفال و تجهيزات و ملزومات پزشكي و 

توانبخشي به يك و دو درصد كاهش يافته است.
علي وكيلي در گفت وگو با ايسنا، با توجه به تغيير نرخ 
 ETS ارز محاسبه حقوق ورودي از 4۲۰۰ تومان به نرخ
اظهار كرد: اين اتفاق افزايش قيمت تمام ش��ده دارو و 
مواد اوليه را در پي داش��ت كه براي جبران آن، حقوق 
گمركي و نرخ ماليات بر ارزش افزوده كالاهاي اساسي 
كاهش پيدا كرد. بر اين اساس، مصوبه اي به گمرك ابلاغ 
شد كه طبق آن نرخ ماليات بر ارزش افزوده مواد اوليه 
دارو، شيرخشك اطفال، قطعات ساخت، قطعات يدكي 
تجهيزات و ملزومات پزشكي و توانبخشي يك درصد، 
براي دارو و تجهيزات و ملزومات پزشكي مصرفي داراي 
مشابه توليد داخل و شيرخشك اطفال دو درصد تعيين 
شده است. وي درباره اينكه كاهش نرخ ماليات بر ارزش 
افزوده شامل چه كالاهايي مي شود؟ گفت: قرار نيست 
از س��وي اداره كل تجهيزات پزشكي وزارت بهداشت 
ليستي درمورد كاهش نرخ ماليات بر ارزش افزوده كالاها 

به گمرك ابلاغ شود. 

شك و بدگماني 
موريانه اي خطرناك

اما گاه پيش مي آيد كه افراد از س��ر ناآگاهي شك و ترديد 
همس��ر را بر مي انگيزند به اين طور افراد مي توان آموزش 
داد كه چطور شك و ترديد را از سر زندگي شان كم كنند. 
به استثناي افرادي كه به لحاظي بيماري بدگماني نسبت 
به همسر دارند سايرين را مي توان با روش هاي صحيحي 
به راه درس��ت آورد به اين صورت كه شريك زندگي شان 
بداند چطور مي بايست سايه شك و ترديد را از سر زندگي 
شان كم كنند. معني شك را مي توان بدگماني، بدخيالي، 
سوء ظن، فكر و ذهنيت بد داشتن نسبت به كسي، دانست. 
در معناي ديگر، شكاك، فردي اس��ت كه درمورد افكار و 
گفتار ساير افراد، خيال و ذهنيت نادرست دارد؛ اين نوع از 
افكار، مي تواند آنقدر بر ذهنيت فرد تأثير بگذارد كه موجب 
تصورات اشتباه شود؛ در اين شرايط، فرد تصور مي كند كه 
آن چه را كه در ذهنيت و  انديشه او شكل گرفته، درست يا 
اشتباه، آن را واقعي مي داند.در كشور ما، اين اختلال رواني، به 
وفور قابل مشاهده است؛ در بسياري از موارد، براي فردي كه 
داراي مشكل شكاك بودن است و به آن مبتلاست، نمايان و 
شناخته شده نيست. در فرهنگ جامعه ما، اغلب مردم، اين 
مشكل را با غيرت مردانه و تعصب و حسادت زنانه، اشتباه 
مي گيرند. در نتيجه، آنها با دلس��وزي، حمايت و مراقبت 
س��كوت مي كنند و فرد بدبين را به اشتباه مي گيرند. اين 
همان اختلال شخصيت شكاك است. در موارد حاد، به دليل 
بروز علائم مخرب ناشي از آن، اين بيماري زودتر تشخيص 
داده مي شود و حتي ممكن است كه كار بيمار، به بستري 
شدن و درمان نيز بينجامد. معمولا اين افراد نسبت به همه 
بي  اعتماد و مشكوك هستند و منكر احساس بي اعتمادي 
خود مي شوند و اين مساله را به ديگران نسبت مي دهند؛ آنها 
عصباني و ستيزه جو و بدون داشتن مدرك كافي، به همسر 
خود مشكوك هستند. آنها به اختلال شخصيت و پارانوئيد 
دچار شده اند و به دنبال جنگ و دعوا هستند. اين گرايش ها، 
از ابتداي بزرگسالي آغاز مي شود؛ دوستان و نزديكان اين 
فرد، نبايد در حضور جمع با وي ش��وخي كنند. اين افراد، 
مش��غله ذهني مداوم دارند و در مورد وفاداري دوستان و 
نزديكان، ترديدهاي اثبات نش��ده دارند. حتي اگر فردي 
يك بار توس��ط فردي مورد آزار و اذيت قرار بگيرند، ، هرگز 
چنين شخصي را نمي بخش��ند و واكنش پرخاشگرانه اي 
از خود نش��ان مي دهند. معمولًا براي يافتن سرنخ و تنش 
عضلاني، كاوش در محيط ضروري اس��ت و اين موارد، از 
خصوصيات افراد بدبين و شكاك است. براي معالجه و درمان 
افرادي كه دچار اين بيماري هستند، نياز به روان درماني 
و مصرف داروهايي در طولاني مدت اس��ت؛ اين بيماري، 
بيشتر در مردان مشاهده مي شود. از سوي ديگرافراد بدبين 
و شكاك، ضد قانون هستند و از قوانين حاكم بر خانه، مدرسه 
و جامعه فرار مي كنند. اين اختلال شخصيتي، از ۱۵ سالگي 
آغاز و شامل رفتارهايي مانند سرقت، نقض حقوق ديگران، 
تقلب و دروغ مي شود. افرادي كه از اختلالات شخصيتي 
اينچنيني رنج مي برند، توانايي روابط بين فردي را ندارند 
و از احساسات و رفتارهاي تكانشي آشكاري برخوردارند. 
آنها در روابط دوستي ناپايدار و در روابط بين فردي متشنج 
هستند و با نوسان بين دو قطب آرماني و بي ارزش، مشخص 
مي شود.توجه داشته باشيد كه زندگي ميدان نبرد نيست؛ 
بنابراين، هيچگاه براي تلافي اقدامات اين شخص شكاك، 
اقدام نكنيد. روي نقاط ضعف وي تمركز نكنيد. دقت كنيد 
كه دليل اصلي اين بيماري و شكاك بودن افراد، اين است 
كه آنها احساس تكراري بودن مي كنند و فكر مي كنند كه 
توسط شريك عاطفي خود، مورد فراموشي قرار گرفته اند؛ 
بنابراين، بهترين راه براي حل اين مس��اله قبل از هر چيز، 

دوست داشتن و محبت كردن است.

آش شله قلم كاري
 به نام وزارت صمت

سازمان عظيم الجثه اي مانند ايميدرو هم وجود دارند كه 
بر اساس اطلاعاتي كه خودش به انجمن جهاني فولاد در 
بلژيك داده، در زمره ۱۰ توليد كننده بزرگ فولاد جهاني 
است. در واقع ايميدرو حدود ۸۰ درصد توليد فولاد كشور 
را به دست دارد و در اين زمينه فعاليت مي كند. روند فعاليت 
ايمي��درو نه فقط در ح��وزه توليد فولاد بلكه بس��ياري از 
حوزه هاي صنعتي ديگر وجود دارد. اين امر نشان مي دهد 
كه وزارت صمت در حوزه فعاليت هاي بنگاه داري نقش آفرين 
است. اين روند بنگاهداري وزارت صمت در خصوص معادن 
هم وج��ود دارد و وزارت صمت در نق��ش يك ذي نفع در 
اين حوزه نقش آفرين اس��ت. اين روند باعث شده تا وزارت 
صمت نتواند به وظايف خود در حوزه كس��ب و كار خرد و 
متوسط عمل كند. بايد توجه داشت كه كسب و كار خرد 
يكي از مهم ترين بخش هاي اقتصادي كش��ور است. تاثير 
اين بخش در اشتغالزايي، مقابله با فقر، كاهش آسيب هاي 
اجتماعي و... كاملا مبرهن است. عدم توجه وزارت صمت 
به اين مقوله باعث شده تا جمع كثيري از صاحبان كسب 
و كارهاي خرد و متوسط دچار مشكلات عديده اي بشوند. 
خاطرم هست يك بار در رسانه ملي حاضر شدم و در يكي از 
برنامه هاي اقتصادي درباره عملكرد وزير صمت از من سوال 
شد؛ خواستم از مسوولان وزارت صمت توضيح بدهند كه 
عملكرد خود را در زمينه كسب و كار خرد و متوسط را چگونه 
ارزيابي مي كنند؟ در آن نشس��ت وزير وقت توضيح دادند 
كه موضوع را به معاونان شان تفويض اختيار كرده اند. اين 
تفويض مسووليت ها در خصوص كسب و كار خرد و متوسط 
در ميان اكثر وزراي اين حوزه وجود دارد. در واقع كس��ب و 
كار خرد و متوسط كه بخش اعظم اقتصادهاي توسعه يافته 
امروز جهان را مي س��ازد در كش��ور ما مغفول مانده و وزير 
صمت به جاي توجه به اين بخش، خود را درگير انحصارات 
واردات، ايميدرو و ساير بخش هاي مهم كرده است. مساله 
بعدي آن است كه در وزارتخانه هاي اقتصادي مثل وزارت 
صمت و وزارت كار، توزيع پست ها بر اساس رانت و رابطه و 
ويژه خواري صورت مي گيرد. بسياري از نمايندگان مجلس 
راي خود را در گروي اثرگذاري در حوزه انتصابات پست ها 
به افراد مورد نظر خود موكول كرده اند. در همين مجلس 
مواردي وجود دارد كه در آن وزير كار رس��ما از درخواست 
نمايندگان براي اهداي فلان پست مديريتي صحبت كرده تا 
نماينده امضاي استيضاح خود را پس بگيرد. من نمي خواهم 
به كسي تهمت بزنم اما اين صحبت ها توسط وزير كار زمان 
روحاني )علي ربيعي( مطرح شده است. اگر ردپاي اين نوع 
روابط تا امروز هم تداوم داشته باشد، بدون ترديد باعث بروز 
مشكلات جدي مي شود و شايد باعث حضور يك وزير بدون 
صلاحيت در راس وزارتخانه اي شود كه سرنوشت بسياري از 
افراد را شكل مي دهند. از اين روابط رانتي بايد به خدا پناه برد.
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فرصت محدود براي مقابله با بحران آب 

پيامهايسياسيباعثركوردهايجديددربازارسكه،طلاوارزشد

هجوم سرمايه هاي سرگردان به سوي بازار طلا و ارز
قيمت سكه در دو روز گذش��ته نزديك به ۵۰۰ هزار 
تومان افزايش داش��ت. اين رش��د قيمت طلا و سكه 
ناشي از تلاطمات بازار دلار است. ديروز هر سكه طرح 
جديد در حدود ۱۵ ميليون 6۰۰ هزار تومان در بازار 
معامله شد. روند قيمت طلا در روزهاي آينده چگونه 
خواهد بود؟ قيمت طلا و سكه در سومين روز متوالي بر 
مدار رشد قيمت قرار گرفت. در حالي كه قيمت دلار 
در بازار معاملات تهران طي ۲ روز گذشته رشد نزديك 
به ۵۰۰ توماني قيمت را پشت سرگذاشت متعاقب آن 
قيمت طلا و سكه نيز كانال هاي جديدي را تجربه كرد.

اونس جهاني طلا امروز بر خ��لاف روزهاي ابتدايي 
هفته ۲۲ دلار رشد داش��ت و اين سيگنال هم سو با 
رشد قيمت دلار در بازار معاملات تهران، قيمت سكه 
تمام به��ار آزادي را بيش از ۳۵۰ هزار تومان افزايش 
داد. در حال حاضر قيمت هر انس طلا ۱.6۵4،۵ دلار 
است. به نظر مي رسد سيگنال مساعد بازار بورس در 
روز جاري نيز نتوانسته مانعي براي خروج سرمايه از 
اين بازار و سرريز شدن پول به بازار طلا و دلار باشد. 
تحليلگران ب��ازار طلا با اميد به ثب��ات قيمت، روند 
افزايش تقاضا را براي آين��ده بازار طلا متصور بودند 
اما با جريان فعلي قيمت طلا و س��كه اگر سرمايه اي 
نيز به اين بازار وارد مي ش��ود جنبه طولاني مدت و 
از مي��ان رفته ارزش پول را دارد. سه ش��نبه ۱۰ آبان 
۱4۰۱ قيمت س��كه تمام بهار آزادي طرح جديد به 
۱۵ ميليون و 6۲4 هزار تومان رسيد و با رشد قيمت 
بيش از ۳۵۰ هزار تومان نس��بت به روز دوشنبه در 
بازار معامله شد. قيمت س��كه طرح قديم هم به ۱4 
ميليون و ۷46 هزار تومان رسيد و اين قطعه از سكه 
نيز نزديك به ۲۵۰ هزار تومان رشد قيمت داشت. هر 
چند قيمت سكه و طلا در لحظه نگارش اين گزارش 
قيمت هاي ذكر شده بود اما نوسان قيمتي اندكي رو 

به بالا و اندكي رو به پايين را نيز داشت.
نيم سكه و ربع سكه هر كدام به قيمت هاي ۸ ميليون و 
4۰۰ هزار تومان و ۵ ميليون و 4۰۰ هزار تومان رسيدند 
و هر يك ۷۰ هزار تومان افزايش قيمت داشتند. سكه 
گرمي امروز رش��د قيمت نداشت و با نرخ ۳ ميليون و 
۱۵۰ هزار تومان مانند روز گذشته در بازار معامله شد.

حباب س��كه گرمي هم مانند روزهاي گذشته رشد 
قيمت داش��ت و بيشترين رش��د قيمت حباب سكه 
مربوط به همين قطعه س��كه بود و با نزديك به ۱۳۰ 

هزار تومان افزايش قيمت، حباب س��كه طرح جديد 
به نزديك ۲ ميليون و 6۰۰ هزار تومان رسيد. حباب 
نيم سكه و سكه گرمي اما با وجود افزايش قيمت، روند 

نزولي در حدود ۳۰ هزار توماني را داشتند.
امروز هر مثقال طلا نيز به محدوده 6 ميليون توماني 
نزديك شد و با افزايش حدودي ۷۵ هزار توماني قيمت 
با نرخ حدودي ۵ ميليون و ۹6۲ هزار تومان معامله شد. 
قيمت هر گرم طلا نيز با رشد ۱۷ هزار توماني قيمت 

در حدود يك ميليون و ۳۷۷ هزار تومان معامله شد.
به گزارش تجارت نيوز، ابراهي��م محمد ولي رييس 
اتحاديه طلافروش��ان درباره افزايش قيمت طلا به 
تجارت نيوز گفت: حساس��يت موض��وع طلا باعث 
ش��ده هر اقدام دولت، اتفاقات سياسي، اقتصادي و 
مالي ب��ر اين بازار اثر بگذارد به همين دليل كاهش و 
افزايش در اين بازار را بايد در ميان اخبار و رخدادهاي 
سياسي و اجتماعي جست وجو كرد. هر چه جو آرامي 
در كش��ور حاكم باش��د بازار قيمت طلا و سكه هم 
آرامش بيش��تري خواهد داشت. او با اشاره به قيمت 
دلار و تاثير سنتي و سيس��تماتيك اين بازار بر روي 
قيمت طلا اف��زود: عرضه و تقاضاي و سرريزش��دن 
برخي سرمايه ها به بازار اين روزها قيمت سكه را بالا 
برده است. هر چندحجم تقاضا در بازار روي موضوع 
مصنوعات طلا نيست. كه حداقل بازار توليدكنندگان 
از اين افزايش تقاضا تاثير بگيرد. اگر ۳۰ درصد تقاضا 
براي مصنوعات س��اخته شده باشد بالغ بر 4۰ تا ۵۰ 
درصد تقاضا براي خريد طلاهاي دست دوم و آبشده 
و سكه هس��ت. محمد ولي گفت: سرمايه گذاري در 
بازار طلاي دست دوم و آبشده و سكه به دليل كمترين 
ضرر در موقع فروش اس��ت پس بازار به سمت حفظ 
سرمايه رفته نه رش��د تقاضاي مردم. جو اجتماعي 
ايجاد ش��ده باعث شده برخي س��رمايه ها به سمت 
خريد طلا و س��كه متمايل ش��وند و آن هم به دليل 
نقدشوندگي بالا نسبت به ساير كالاها از نظر حمل و 

نقل راحت تر است

  پيام امريكا به بازار دلار ايران 
هجوم براي خريد ارز

نرخ دلار دوشنبه شب در معاملات پشت خطي از مرز 
مقاومتي ۳۳ هزار و ۲۰۰ تومان عبور كرد و به سطح ۳۳ 
هزار و ۳۰۰ تومان رسيد. در سومين روز متوالي از هفته 

دوم آبان، قيمت دلار در محدوده ۳۳ هزار تومان باقي 
ماند و با روند صعودي قيمت به سوي پله  4 كانال مذكور 
حركت كرد. رشد ۲۲۵ توماني قيمت دلارروز گذشته 
در حال��ي رقم خورد كه به اعتقاد برخي از تحليلگران 
و فعالان بازار ارز، اين اس��كناس امريكايي با تورم ۵۰ 
درصدي داخلي هم سو نيست و كانال ۳۲ هزار تومان 
منطقه اي است كه دلار نجابت به خرج داده اگر نه بايد 

قيمت ها بيش از اين باشد.

  هجوم معامله گران به بازار دلار
تحليلگران ارزي پي��ش از اين گفته بودند در صورتي 
كه نرخ دلار به مرز مذكور برسد و بالاي اين محدوده 
باقي بماند احتمال هجوم معامله گران به بازار دلار و 

ورود تقاضاي جديد براي خريد وجود خواهد داشت.
اين دسته از معامله گران با اشاره به جهش قيمتي دلار 
بازار پشت خطي هرات مي گفتند اگر بازارساز امروز با 
قدرت در بازار ظاهر نشود ممكن است دلار تهران بار 

ديگر به قله ۳۳ هزار و ۵۰۰ تومان هم برسد.

  جهش شبانه نرخ دلار در هرات 
نرخ دلار هرات دوشنبه شب از مرز مقاومتي ۳۲ هزار 
و ۷۰۰ تومان عبور كرد و به يك قدمي كانال ۳۳ هزار 
تومان رسيد. موضوعي كه ممكن است دلار تهران را 
صعودي كند و موجب ثبت رك��ورد جديد براي دلار 
تهران ش��ود. نرخ برابري درهم به دلار هم به س��طح 
معناداري رس��يده اس��ت و همين امر موجب ش��ده 

انتظارات صعودي براي دلار در تهران تقويت شود.

  پيام امريكا به بازار ارز ايران
فضاي برجام نيز همچنان تيره و تار است. رابرت مالي، 
نماينده امريكا در مورد اي��ران در تازه ترين اظهارات 
خود مدعي شده واش��نگتن توجه خود را به حمايت 
از اعتراضات معطوف نموده و اگر لازم باشد به عنوان 
آخرين راهكار، به گزينه نظامي عليه برنامه هسته اي 
ايران متوسل مي ش��ويم. رابرت مالي تمركز بر توافق 
هسته اي را موجب اتلاف وقت توصيف كرد.به عقيده 
معامله گران سيگنال منفي امريكادرباره برجام به بازار 
ارز تهران ممكن است امروز دلار تهران را صعودي كند.

ب��ا اين حال با وج��ود تمام عوامل گفته ش��ده درباره 
احتمال افزايش قيمت دلار در بازار امروز، اين احتمال 

هم وجود دارد كه بازارساز با عرضه سنگين فتيله دلار 
را پايين بياورد.

  سرمايه هاي سرازير به سوي طلا و دلار
ع��ده اي نيز معتقدند در روز هاي اخير س��رمايه قابل 
توجهي از بازار س��رمايه ايران خارج ش��ده كه مقصد 
احتمالي اين دارايي ها بازار هاي ارز و طلا است در نتيجه 
با اضافه ش��دن حجم تقاضاي جديد احتمال تثبيت 
حضور نرخ اسكناس امريكايي در كانال ۳۳ هزار توماني 

يا حتي افزايش به سمت كانال هاي بالاتر وجود دارد.
روند هاي افزايشي مشاهده شده از نرخ شاخص ارزي 
در روز هاي گذشته نش��ان مي دهد كه بانك مركزي 
تمايلي به حضور قيمت ارز مذكور در سطوح قيمتي 
كانال ۳۳ هزار توماني را نداش��ته و با افزايش س��طح 
حمايت خود از پول ملي از طريق تزريق ارز به معاملات 
رس��مي مانع از اين امر مي شود. اما در روز هاي اخير و 
ب��ا توجه به تحولات به وجود آم��ده در معاملات بازار 
سرمايه حجم چشمگيري از دارايي ها به بازار افزوده 
شده كه نزديك ترين مقصد آن معاملات سوداگرانه 
ارز و طلا است. در نتيجه انتظار مي رود حجم تقاضاي 
جديد معادلات بازار را برهم زده و سبب افزايش نرخ ارز 
شود. با اين حال بايد ديد كه واكنش بانك مركزي به اين 
افزايش تقاضاي احتمالي چيست و آيا همچنان تمايلي 
به تداوم يافتن تزريق هاي خود به بازار ارز را دارد يا خير.

  ركوردشكني در بازار
مشاهدات ميداني از نرخ خريد و فروش ارز در بازار آزاد 
حاكي از شكس��تن ركورد قيمت دلار فردايي است. 
طبق اطلاعاتي كه در برخ��ي كانال هاي تلگرامي در 
ظهر روز ۱۰ آبان منتشر ش��ده قيمت دلار فردايي از 
مرز ۳۳ هزار و 6۰۰ تومان هم عبور كرده است. اين در 
حالي است كه سقف تاريخي پيشين دلار در محدوده 
۳۳ هزار و ۵۵۰ تومان��ي و در تاريخ ۱۱ مهر ۱4۰۱ به 
ثبت رسيده بود. از طرفي ركورد ديگري هم در بازار ارز 
جابه جا شد. حجم معاملات دلار در بازار رسمي امروز 
۱۰ آبان ۱4۰۱ تا لحظه تهيه اين گزارش از محدوده 
۱۸.4 ميلي��ون دلار عبور كرده اس��ت. اين در حالي 
است كه حجم معاملات در بازار توافقي ديروز به رقم 
بي سابقه ۱۸.۳ ميليون دلار رسيده بود اما تا ظهر امروز 

اين ركورد نيز شكسته شد.



شاخص كل بازار روز گذشته روند صعودي به خود 
گرفت و در كنار آن ني��ز قيمت دلار افزايش يافت. 
مشاهدات ميداني از نرخ خريد و فروش ارز در بازار 
آزاد حاكي از شكس��تن ركورد قيمت دلار فردايي 
اس��ت. طبق اطلاعاتي ك��ه در برخ��ي كانال هاي 
تلگرامي در عصر روز ۱۰ آبان منتش��ر شده قيمت 
دلار فرداي��ي از مرز ۳۳ هزار و ۶۰۰ تومان هم عبور 
كرده اس��ت. اين در حالي اس��ت كه سقف تاريخي 
پيش��ين دلار در محدوده ۳۳ هزار و ۵۵۰ توماني و 

در تاريخ ۱۱ مهر ۱۴۰۱ به ثبت رسيده بود.
از طرفي ركورد ديگري هم در بازار ارز جابه جا ش��د. 
حجم معام��لات دلار در بازار رس��مي ديروز ۱۰ آبان 
۱۴۰۱ ت��ا لحظه تهي��ه اين گزارش يعن��ي عصر روز 
سه ش��نبه از محدوده ۱۸.۴ ميليون دلار عبور كرده 
است. اين در حالي اس��ت كه حجم معاملات در بازار 
توافقي ديروز به رقم بي سابقه ۱۸.۳ ميليون دلار رسيده 

بود اما تا عصر ديروز اين ركورد نيز شكسته شد.
كارشناس��ان ارزي بازار تهران نيز در مواجهه با روند 
افزايشي سه روز گذشته ديدگاه هاي متفاوتي را بررسي 
مي كنند. عده اي معتقدند با وجود روند افزايشي قيمت 
دلار در بازار معاملات آزاد اما بازارس��از با ديگر تلاش 
مي كند نقطه تعادلي مطبوعي براي دلار حفظ كند 
و بازار را تحت كنترل خود قرار دهد. كنترل و نظارتي 
كه كمك مي كند تا ساير بازارها نيز متعادل شود . هر 
چند به نظر مي رس��د اين تحليل براي بازار كالاهاي 
مصرفي مردم مصداقي نداشته باشد و كنترل تورم و 
بار آن بر دوش مردم از نهاد دولتي خارج ش��ده است. 
عده اي معتقدند در روز هاي اخير سرمايه قابل توجهي 
از بازار سرمايه ايران خارج شده كه مقصد احتمالي اين 
دارايي ها بازار هاي ارز و طلا اس��ت در نتيجه با اضافه 
شدن حجم تقاضاي جديد احتمال تثبيت حضور نرخ 
اسكناس امريكايي در كانال ۳۳ هزار توماني يا حتي 

افزايش به سمت كانال هاي بالاتر وجود دارد.
روند هاي افزايشي مشاهده شده از نرخ شاخص ارزي 
در روز هاي گذشته نش��ان مي دهد كه بانك مركزي 
تمايلي به حضور قيمت ارز مذكور در سطوح قيمتي 
كانال ۳۳ هزار توماني را نداش��ته و با افزايش س��طح 
حمايت خود از پول ملي از طريق تزريق ارز به معاملات 
رسمي مانع از اين امر مي شود. اما در روز هاي اخير و با 
توجه به تحولات به وجود آمده در معاملات بازار سرمايه 
حجم چشمگيري از دارايي ها به بازار افزوده شده كه 
نزديك ترين مقصد آن معاملات سوداگرانه ارز و طلا 
اس��ت. در نتيجه انتظار مي رود حجم تقاضاي جديد 
معادلات بازار را برهم زده و سبب افزايش نرخ ارز شود. 
با اين حال بايد ديد ك��ه واكنش بانك مركزي به اين 
افزايش تقاضاي احتمالي چيست و آيا همچنان تمايلي 
به تداوم يافتن تزريق هاي خود به بازار ارز را دارد يا خير.

به واسطه همين موضوعات كارشناسان عقيده دارند 
كه بازار سرمايه به واس��طه افزايش قيمت دلار روند 
صعودي به خ��ود مي گيرد و به نوعي تغيير مس��ير 
مي دهد. افزايش قيمت دلار را مي توان سيگنال بسيار 

قوي براي بورس به حساب آورد و به واسطه اين افزايش 
با توجه به جو و موقعيت بورس، شاخص در كوتاه مدت 

و به صورت نوساني روند صعودي به خود مي گيرد. 
اما بايد توجه داشت كه به واسطه افزايش قيمت دلار 
بازار سرمايه نيز در ميان مدت و بلندمدت روند صعودي 
خوبي را تجربه كند. افزايش قيمت دلار همواره عامل 
يك سيگنال مثبت براي بورس بوده و اين بازار با افزايش 
قيمت دلار واكنش سري نشان مي دهد. اكنون نيز با 
ركورد شكني قيمت دلار انتظار مي رود شاخص چند 
روزي مثبت ش��ود و پس از ب��ه تجزيه و تحليل تاثير 

قيمت دلار روي بورس بپردازد. 
ازن��گاه تكنيكالي بايد گفت كه ش��اخص كل بورس 
با ثبت بازدهي مثبت ديروز، ب��ه محدوده مقاومتي 
مهمي وارد ش��د كه در روزهاي گذشته، حمايت آن 
را از دست داده بود. محدوده ۱.۲۷ الي ۱.۳۱ ميليون 
واحدي از آنجا براي بازار اهمي��ت بالايي دارد كه در 
گذش��ته چندين بار به كف و سقف هاي كلاسيك به 
آن واكنش نش��ان داده بود. سناريويي كه در صورت 
افزايش عرضه ه��ا در روزهاي آت��ي محتمل به نظر 
مي رس��د، پولبك به محدوده ذكر شده و برگشت به 
روند نزولي است كه مي تواند نماگر اصلي بازار را حتي 
تا محدوده ۱.۲ ميليون واحدي به سمت پايين هدايت 
كند. انديكاتورهاي بازار نيز شرايط قابل توجهي دارند. 
انديكاتور rsi بار ديگر به مرز ۳۰ واحد رسيده و طي 
دو ماه گذشته در عبور از آن ناكام بوده است. از سمت 
ديگر كندل ها روز آينده به خط تنكنسن ايچي موكو 

خواهند رسيد كه خود به عنوان مقاومت عمل مي كند. 
بسيار مهم است كه طي معاملات روز آينده، شاخص 

كل در نهايت كندل سبز به ثبت مي رساند يا قرمز.

    بازار از دريچه معاملات
ش��اخص كل بورس ته��ران ديروز سه ش��نبه، ۱۰ 
آبان ماه با ۱۰ ه��زار و ۶۲۸ واحد افزايش، در ارتفاع 
يك ميليون و ۲۸۰ هزار واحدي قرار گرفت. شاخص 
هم وزن با چهار  ه��زار و ۲۴۳ واحد افزايش به ۳۶۵ 
هزار و ۶۰ واحد و ش��اخص قيمت با ۲ هزار و ۵۳۳ 
واحد رشد به ۲۱۷ هزار و ۹۵۳ واحد رسيد. شاخص 
بازار اول، هش��ت هزار و ۶۲۱ واحد و شاخص بازار 

دوم، ۱۸ هزار و ۸۱۳ واحد افزايش را ثبت كردند.
روز گذشته در معاملات بورس تهران، بيش از پنج 
ميليارد و ۴۱۸ ميليون س��هم، حق تق��دم و اوراق 
بهادار به ارزش ۲۸ هزار و ۳۷۲ ميليارد ريال معامله 
ش��د. همچنين صنايع پتروش��يمي خليج فارس 
)فارس( با يك ه��زار و ۴۵۱ واحد، ف��ولاد مباركه 
اصفهان )ف��ولاد( ب��ا ۸۸۵ واحد، گ��روه مديريت 
س��رمايه گذاري اميد )واميد( با ۸۶۲ واحد، شركت 
س��رمايه گذاري تامين اجتماعي )شس��تا( با ۴۸۴ 
واحد، پتروش��يمي ن��وري )نوري( ب��ا ۴۶۳ واحد، 
شركت سرمايه گذاري غدشير )وغدير( با ۴۲۶ واحد 
و شركت سرمايه گذاري گروه توسعه ملي )وبانك( 

با ۳۸۹ واحد تاثير مثبت بر شاخص بورس داشت.
در مقابل صنعت غذايي ك��ورش )غكورش( با ۴۸ 

واحد، توسعه معادن و فلزات )ومعادن( با ۴۱ واحد، 
تامين س��رمايه لوتوس پارس��يان )لوتوس( با ۲۱ 
واحد و س��ازه پويش )خپويش( ب��ا ۱۱ واحد تاثير 
منفي بر ش��اخص بورس به همراه داش��ت. بر پايه 
اين گزارش، روز اخير نماد ش��ركت سرمايه گذاري 
تامين اجتماعي )شستا(، پالايش نفت بندرعباس 
)ش��بندر(، پالايش نفت اصفهان )ش��پنا(، س��ايپا 
)خس��اپا(، اي��ران خ��ودرو )خ��ودرو(، گس��ترش 
س��رمايه گذاري ايران خودرو )خگس��تر( و صنعت 
غذايي كورش )غك��ورش( در نمادهاي پُرتراكنش 
قرار داشتند. گروه خودرو هم در معاملات اين روز 
صدرنش��ين برترين گروه هاي صنعت شد و در اين 
گروه ۷۴۲ ميليون و ۶۶۴ هزار برگه سهم به ارزش 

يك هزار و ۹۷۴ ميليارد ريال دادوستد شد.
شاخص فرابورس نيز روز سه شنبه بيش از ۵۱ واحد 
افزايش داش��ت و به ۱۷ هزار و ۳۸۴ واحد رس��يد. در 
اين بازار بيش از ۲ ميليارد و ۸۱ ميليون برگه س��هم 
و اوراق مالي دادوستد ش��د و تعداد دفعات معاملات 
ديروز فرابورس بيش از ۱۷۶ ه��زار و ۶۹۲ نوبت بود. 
پتروشيمي تندگويان )ش��گويا(، پليمر آرياساسول 
)آريا(، پتروش��يمي زاگرس )زاگ��رس(، بهمن ديزل 
)خديزل(، صنعتي مينو )غصينو( و پويا زركان آق دره 
)فزر( با تاثير مثبت بر شاخص فرابورس همراه بودند، 
همچنين بيمه پاس��ارگاد )بپاس(، صنايع شيميايي 
كيمياگران امروز )شكام(، پالايش نفت لاوان )شاوان( 
و سوژميران )فسوژ( تاثير منفي بر اين شاخص داشتند.
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بورس نيازمند اصلاح ساختارها 
و رفتارها

ايرنا| محمدرضا عربي، معاون اسبق نظارت بر بورس ها 
و ناشران سازمان بورس و اوراق بهادار درباره تاثير انتشار 
اوراق تبعي روي روند بازار سرمايه افزود: انتشار اوراق تبعي 
و بيمه سبد سهام در شرايط فعلي كه غيرعادي هم است، 
در بازه كوتاه مدت مي تواند موثر باشد و تا حدي از ريزش ها 
بكاهد كه اتفاقا هدف از انتشار اين اوراق نيز به عنوان راهكار 
فوري احياي شرايط بازار در نظر گرفته شده است.  وي 
اظهار داشت: انتشار اوراق تبعي به عنوان رويكردي مانند 
بيمه سهام مي تواند تا حدي نگراني سنگين ايجاد شده را 
به خصوص براي سهامداران خرد به عنوان جامعه هدف 
بيمه سهام، كاهش دهد؛ اما طبيعتاً در بلندمدت براي 
بازگشت كامل اعتمادها به بازار نيازمند اتخاذ استراتژي ها 
و راهبردهاي اصلاحي كلان هستيم.  عربي با تاكيد بر 
اينكه انتشار اوراق تبعي در شرايط فعلي و براي كاهش 
نگراني ها مفيد خواهد بود، تصريح كرد: بازار سرمايه براي 
احياي خود در بلندمدت بايد در جهت اصلاح ساختارها 
و رفتارهاي مختل��ف در اقتصاد حركت كن��د تا روند 
سودآوري شركت ها در مس��ير درست و مطمئن قرار 
گيرد.  معاون اسبق نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان 
بورس و اوراق بهادار با بيان اينكه مهم ترين نگراني مردم 
در شرايط فعلي به تصميم هاي دولت در زمينه تدوين 
لايحه بودجه سال ۱۴۰۲ بر مي گردد، اظهار كرد: در 
شرايط ملتهب كنوني بزرگ ترين نگراني سهامداران 
و سرمايه گذاران اين اس��ت كه دولت در قبال تدوين 
لايحه بودجه سال آينده چه تصميمي اتخاذ مي كند 
و راهبردها در قبال بازار سرمايه به چه نحو خواهد بود 
كه اميدواريم ريسك ها و ابهام ها در اين مسير كنار رود.

نگاه مجزا به بازار سهام
بي اثر است

بورسني�وز| احسان مرادي، كارشناس بازار سرمايه 
تشريح كرد: تمركز بسته هاي حمايتي بايد بر تعامل بين 
بازار پول و سرمايه باشد و نگاه مجزا به اين دو بازار بي اثر 
است. اين ديدگاه تنها مختص به بازار سرمايه نيست بلكه 
به شرايط اقتصادي كل كشور مربوط است. هنگامي كه 
بانك ها ۲۵ درصد سپرده قبول مي كنند و تا زماني كه 
اوراق گام ۲۰ همتي و با نرخ تنزيل ۲۷ الي ۲۸ درصد در 
حال معامله است، ديگر نمي توان از بازار سهام انتظاري 
براي رشد يا رونق داشت. وي افزود: وزير اقتصاد بايد تعادل 
بين بازار پول و سرمايه را برقرار كند و تا هر زماني كه به يك 
بخش بها داده شود وضعيت به همين صورت باقي خواهد 
ماند. سازمان بورس و اوراق بهادار خواسته هاي خود را 
بيان كرده و در شرايط فعلي متولي اين امر وزير اقتصاد 
است. موضوع س��وددهي بالا در بانك ها بسيار روشن و 
شفاف است، متصديان امر يا واقعا در جريان نيستند يا 
اينكه نمي خواهند در جريان قرار بگيرند. مرادي مطرح 
كرد: هنگامي كه سرمايه گذاري بدون ريسك با سوددهي 
بالا در بازار پولي امكان پذير باشد، خريد و فروش سهم در 
بازار سرمايه هيچ جذابيت براي سرمايه گذاران ندارد. اين 
موضوع نشانگر وضعيت نامناسب اقتصادي در كشور 
است و مساله سود و زيان عده از خريد و فروش سهام در 
بازار سرمايه نيست، مساله مشكلات جدي بنگاه هاي 
اقتصادي اس��ت كه چرخه توليد را هم تحت تاثير قرار 
مي دهد.  وي در پايان گفت: در اين بين، اما جلساتي با 
حضور رييس س��ازمان بورس و اوراق بهادار براي ارايه 
نظرات ش��ركت هاي تامين سرمايه جهت تعامل بهتر 
ميان سازمان بورس و تامين سرمايه ها برگزار مي شود. 
اين جلس��ات به صورت دوره اي برگزار و نظرات تامين 

سرمايه ها براي بهبود شرايط صنايع مطرح مي شود.

اعتماد به بورس به صورت 
تدريجي افزايش خواهد يافت

غلامرضا منتظري درباره وضعيت بازار سرمايه گفت: 
مهم ترين نكته در هر مسيري جلب اعتماد است و اگر 
پله اول را بنابر اعتماد گذاشتيم پله بعدي موفقت خواهد 
بود. لذا براي موفقيت در بورس ابتدا بايد علل بي اعتمادي 
موجود را ريشه يابي و آسيب شناسي كرده، مشكلات را 
احصا كنيم و سپس در گام بعدي زمينه بي اعتمادي را 
رفع و مطابق با واقعي��ت برنامه ريزي كنيم. وي با بيان 
اينكه براي تصميم گيري بهتر در مديريت بازار سرمايه 
ابتدا بايد مسير گذشته را آسيب شناسي كنيم، عنوان 
كرد: نشست صميمي بايد ميان كارشناسان تجربي و 
علمي، بخش خصوصي و دولتي جهت پيوند علم و تجربه 
پيرامون بازار سرمايه برگزار كرد تا به مدل رشد در بورس 
دست پيدا كنيم. تا زماني كه مدل مناسبي نداشته باشيم 
و شاخص تعريف نكنيم، ارزيابي مفهومي پيدا نمي كند. 
عضو كميسيون فرهنگي مجلس اضافه كرد: پس از 
دس��ت يابي به مدل رشد بورس بايد تحقق برنامه را 
به صورت كوتاه مدت و ميان مدت مورد ارزيابي قرار 
دهيم و منتظر نباشيم اعتراضات اجتماعي شروع 
شود و سپس به مس��ائل ورود كنيم لذا بايد با مدل 
جديد و اعتماد آفرين كار را پيش ببريم. در حال حاضر 
مشتاقان به بورس فراوان هستند. بنابراين، بازگشت 

اين اعتماد تدريجي بوده و يك باره اتفاق نمي افتد.

بازگشت آرامش به بورس
ايرن�ا| غلامرضا مصباحي مقدم در خصوص اقدامات 
س��ازمان بورس در جهت بازگشت اعتماد سهامداران، 
اظهار داشت: يكي از موضوعات مهم در خصوص حمايت 
از سهامداران، بيمه سبد سهام است كه از طريق آن افراد 
مي توانند به صورت سالانه تا ۱۰۰ ميليون تومان از سهام 
خود را مورد حمايت ۲۰ درصدي قرار دهند كه اتفاقي 
خوب براي سهامداران خرد است.  وي افزود: اين تصميم 
سازمان بورس، زمينه ساز اطمينان خاطر سهامداران خرد 
است كه ديگر در معاملات سهام در صف خريد يا فروش 
قرار نمي گيرند و بدون دغدغه از دريافت سود حداقلي 
در سال بعد مطمئن هستند. اين اقدام كمك مي كند كه 
نوعي آرامش رواني بر جامعه سهامداري به خصوص 
س��هامداران خرد حاكم شود و آنها به دليل دريافت 
سود تضمين شده از رفتارهاي هيجاني پرهيز كنند.

درخواست يكصدا
براي حمايت بورس

سنا|محمدعلي دهقان دهنوي، رييس سابق سازمان 
بورس گفت: كارشناسان و فعالان بازار سرمايه نقدهاي 
مثبت قابل توجهي نسبت به بسته ۱۰ بندي حمايت از 
بازار سرمايه داشتند. همه دست اندركاران بازار و بازوهاي 
اجرايي بازار سرمايه، بايد دست به دست هم داده و براي به 
سرانجام رسيدن دستورالعمل هاي پيشنهاد شده، صداي 
سازمان باشند و خواسته هاي خود را از سياست گذاران 
اصلي اقتصاد كش��ور طلب كنند. رييس سازمان بورس 
اظهار كرد: بسته حمايتي سازمان بورس مجموعه اي از 
پيشنهادات است كه هر يك از اين پيشنهادات به تنهايي 
نمي توانست راهگشا باشد؛ چراكه اصولا جنس بازار سرمايه 
به گونه اي است كه براي حل چالش هاي آن به ناچار بايد 
تعدادي از اقدامات را هرچند كوچك به صورت همزمان 
انجام داد، بنابراين بايد اين بسته را به صورت جامع ديد. 
وي به لزوم اتحاد فعالان بازار سرمايه تاكيد كرد و افزود: در 
اين مسير همه دست اندركاران بازار و بازوهاي اجرايي بازار 
سرمايه اعم از نهادهاي مالي و فعالان بازار، بايد دست به 
دست هم داده و براي به سرانجام رسيدن دستورالعمل هاي 
پيشنهاد شده، صداي سازمان باشند و خواسته هاي خود را 

از سياست گذاران اصلي اقتصاد كشور طلب كنند.

حسين عبده تبريزي:
قيمت ها در بورس منطقي است

كالاخبر|حسين عبده تبريزي، اقتصاددان و پيشكسوت 
نام آشناي بازار سرمايه در خصوص شرايط اين روزهاي 
بازار سهام اظهار كرد: بدون شك، امروز قيمت عموم سهام 
بالا نيست، قيمت ها منطقي است و سهام زيادي حتي 
زيرقيمت معامله مي ش��ود. اين در شرايطي است كه در 
شروع س��ال ۱۴۰۱، پيش بيني آن بود كه به دليل نرخ 
بالاي تورم، شاخص روبه بالا حركت كند. اما در هفته هاي 
اخير به دلي��ل تداوم نرخ بالاي تورم )تورم نقطه به نقطه 
نزديك به ۴۳ درصد ش��ده( و قيمت بالاي ارز، بازار توقع 
قيمت هاي بالاتر س��هام را داشته است اما به چند دليل، 
شاهد كاهش مجدد شاخص بوده ايم. وي افزود: از فصل 
دوم سال ميلادي ۲۰۲۲، قيمت عموم كالاهاي اساسي 
)commodities( كه بس��يار بالا رفت��ه بود و بعضاً به 
دو برابر متوسط هاي تاريخي خود رسيده بود، شروع به 
كاهش كرد. اين به معناي كاهش درآمد براي شركت هاي 
بورسي توليدكننده كالاهاي اساسي بود و بازار سرمايه 
نسبت به اين تغييرات بي توجه نماند. كاهش رشد اقتصاد 
چين نيز روي همين بازار تأثير گذاش��ت و به رغم رابطه 
كم اقتصاد ايران با اقتصاد جهاني، اين تحول نيز از چشم 
تحليلگران بازار س��رمايه ايران دور نماند. عبده تبريزي 
ادامه داد: موقعيت جديد روسيه و فروش هاي زيرقيمت 
كالاهاي اساس��ي توسط آن كشور نيز فشار مضاعفي بر 
موقعيت درآمدي شركت هاي بزرگ بورسي ايراني وارد 
آورد. نرخ هاي س��ود جذاب نظ��ام بانكي و صندوق هاي 
بادرآمد ثابت نيز تا حدي عرصه را بر بازار سهام تنگ كرد. 
به دليل كمبود اعتبارات، كس��ب وكارها  آماده پرداخت 
نرخ هاي بالاتر براي اعتبارات دريافتي هستند )نگاه كنيد 
به نرخ هاي برخي صندوق هاي جمعي( . وي تاكيد كرد: 
مجموعه اين عوامل، به رغم نرخ تورم بالاي كشور، اجازه 
رشد قيمت هاي سهام را نداد. در اين ۵-۶ هفته اخير نيز 
موج التهابات گسترده، اعتراض هاي دامنه دار و تحولات 
ناشي از آنها به شدت بر همه كسب وكارها تأثير گذاشت. 
بالا رفتن قيمت ارز به دلي��ل افزايش تقاضا براي خروج 
پول هم انگيزه برخي فروش ها و عرضه ها در بورس شده 
است. اين استاد اقتصاد در واكنش به اين سوال كه در اين 
شرايط، سهامداران بورس )به ويژه سهامداران خرد( چه 
اقدامي بايد انجام دهند؟ گفت: وظيفه شركت هاي بزرگ، 
ناشران، سرمايه گذاري ها و صندوق هاي بزرگ در شرايطي 
كه مردم تحت  تأثير حوادث و رويدادها جاري به سختي 
متأثرند، آن است كه از قيمت هاي سهامي كه آنها را منطقي 
مي دانند، حمايت كنند و به حفظ سرمايه هاي كوچك 
مردم كمك كنند. در اين شرايطِ كشور، مردم نبايد از اين 
مسير نيز آسيب ببينند و نبايد نگران و هراسانِ ذوب شدن 
پس اندازهاي يك عمر كار و فعاليت خود باشند. وي افزود: 
وقتي بازار دچار التهابات شديد است و گزينه بهتري هم 
براي سرمايه گذاري در دسترس نيست، مي توان به حفظ 
دارايي موجود، اگر قيمت هاي آن را منطقي مي دانيم و آن 
سهام را متعلق به شركت هاي جاافتاده تلقي مي كنيم، 
همت گمارد؛ يعني بايد صبر كرد. سرمايه گذار خُرد بازار نيز 
اگر نياز فوري و عاجل به نقدينگي ندارد و اگر سهام موجود 
در سبد سرمايه گذاري خود را متعلق به شركت هاي استوار 
و جاافتاده مي داند، ناچار است موقتاً آنها را حفظ كرده و 
از هر نوع اقدام پرش��تاب و عجولانه اجتناب كند. عبده 
تبريزي در پايان تاكيد كرد: قيمت ها فارغ از هر تحولي 
در كشور ما، در ميان مدت به متوسط هاي تاريخ خود 
برمي گردد؛ يعني به قيمت هايي كه ذاتي س��هام 
است و با درآمدزايي آن شركت ها همخوان است.

چه كساني مي توانند
خودرو از بورس كالا بخرند؟

بورسنيوز| حميدرض��ا رحمني، رييس اداره ناظران 
و ام��ور تالاره��اي ب��ورس كالاي ايران تش��ريح كرد: 
خودروس��ازهاي متعددي در ب��ورس كالا براي عرضه 
خودرو مراحل پذيرش را انجام داده اند، اما براي رسيدن 
خودرو به مرحله عرضه بايد تضامين را در اتاق پاياپاي ارايه 
كنند. به نظر مي رسد پس از سايپا كه با شاهين در بورس 
كالا حضور دارد، خودروساز بعدي كه با عرضه كاميونت 
و كشنده هاي خود در بورس كالا حضور پيدا كند، سيبا 
موتور باشد كه مرحله انجام تضامين را سپري مي كند. در 
حوزه پذيرش نيز تاكنون علاوه بر سايپا، بهمن موتور، آرين 
پارس موتور، ايران خودرو، ايليا موتور، بهمن ديزل، سيبا 
موتور و كرمان موتور مراحل پذيرش را انجام داده اند. وي 
درباره قيمت گذاري خودروي شاهين گفت: قيمتي كه 
توسط عرضه كننده در بورس كالا اعلام مي شود قيمت 
پايه بدون هزينه هاي اضافي ۹ درصد ارزش افزوده، ۲ 
درصد ماليات شماره گذاري برحسب برچسب انرژي و 
همچنين يك درصد ماليات نقل وانتقال خودرو است 

كه هزينه هاي بيمه نيز به اين ارقام اضافه خواهد شد.

»تعادل«گزارشميدهد

مديرانبورسيمطرحكردند

رابطه نزديك دلار و بورس

اقدامات حمايتي سازمان بورس ادامه دارد
مجيد عشقي، رييس س��ازمان بورس و اوراق بهادار 
در جلسه اي با اعضاي كانون نهادهاي سرمايه گذاري 
ايران، اظهار كرد: س��ازمان بورس حمايت هاي خود 
را محدود به بس��ته ۱۰ بندي نمي كند و در اين طرح 
سعي شد تا مسائل جزئي همچون عدم تطبيق زمان 
معاملات بورس و فراب��ورس، ورود عرضه اوليه ها به 
بازار و... كه باعث حساس��يت س��هامداران شده بود، 

برطرف بشود.
عش��قي ادامه داد: با پيگيري هاي انجام شده، منابع 
جديدي از صندوق توسعه ملي به بازار سهام وارد شد 
و براي نخستين بار اين صندوق با كد معاملاتي خود 
اقدام به خريد سهام كرده است؛ اين اقدام خوبي براي 
دولت و بازار سهام محسوب مي شود چراكه دارايي هاي 
ريالي اين صندوق به  نوعي تبديل به دلار شده است. 
با توجه به افت قيمت س��هام، مي توان اين موضوع را 
اينگونه تعبير كرد كه يك دارايي را در عوض اينكه با 
نرخ دلار در كانال ۳۰ هزار توماني تهيه كنند، آن را با 

نرخ دلار ۱۵ هزار توماني خريداري كرده اند.
رييس س��ازمان بورس و اوراق به��ادار افزود: به بيان 
ديگر صندوق توسعه ملي كه يك منبع بين النسلي 
به حس��اب مي آيد، دارايي ارزنده اي را در قيمت هاي 
بس��يار نازلي اندوخته كرده و اين اقدام براي كشور و 
شرايط فعلي بازار سهام مناسب است؛ اميدواريم اين 

اقدام در آينده نيز تداوم پيدا كند.
وي در بخش ديگري از س��خنان خ��ود مطرح كرد: 
جهت افزاي��ش اثرگذاري اقدام��ات حمايتي، قصد 
ارايه يك پيش��نهاد چندبندي )سه الي چهار بند( به 
س��تاد اقتصادي دولت را داريم و در تلاش براي اخذ 
مصوبه هايي در راس��تاي رفع دغدغه هاي كلان بازار 

سهام هستيم.
عش��قي تصريح كرد: بايد به طور مشخص و بر اساس 
اولويت موضوعات را مطرح و پيش��نهادهاي خود را 
به ستاد اقتصادي دولت اعلام كنيم تا به اين واسطه 
دغدغه هاي اصلي فعالان بازار سهام همچون حذف 
هاب هاي اروپايي از فرمول نرخ خوراك، حذف كامل 
قيمت گذاري دستوري و ... برطرف بشود؛ در تلاشيم 
تا هرچه س��ريع تر اين موارد تعيين و تكليف و سايه 
سنگين آنها تا سال آينده از سر بازار سرمايه رفع بشود.

رييس سازمان بورس و اوراق بهادار بيان كرد: بخشي 

از اصلاحات مربوط به بودجه مي شود و بخش ديگري 
نيز بايد در روح حاكم بر بودجه لحاظ ش��ود و كليت 
اركان ها آن را در نظر داشته باشند. ما احكامي كه سال 
گذشته وجود داشت و چند بند جديد را در براي بودجه 
پيشنهاد كرده ايم كه اين موارد بايد در مجلس مورد 
دفاع قرار بگيرد و س��عي داريم با رايزني با كميسيون 
اقتصادي بتوانيم شرايط مطلوبي در بلندمدت براي 

بازار سهام به وجود بياوريم.
وي گفت: در خص��وص بودجه جلس��ات متعددي 
داشتيم و احكامي از آن استخراج و به وزارتخانه ارسال 
ش��د اما با اين حال تمامي فعالان بورسي مي توانند 
نظرات و پيش��نهادهاي خود را اعلام كنند و با خرد 
جمعي اين موضوع تا پايان آبان ماه س��ال جاري به 

نتيجه برسد.
عش��قي با اش��اره به يكي از ترديدهاي اين روزهاي 
سهامداران، ابراز كرد: حاشيه سود شركت ها به علت 
اوضاع اقتص��اد جهاني و افت قيم��ت  كاموديتي ها، 
كاهش داشته است اما نبايد به اين موضوع وزن زيادي 
داد چراكه با منطق سرمايه گذاري، سهام شركت ها 
براي سه ماه خريداري نمي ش��وند و افراد بايد با نگاه 
بلندمدت س��رمايه گذاري كنند؛ اين نوسان ها كاملا 
طبيعي است و قطعا چنين شرايطي باقي نخواهد ماند؛ 
از طرفي تمامي اين شرايط و مشكلات در قيمت هاي 
فعلي منعكس شده است. با ورود پول هاي جديد اين 
فضا كنترل خواهد شد و تمامي خريداران اثرات مثبت 

آن را در بازه يكساله خواهند ديد.

    سرمايه مردم در صندوق هاي
سرمايه گذاري  هم بيمه مي شود

محمود گودرزي مديرعامل بورس اوراق بهادار تهران 
در به سوالاتي در مورد طرح بيمه سهام پاسخ داد.

آيا س��هامداران بايد به ازاي هر سهم يك ورقه تبعي 
خريداري كنند يا خير به مي��زان ارزش پرتفوي بايد 
يك ورقه خريداري شود؟ بعد از ابلاغيه سازمان بورس 
و اعلام سازوكارهاي مربوطه، يك نماد اعلام خواهد 
ش��د كه مردم مي توانند با يك ري��ال از طريق بورس 
تهران اقدام به خريد اين اوراق كنند. با خريد اين اوراق 
يك ريالي، كل سبد سهام  مردم به علاوه يك سود ۲۰ 
درصدي تضمين و بيمه مي شود. نكته بسيار مهم براي 

اين اوراق اينست كه حتما مي بايست در اين بازه زماني 
يك س��اله فرد هيچكدام از سهام داخل پرتفوي خود 
را نفروش��د چراكه اگر سهمي فروخته شود اين بيمه 

كاركرد خود را از دست خواهد داد.
محاسبه سود سهام در اين طرح به چه شكلي است؟ 
و آيا سود س��هام به صورت جدا پرداخت خواهد شد؟ 
مبناي محاس��به بازدهي س��رمايه گذاران بر اساس 
سازوكاري است كه س��ازمان بورس و اوراق بهادار به 
ما اع��لام مي كند و م��ا آن را در اطلاعيه اي به صورت 
ش��فاف عنوان مي كنيم. به غير از موضوع بحث بيمه 
سبدهاي سهام افراد خرد بازار تا ۱۰۰ ميليون تومان، 
براي حمايت از س��رمايه گذاران غيرمس��تقيم بازار 
سرمايه، حتي س��رمايه گذاري افراد در صندوق هاي 
س��رمايه گذاري بعد ابلاغ س��ازوكار مربوطه توسط 

سازمان بورس، تضمين خواهد شد.

    رفع دغدغه مالي شركت هاي نوآور
با چاشني تكنولوژي

مديرعامل فرابورس ايران از برگزاري همايش توسعه 
دانش بنيان ها از مسير بازار سرمايه با هدف ايجاد بستر 
همفكري و همكاري در زيس��ت بوم ن��وآوري ايران و 
تشريح چگونگي تامين مالي شركت هاي دانش بنيان و 
استارت آپ ها خبر داد و گفت: فرابورس ايران در تعامل 
سازنده با معاونت علمي و فناوري رياست جمهوري و 
بخش خصوصي، با طراحي رويدادي اثرگذار، راه هاي 
متنوع موجود در دنياي امروز در زمينه تامين مالي از 
بورس را به عنوان اقدامي با مزاياي فراوان نس��بت به 

ساير روش هاي تامين مالي به بحث مي گذارد.
ميثم فدايي با اش��اره به اينكه فرابورس ايران در سال 
حمايت از توليد دانش بنيان و اشتغال آفرين، اقدامات 
متعددي را براي ورود شركت هاي نوآور و فناور به بازار 
سرمايه انجام داده است، گفت: عرضه اوليه سهام تپسي 
چندي پيش با موفقيت رقم خورد و ورود شركت هاي 

ديگري نيز در مرحله بررسي قرار دارند.
فدايي در خصوص جزييات اين رويداد كه بزودي در 
تهران برگزار مي شود، اظهار كرد: علاوه بر همايش 
اصلي، ۳ نشست تخصصي در كنار رويداد طراحي 
شده كه با حضور سه ضلع سياست گذار، صاحب نظر 
و فعال بازار به موضوعاتي چون عرضه اوليه سهام و 

ارزش گذاري دارايي هاي نامشهود، سرمايه گذاري 
از طريق صندوق ه��اي خطرپذي��ر، صندوق هاي 
خصوص��ي و كرادفاندينگ مي پ��ردازد ضمن آنكه 
بورس ايده و بازار SMEها نيز از ديگر نشست هاي 
جانبي رويداد مذكور اس��ت. مديرعامل فرابورس 
ايران با اشاره به اينكه فرابورس به عنوان يكي از اين 
نهادهاي بازار سرمايه، تلاش مي كند با هدف توجه 
به دغدغه ش��ركت هاي نوآور و دانش بنيان، با ارايه 
چنين آموزش ها و نشس��ت هاي هدفمند در قالب 
نشست، كارگاه و سخنراني، به شفاف سازي بيشتر 
در اين زمينه كمك كند، افزود: مهم ترين ثمره اين 
رويداد نوآورانه مالي؛ همفكري، همكاري و نزديكي 
اعضاي اين زيست بوم براي بقا، از طريق رفع دغدغه 

مالي شركت هاي نوآور است.
فدايي در ادامه به وضعي��ت تامين مالي جمعي در 
فرابورس پرداخت و با اش��اره به وجود ۱۵ س��كوي 
تامين مال��ي جمع��ي در فرابورس بي��ان كرد: در 
يك س��ال اخير ۳۲۰ ميليارد توم��ان تامين مالي 
جمعي توسط ۲ هزار و ۴۷۵ نفر طي ۸۰۰۰ مرتبه 
سرمايه گذاري صورت گرفته است كه اعتماد خوب 

شكل گرفته در اين حوزه را نشان مي دهد.
مديرعامل فرابورس ب��ا تاكيد بر اينكه هم اكنون در 
صندوق هاي VC و PE معادل ۱۵۰۰ ميليارد تومان 
منابع وجود دارد، گفت: تا به امروز تنها ۳۰۰ ميليارد 
تومان س��رمايه گذاري در اين بخش انجام ش��ده و 
كارشناسان معتقدند روند دس��تورالعمل مصرفي 
منجر به عدم اس��تفاده اين منابع شده بنابراين نياز 
است تا ساختار صندوق ها اصلاح و مابقي آن يعني 
يك ه��زار و ۲۰۰ ميليارد تومان وارد اكوسيس��تم 
ش��ود. فدايي حضور مديران ارشد اركان حاكميتي 
ب��ازار س��رمايه در كن��ار معاونت علم��ي و فناوري 
رياس��ت جمهوري را يكي از نق��اط عطف همايش 
توسعه دانش بنيان ها از مس��ير بازار سرمايه عنوان 
كرد و افزود: اين جمع خواهان آن اس��ت تا حمايت 
مالي از صنايع را با چاشني تكنولوژي تركيب كرده و 
اقتصادي شكوفا و مترقي را ايجاد كند؛ اقتصادي كه 
با تسهيل امور و تامين منابع مالي، ميزان ماندگاري 
نخبگان را افزايش داده و آنان نيز زمان و انرژي خود 

را به ارايه و توسعه محصول اختصاص دهند.



گروه راه و شهرسازي |
 ديروز اعضاي ش��وراي ش��هر با كليات لايحه اصلاحيه 
»مصوبه اخذ مطالبات حوزه شهرسازي شهرداري تهران« 
موافقت كردند. بر اساس اين لايحه قرار است، شهرداري 
تهران با هدف شكستن »قفل« فعاليت هاي ساختماني 
در پايتخت، مش��وق هايي را به س��ازندگاني كه عوارض 
شهرسازي را پرداخت مي كنند، ارايه دهد به گونه اي كه 
ب��راي افرادي كه در ماه اول ع��وارض پرداخت مي كنند، 
۳۰ درصد، براي پرداخت كنندگان ع��وارض در ماه دوم 
۱۵ درصد، براي پرداخت كننندگان عوارض در ماه سوم 
۱۰ درصد و براي پرداخت كنندگان عوارض در ماه چهارم 
۵ درصد به صورت پلكاني تخفيف در نظر گرفته خواهد 
شد. آنگونه كه مسوولان شهري اعلام كرده و مي كنند، و 
همچنين در نمايه داده هاي آماري مراجع رسمي نمايان 
است، فعاليت هاي ساختماني در پايتخت به شدت كاهش 
يافته به گونه كه طي ۱8 سال گذشته بي سابقه بوده است. 
معني و مفهوم اين پديده براي شهرداري تهران چيزي جز 
افت ش��ديد درآمدهاي شهري و در نتيجه تنگناي مالي 
براي اين سازمان شهري داراي 6۰ هزار كارمند نيست. اما 
آيا چنين مصوباتي مي تواند قفل ساخت و ساز در تهران را 
بشكند؟ در يك پاسخ كوتاه مي توان گفت، از آنجا كه تنزل 
شديد فعاليت هاي ساختماني ريشه در تحولات كلان 
اقتصادي وغيراقتصادي كش��ور دارد، به نظر نمي رسد، 
چنين مصوباتي به فعاليت هاي س��اختماني دامن زند، 
هر چند كه ممكن است، اين دسته از مشوق ها به مثابه 
س��رمايه گذاري سازندگان باش��د به گونه اي كه پروانه 
ساخت دريافت ش��ود اما ساخت و سازي صورت نگيرد. 
مش��ابه ۱۵4 ميليون متر مربع پروانه ساختماني كه در 
سال هاي آغازين دهه ۱۳9۰ اخذ شد اما همچنان برخي 
از آن پروژه ها به ثمر ننشسته و پايان كار دريافت نكرده اند.

   لزوم ايجاد محرك
بر اساس اين گزارش، حميدرضا صارمي، معاون شهردار 
تهران ديروز در دفاع از لايحه ش��هرداري تهران در مورد 
اصلاح مصوبه نحوه اخذ مطالبات حوزه شهرسازي اظهار 
كرد: ما در سال توليد و پشتيباني قرار داريم و با توجه به 
كاهش شديد صدور پروانه بايد محركي را ايجاد كنيم. به 
همين دليل مشوق هايي را براي افرادي كه براي پرداخت 
شهرسازي اقدام مي كنند، در نظر گرفتيم كه براي افراد در 
ماه اول ۳۰ درصد، ماه دوم ۱۵ درصد، ماه سوم ۱۰ درصد 
و ب��راي ماه چهارم ۵ درصد به صورت پلكاني تخفيف در 
نظر گرفته شده اس��ت. وي با بيان اينكه ۳8 هزار و 4۰۰ 
ميليارد توم��ان فيش عوارض اعلام��ي در صدور پروانه 
و گواهي هاي صادره اس��ت، تصريح كرد: ما بيش از ۲۰ 
هزار و ۵۰۰ ميليارد تومان در گواهي ها و ۱8 هزار و 4۰۰ 
ميليارد تومان در بحث صدور پروانه فيش صادر كرديم 
كه بايد پرداخت شود و در حوزه احكام ماده ۱۰۰ نيز در 
سال هاي اخير تقريبا ۵ درصد وصول شده است. معاون 
شهردار تهران با اشاره به اينكه تعداد كساني كه پول اصلي 
به شهرداري مي دهند و موجب رونق پروژه ها مي شوند، 
۱۰۰۰ نفر هستند و اين ۱۰۰۰ نفر هم حالا نمي آيند و 
پروانه نمي گيرند و جالب است كه بدانيد آمار صدور پروانه 
در برخي مناطق شمالي تهران در ۷ ماه گذشته ۷۰ پرونده 
بوده و ما به زور به صدور ۳۰۰۰ پروانه مي رس��يم، گفت: 
اگر مي خواهيم اين ح��وزه رونق بگيرد بايد كاري انجام 
دهيم اين در حالي است كه در سال ۱۳98، ۳۰۰ درصد 
عوارض افزايش يافته و اين قابل توجيه نيست و توان مالي 
جامعه هدف ما به گونه اي است كه نياز به مساعدت دارند 
و اين مشوق ها كمك مي كند كه حركت رو به جلويي در 
حوزه شهرسازي ش��كل گيرد، افرادي كه سال هاست از 
بازار مسكن رفته اند، دوباره برگردند. وي اضافه كرد: من 
درخواس��ت كردم كه اين لايحه به صورت دو فوريت به 
صحن بيايد چون از روزي كه اين لايحه مطرح شد كسي 
براي پرداخت عوارض به شهرداري مراجعه نكرد و همه 

معطل اين لايحه هستند و نگذاريد يك روز هدر رود.

معاون شهردار تهران با بيان اينكه درآمد شش ماهه 
ابتدايي امسال توسط شهرداري تهران نسبت به ۲۰ 
سال گذشته بي سابقه بوده است، ادامه داد: حتما اين 
لايحه پيوست عدالت اجتماعي دارد همانطور كه در 
سال هاي گذشته پول سرمايه داران منطقه يك را در 
جنوب تهران هزينه مي كرديم، حالا هم اين اتفاق رخ 
مي دهد و جاي سوال است كه مگر تاكنون پول منطقه 
يك صرف همان منطقه مي شده و بايد بگويم كه برخي 
از ش��هرداري هاي ما درآمدشان از يك پيتزافروشي 
كمتر است و پولي در نمي آورند و اين مترو، پل صدر 
و غيره اي كه مي سازيم از محل هزينه هايي است كه 

توسط شمال تهراني ها پرداخته مي شود.

   سودي در ساخت وساز نيست
صارمي با بيان اينكه اگر ساخت وساز سود داشت، ۳۰ هزار 
پروانه ساخت به ۵۰۰۰ نمي رسيد، اظهار كرد: الان يك 
سازنده در پنج طبقه ساختمان هزينه و درآمدش سر به 
سر است و صدور ۵۰۰۰ پروانه نشان مي دهد كه سودي 
در اين صنعت نيست و اين لايحه مي تواند پالس مثبتي به 
همه ساخت وسازها باشد. وي با بيان اينكه از من مي پرسيد 
كه چه لايه هاي اجتماعي از اين لايحه استفاده مي كنند، 
گفت: در بحث نظارت فني در مبالغ كمتر از ۱۰ ميليون، 
۳۰۰۰ پرونده، ۱۰ تا ۵۰ ميلي��ون ۲۳۰۰ پرونده، ۵۰ تا 
۱۰۰ ميليون حدود ۱۰۰۰ پرونده هستند و مي بينيد كه 

9۰ درصد جامعه هدف ما اين ارقام عوارض شان است.

   نسبت سود مالك به عوارض؟
اعضاي شوراي اسلامي ش��هر تهران كليات اصلاحيه 
»مصوبه اخذ مطالبات حوزه شهرس��ازي ش��هرداري 
تهران« را تصويب كردند و بررس��ي جزيي��ات آن را به 
جلسه آتي ش��ورا موكول كردند.  لايحه شهردار تهران 
در خص��وص »اصلاح مصوبه نحوه اخذ مطالبات حوزه 
شهرسازي شهرداري تهران« در يكصد و دومين جلسه 
شورا مورد بررس��ي اعضا قرار گرفت. در بخشي از روند 
بررسي لايحه، ناصر اماني، عضو شورا پيرامون اظهارات 
معاون شهرسازي و معماري ش��هرداري تهران، تذكر 
داد: يكي از مهم ترين تذكرات رهبري اجراي عدالت و 
پيوست آن بوده است. در تمام نكاتي كه ارايه شد، تاكيد 
شد كه هدف توس��عه و ساخت و ساز مسكن است، اگر 
هدف اين است بايد به چند عامل توجه شود كه شامل 
زمين، مصالح و لوازم خدمات فني و مهندسي، نيروي كار 

و عوارض شهرداري مي شود كه بايد مشخص شود سهم 
هر كدام به تفكيك منطقه چقدر اس��ت. اماني تصريح 
كرد: آن هزار نفري كه منتظر اخذ پروانه هس��تند، به 
دنبال ساخت مسكن براي زيست نيستند بلكه اهداف 
تجاري دارند تا در زمان بهره برداري به قيمت هاي گزافي 
در شمال تهران اين ساختمان ها را به فروش برسانند. 
سوال ما در اينجا اين است كه نسبت سودي كه مالك به 
دست مي آورد نسبت به عوارضي كه مي پردازد در مناطق 
مختلف چقدر است؟ اينها بايد روشن شود. وي افزود: 
نكته بعدي اين است در ۱۰ سال گذشته مناطق تهران از 
قبال بخشودگي و تخفيف عوارض در منطقه چند پرونده 
با چه متراژي مورد استفاده قرار گرفته است. چه كساني 

و چه گروه هايي از اين بخشودگي بهره مند شده اند.

   شهرداري نيازمند درآمد
حبيب كاشاني، خزانه دار شوراي اسلامي شهر تهران نيز 
با بيان اينكه شهرداري براي مديريت نياز به درآمد دارد تا 
بتواند 6۰ هزار نفر نيرو را مديريت كند، اظهار كرد: بايد اين 
درآمد را به دست آورد. با اين لايحه و تخفيف 4۰ درصدي 
از عوارض، سود قابل توجهي براي پرونده ها با مبالغ بالا به 
سازندگان مي رسد. اين مصوبه نياز به بررسي بيشتر دارد 
تا با ارايه راهكارهاي مناسب گرفتار رانت خواري نشويم.

پرويز سروري نايب رييس شورا نيز اظهار كرد: اعمال 4۰ 
درصد تخفيف در عوارض افراد را در نقاط پايين نيز براي 
ساخت و ساز ترغيب مي كند. اينكه هر بخشي را كه توليد 
سرمايه مي كند، متهم به رانت و مواردي از اين قبيل كنيم 
ديگر اصلا نبايد وارد توليد شويم. اين حق اعضاست كه 
راي مثبت نداشته باشند اما بايد تلاش كنيم منابع مالي 
به سمت جنوب شهر هدايت شود. درآمد حاصل شده در 
كنار مديريت منابع مي تواند منجر به عدالت اجتماعي 
ش��ود. مهدي پيرهادي رييس كميس��يون سلامت، 
محيط زيست و خدمات شهري شورا نيز با بيان اينكه 
جهت تشويق سازنده ها در بافت ناپايدار در جنوب شهر 
تهران بايد نگاه ويژه اي ش��ود، خاطرنشان كرد: اعداد 
كمتر در س��اخت و ساز در مناطق جنوب شهر تهران 
است و براي اينكه بافت فرسوده و بخش هاي قديمي را 
بازسازي كنيم، پيشنهاد مي شود اعداد تا ۵۰۰ ميليون 
تومان 4۰ درصد و ۵۰۰ ميليون تومان تا يك ميليارد 
تومان ۳۵ درصد و يك تا ۵ ميليارد تومان ۳۲ درصد، 
۵ تا ۱۰ ميليارد تومان ۳۰ درصد و ۱۰ ميليارد تومان 

به بالا ۲8 درصد تخفيف در عوارض را دريافت كنند.

   شوك درماني؟
س��يد محمد آقاميري رييس كميته عمران شورا نيز در 
روند بررسي لايحه و در ادامه توضيحات پيرهادي متذكر 
شد: بازار به يك شوك از سوي شهرداري نياز دارد براي 
اين منظور پيشنهاد مي شود تا ۵ ميليارد تومان، تخفيف 
4۰ درصد باشد و در مبالغ بالاتر به صورت پلكاني درصد 
تخفيف كمتر ش��ود. با اين اقدام شوكي كه نياز داريم به 
بازار مسكن وارد شود، اتفاق خواهد افتاد. در نهايت كليات 

لايحه با ۱8 راي موافق از سوي اعضاء به تصويب رسيد.

   اخذ عوارض از خودروهاي 
پلاك شهرستان

در تحولي ديگر، ديروز اعضاي شوراي شهر تهران با اكثريت 
آرا لايحه شهرداري تهران در خصوص پيشنهاد عناوين و 
ترتيبات وصول عوارض و بهاي خدمات شهرداري تهران 
براي اجرا در سال آينده را به تصويب رساندند. ميثم مظفر 
در تشريح اين لايحه گفت: براساس مصوبه مجلس شوراي 
اسلامي بايد عناوين عوارض هايي را كه مي خواهيم اخذ 
كنيم به شوراي عالي استان ها ارايه كنيم و اين شورا پس 
از تصويب عناوين و تاييد وزارت كش��ور آن را به شوراي 
شهر تهران ابلاغ كند تا بهاي اين عوارض در شوراي شهر 
مصوب ش��ود. وي ادامه داد: موضوع پلاك خودروهايي 
كه براي تهران نيس��تند و به صورت بلندمدت در تهران 
ت��ردد مي كنند، به هم��راه عوارض گودهاي رها ش��ده، 
ساختمان هاي نيمه كاره و بحث عوارض تراكم ساختماني 
از مواردي هس��تند كه در اين لايحه پيش بيني شده تا 
عناوين آن به ش��وراي عالي استان ها به عنوان پيشنهاد 
ارايه ش��ود. مظفر تاكيد كرد: پس از اينكه اصل عنوان ها 
در شوراي عالي استان ها براي كل كشور به تصويب برسد، 
مبالغ هر يك از عوارض در شوراي شهر تعيين خواهد شد. 
مهدي چمران، رييس شوراي شهر تهران نيز در جريان 
بررس��ي اين لايحه گفت: عوارض از خانه هاي خالي نيز 
بهتر است در همين لايحه پيش بيني شود. ما عنوان كرده 
بوديم اين موضوع به ش��هرداري تهران داده شود چرا كه 
شهرداري در كوچه هاي مردم حضور دارد ولي وزارت راه 
و شهرسازي چنين موقعيتي را ندارد. براي همين در اخذ 
عوارض خانه هاي خالي سايتي را طراحي كرده كه البته 
ميزان عوارض اخذ شده بسيار كمتر از آن چيزي بوده كه 
پيش بيني شده است. بر اساس اين گزارش، يك فوريت 
اين لايحه نيز در يكصدومين جلسه شوراي اسلامي شهر 

تهران در سوم آبان ماه سال جاري به تصويب رسيده بود.
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وعده تخريب ساخت وسازهاي 
غيرمجاز در خلازير

معاون حقوق عامه دادس��تان كل كشور با اعلام اينكه 
ساخت وس��ازهاي غيرمجاز منطق��ه خلازير بزودي 
تخريب خواهد شد، گفت: ش��هرداري مكلف است با 
همكاري مراجع قضاي��ي و انتظامي به رف��ع تجاوز و 
تخريب احداث��ات غيرقانوني و ناايمن اق��دام كند. به 
گزارش تسنيم، غلامعباس تركي، معاون حقوق عامه 
دادستان كل كشور در پي دريافت گزارش هايي مبني 
بر ساخت وسازهاي غيرمجاز و ناايمن و بي رويه و تجاوز به 
حريم منابع طبيعي و اراضي ملي در محدوده شهرداري 
منطقه ۱9 تهران به ويژه مح��دوده خلازير، به صورت 
سرزده و فوق العاده از منطقه مذكور بازديد و در جريان 
ساخت وس��ازهاي غيرقانوني و تخلفات و تعدي هاي 
صورت گرفته قرار گرفت. وي در خصوص اين بازديد و 
اقدامات صورت گرفته پس از مشاهدات ميداني اظهار 
كرد: حسب گزارش شهرداري منطقه ۱9 و فرماندهي 
يگان ويژه حفاظت شهرداري مبني بر ساخت وسازهاي 
غيرقانوني و ناايمن و ايجاد واحد هاي مسكوني و تجاري 
متع��دد در اراضي ملي به تعداد زياد در منطقه خلازير 
به صورت س��رزده در مكان هاي م��ورد گزارش حضور 
يافته و نسبت به ساخت وسازهاي صورت گرفته كه تماماً 
بدون مجوز و بدون رعايت هيچ گونه الزامات قانوني به 
صورت گسترده صورت گرفته بود بررسي و تحقيقات 
ميداني صورت گرفت. وي گفت: حسب مشاهدات امروز، 
اطمينان حاصل شد كه عده اي سودجو و منفعت طلب 
به صورت گسترده حتي در ايام تعطيل و شبانه در حال 
ساخت وسازهاي غيرقانوني در اراضي منطقه مذكور 
هستند كه هيچگونه مالكيتي بر اراضي نداشته و بدون 
كس��ب حتي يك مجوز اوليه در حال ايجاد واحد هاي 
تجاري و مس��كوني در سطح وسيع هستند. اين مقام 
قضايي ادامه داد: لذا پس از مشاهدات ميداني، بلافاصله 
برخورد قاطع و جدي در دستور كار دستگاه قضايي قرار 
گرفت و حسب دستور دادستان محترم كل كشور مبني  
بر احقاق حقوق عامه و برخورد با متصرفان، رفع تصرف 
از اراضي ملي به زودي زود انجام خواهد شد. وي گفت: 
در اين راس��تا به صورت عاجل هماهنگي هاي لازم با 
دستگاه هاي اجرايي و انتظامي به عمل آمده و دستورات 
قضايي لازم نيز صادر شده و بزودي شاهد تخريب تمامي 
اين تصرفات غيرقانوني و اعاده به وضع سابق خواهيم 
بود. تركي گفت: دستگاه قضايي در احقاق حقوق عامه 
و صيانت از حق مردم با هيچ احدي مماشات نكرده و به 
صورت قاطعانه نسبت به اجراي قانون اهتمام خواهد 
داشت. معاون دادستان كل كش��ور افزود: جلوگيري 
ف��وري از احداث��ات ناايمن و غيرمجاز و رف��ع تجاوز از 
اراضي ملي مح��دوده خلازير تهران ضروري اس��ت و 
حتما اقدامات لازم به عمل خواه��د آمد. تركي تاكيد 
كرد: شهرداري مكلف است با همكاري مراجع قضايي 
و انتظامي و ديگر دس��تگاه هاي مسوول نسبت به رفع 
تجاوز و تخريب احداثات غيرقانوني و ناايمن اقدام كند. 
اين مقام قضايي گفت: مديريت شهري و دستگاه هاي 
مسوول اجازه ندهند عده اي سودجو با ساخت و سازهاي 

غيرقانوني گسترده و شبانه به حقوق عامه تجاوز كنند.

اثر ۵۹ درصدي وسايل نقليه
بر آلودگي هواي تهران

معاون نظارت و پايش حفاظت محيط زيس��ت استان 
تهران با اشاره به اينكه در تهران ۵9 درصد وسايل نقليه و 
4۱ درصد منابع ساكن در انتشار آلودگي هوا نقش دارند، 
درباره مشكل فاضلاب  تهران گفت: در تهران هنوز شبكه 
جمع آوري فاضلاب به صورت كامل تكميل نشده است 

و تصفيه خانه ها تنها شامل بخشي از مناطق مي شوند.
زهره عبادتي در گفت وگو با ايس��نا درباره كانون هاي 
آلودگي اس��تان تهران اظهار كرد: براساس مطالعات 
سياهه انتش��ار كه براي كلان شهرها انجام شده است 
در تهران ۵9 درصد وس��ايل نقلي��ه و 4۱ درصد منابع 
ساكن در انتشار آلودگي هوا نقش دارند. منابع ساكن 
باتوجه به اينكه آلاينده ش��اخص به ويژه در نيمه دوم 
س��ال ذرات معلق كمتر از ۲.۵ ميكرون اس��ت عمدتا 
واحدهاي صنعتي، پالايشگاهي مراكزي هستند كه 
در انتشار آلودگي هوا مي توانند نقش داشته باشند. وي 
افزود: خوشبختانه در قانون هواي پاك براي خروجي هاي 
غيراستاندارد صنايع يعني واحدهاي صنعتي جرم انگاري 
شده است و محيط زيست نيز با آنها برخورد مي كند. با 
مشاهده غيراستاندارد بودن خروجي  واحدها در گشت 
و پايش ها يا نمونه برداري هاي انجام ش��ده به واحدها 
تذكر داده مي ش��ود. درصورت بي توجهي به اخطاريه 
زيست محيطي به مراجع قضايي معرفي مي شوند. در 
اين ش��رايط جلوي فعاليت آنها گرفته مي شوند يا به 
نصب سيستم هاي كنترلي ملزم مي شوند. عبادتي در 
پاسخ به اينكه آيا نبود سيستم تصفيه فاضلاب شايع ترين 
مشكل زيست محيطي استان تهران است، گفت: اكنون 
حدود ۳۰ تا ۳۱ سيس��تم تصفيه فاضلاب شهري در 
استان تهران وجود دارد كه فاضلاب شهر را جمع آوري 
و تصفيه مي كنند. وي اضافه كرد: در تهران هنوز شبكه 
جمع آوري فاضلاب به صورت كامل تكميل نشده است 
و تصفيه خانه ها تنها شامل بخشي از مناطق مي شوند. 
شبكه طراحي شده، براي برخي مناطق پاسخگو نيست 
و بايد سيس��تم تصفيه فاضلاب لوكال )محلي( نصب 
شود. مجوزها از محيط زيست گرفته شده و شركت آب 
و فاضلاب اكنون در حال انجام اقداماتي است همچنين 
در موضوع فاضلاب شهري بخش��ي از اقدامات انجام 
ش��ده اما جاي كار دارد. اميدواريم با همت شركت آب 
و فاضلاب استان تهران، تصفيه خانه ها هرچه سريع تر 
به بهره برداري برس��د. معاون نظارت و پايش حفاظت 
محيط زيست استان تهران تاكيد كرد: تمامي شهرها 
و روستاها بايد به سيستم تصفيه فاضلاب مجهز باشند. 
در روستاها سيستم تصفيه فاضلاب بسيار كم است، 
به طوري كه كمتر از ۱۰ روستاي استان تهران داراي اين 
سيستم هستند. در شهرها وضعيت بهتر است و برخي 
سيستم ها به بهره برداري رسيده است. تعدادي در دست 
ساخت هستند و تعدادي نيز مجوزها را از محيط زيست 
دريافت كرده اما هنوز اقدام قابل توجهي انجام نداده اند.

تكذيب پرواز اختصاصي براي 
خروج عده اي خاص از كشور 

سعيد چلندري، سرپرست شركت شهر فرودگاهي امام 
درباره انتشار اخباري مبني بر انجام پروازهاي خارج از 
برنامه براي خروج عده اي خاص از كش��ور اظهار كرد: 
تا به اين لحظه هيچ پرواز اختصاص��ي از فرودگاه امام 
انجام نش��ده و تمام پروازها برنامه اي بوده كه اطلاعات 
آن از طريق تابلوي پروازي انتش��ار عمومي مي شود و 
پروازهاي كارگو هم طبق روال انجام مي ش��ود. وي در 
گفت وگو با ايلنا با بيان اينكه در هيچ رده اي هيچ تغيير 
برنامه پروازي نداشتيم، ادامه داد: به هيچ عنوان فرودگاه 
امام پرواز اختصاصي نداش��ته اس��ت و هيچ تغييري 
در سطح ش��هر فرودگاهي در ارگان ها و ارايه خدمات 
نداشتيم. مسائل زيادي در اين باره عنوان شده كه هيچ 
يك از آنها صحت ندارند. او درباره طرح موضوعاتي مانند 
ايجاد مسير جداگانه اي براي تردد برخي از مسافران در 
فرودگاه امام، گفت: به هيچ عنوان مسير مجزايي براي 
انتقال برخي از مسافران نداريم و همه مسافران از مسير 
 CIP مشخص ترمينال مسافري يا مسيرهاي مشخص
و VIP عبور مي كنند و اين مس��يرهاي عبور در تمام 
فرودگاه هاي دنيا وجود دارن��د. تمام اخبار و ادعاهايي 
منتشر شده در اين باره، بي اساس و بي ارزش هستند.  وي 
همچنين درباره پيگيري هاي انجام شده نسبت به ادعاي 
شركت هواپيمايي لوفت هانزا و كشف جسد پس از پرواز 
از فرودگاه امام خميني اظهار كرد: پس از پيگيري هاي 
عديده اي كه انجام داديم، رييس ايس��تگاه لوفت هانزا 
در ف��رودگاه امام به عنوان نماينده اين ش��ركت، براي 
ارايه توضيحات و اطلاعات، از آلمان به تهران برگشت 
و اطلاعاتي ارايه داد اما اطلاعاتي كه ارايه ش��د بس��يار 
ضعيف بودند.  او با تاكي��د بر عدم همكاري لوفت هانزا 
براي ارايه تصاويري از جسد گفت: با وجود پيگيري هاي 
پي در پي ما لوفت هانزا هيچ تصويري از جسد ارايه نداد 
اما ما توانستيم تصاوير جسد را از طريق پليس اينترپل 
به دس��ت بياوريم كه همين موجب تعجب ش��ركت 
لوفت هانزا شده بود.   چلندري ادامه داد: در تصاويري كه 
از جسد و وسايل همراه آن ارايه شد، عكسي از يك كيف 
پول وجود داشت كه جزيياتي از آن ارايه نكردند و اعلام 
شد در اين كيف پول تنها دو سيم كارت وجود دارد و به 
جز آن چيزي در كيف پول نبوده  اس��ت. در خواست ما 
اين بوده كه سيم كارت را تحويل دهند تا بدانيم شماره 
تماس آنها براي كدام كشور است اما هيچ اطلاعاتي از 
آن دو س��يم كارت هم نتوانستند به ما ارايه كنند.  وي 
افزود: تصويري از يك كاور لباس، از كاورهايي موجود 
در لاندري تمام هتل ها و كيسه اي كه لباس هاي كثيف 
را براي تحويل به خشكشويي در آن قرار مي دهند، وجود 
داشت و جالب اين است مارك اين كيسه خارجي است. 
همچنين تصويري از يك چاقو و كپسول اكسيژن هم 
ارايه شد كه مارك اين دستگاه اكسيژن صادراتي است. 
چلندري با بيان اينكه با اين مدارك نمي توان اثبات كرد 
كه اين جسد ايراني است، تاكيد كرد: ظاهر اين جسد 
به گونه اي نيست كه در آن شرايط هواپيما، ارتفاع و در 
دماي منفي 6۰ درجه فوت كرده باش��د چراكه جسد 
فردي كه در آن اختلاف فش��ار ه��وا و به دليل كمبود 
اكسيژن فوت كرده باشد، بايد سياه شود اما اين جسد 
ظاهر يك مرگ طبيعي شبيه به سكته را دارند.از سوي 
ديگر اساسا صورت اين جسد شبيه به ايراني ها نيست از 

اين رو بايد تابعيت اين جسد را براي ما مشخص كنند.

حذف 3 شهر ايران
از برنامه پروازي جام جهاني قطر 
در حال��ي ريي��س س��ازمان هواپيمايي كش��وري از 
قطعي شدن انجام پروازهاي جام جهاني از مبدأ مشهد، 
كي��ش و اصفهان خب��ر داده ب��ود كه اين ۳ ش��هر در 
برنام��ه پروازها قرار ندارد. به گزارش تس��نيم، محمد 
محمدي بخش رييس سازمان هواپيمايي كشوري سوم 
آبان ماه )سه شنبه هفته قبل( با اعلام اينكه قيمت بليت 
پروازهاي جام جهاني قطر شنبه آينده اعلام مي شود، 
گفته بود: تاكنون پرواز از شهرهاي تهران، كيش، شيراز، 
اصفهان، مشهد و لار به مقصد دوحه قطعي شده است. 
عصر دوشنبه هفته جاري سرانجام سرپرست هواپيمايي 
جمهوري اس��لامي ايران با اعلام قيمت بليت رفت و 
برگشت پرواز به قطر جزييات برنامه ريزي در اين باره  
را تشريح كرد. شمس الدين فرزادي پور بيان كرد: 4۲ 
پرواز از تهران به دوحه با ظرفيت ۲۵۰ و ۱9۰ نفر، چهار 
پرواز از شيراز به دوحه، دو پرواز از لار و ۲۰ پرواز از مبدأ 
لامرد به مقصد دوحه در نظر گرفته شده است. در صورت 
استقبال هموطنان و متقاضيان امكان افزايش اين تعداد 
وجود دارد كه براساس شرايط مقصد و فرآيند تهيه بليت 
انجام مي شود. به اين ترتيب ۳ مبدأ پروازي مشهد، 
اصفهان و كيش از برنام��ه  پروازهاي جام جهاني 

حذف و لامرد به اين پروازها افزوده شده است.

فاصله ۷۷ ميليون توماني
در شمال و جنوب پايتخت

بررسي گزارش مركز آمار ايران از تحولات بازار مسكن 
نشان مي دهد فاصله بين گران ترين و ارزان ترين واحد 
مس��كوني در تهران حدود ۷۷ ميليون تومان است. به 
گزارش تسنيم، بر اساس جديدترين گزارش تحولات 
بازار مسكن كه از س��وي مركز آمار ايران منتشر شده 
متوسط قيمت هر مترمربع واحد مسكوني طي مهرماه 
امسال در مناطق ۲۲گانه تهران 46 ميليون و 4۷9 هزار 
تومان بوده است. بيشترين متوسط قيمت با 99 ميليون 
و ۵4۱ ه��زار تومان مربوط ب��ه منطقه يك و كمترين 
متوسط قيمت مسكن با ۲۲ ميليون و 689 هزار تومان 
متعلق به منطقه ۱8 بوده است. متوسط قيمت مسكن 
در منطقه ۲، ۳ و 4 به ترتيب 69 ميليون و 9۱ هزار تومان، 
۷۷ ميليون و ۷۷8 هزار تومان و ۵۲ ميليون و ۳49 هزار 
تومان است. در منطقه ۵ و 6 نيز به ترتيب متوسط قيمت 
مسكن ۵۵ ميليون و 84۱ هزار تومان و 6۲ ميليون و 4۲۳ 
هزار تومان بوده است. فاصله بين گران ترين متوسط 
قيمت )منطقه يك( و كمترين متوسط قيمت )منطقه 

۱8( بالغ بر ۷6 ميليون و ۷۵۲ هزار تومان است.
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درآمدزايي با آينده فروشي شهر؟

دعوت ارمنستان از سازندگان ايراني 
گروه راه و شهرسازي |

در جريان ديدار وزير راه و شهرسازي ايران با وزير مديريت 
منطقه اي و زيرساخت هاي جمهوري ارمنستان، طرف 
ارمني از شركت هاي تواناي ايراني دعوت كرد تا در ساخت 
و س��از تونل، جاده و همچنين پروژه هاي س��اختماني با 
كشور ارمنستان مشاركت كنند. رس��تم قاسمي، وزير 
راه و شهرس��ازي ايران با گنل سانوسيان، وزير مديريت 
منطقه اي و زيرساخت هاي جمهوري ارمنستان در وزارت 
راه و شهرسازي ايران ديدار كردند. در جريان اين گفت وگو 
سانوسيان با دعوت از ش��ركت هاي ايراني براي تكميل 
پروژه هاي كش��ورش از آمادگي براي آغ��از احداث تونل 
كاجاران در بهار س��ال ۲۰۲۳ با مشاركت ايران خبر داد و 
گفت كه ارمنستان اين آمادگي را دارد تا بدون برگزاري 
هيچ مناقصه اي تكميل تونل كاج��اران را به ايران واگذار 
كند. وي با اشاره به اينكه در حال حاضر پروژه هاي ساخت و 
ساز فراواني در ارمنستان وجود دارد كه شركت هاي داخلي 
اين كشور توانايي تكميل آنها را ندارند از شركت هاي ايراني 
دعوت كرد تا در اتمام پروژه هاي عمراني و زيرس��اختي 
ارمنستان همكاري داشته باشند. وي با تاكيد بر اينكه از 
سوي نخست وزير كشورش ماموريت دارد تا اعلام كند كه 
ارمنستان آمادگي دارد تا بدون برگزاري هيچ مناقصه اي 
تكميل تونل كاجاران را به ايران واگذار كند، توضيح داد: 
در تلاش هستيم تا در توافق با ايران احداث تونل كاجاران 
در بهار ۲۰۲۳ آغاز ش��ود. به گزارش ايسنا، وزير مديريت 
منطقه اي و زيرساخت هاي جمهوري ارمنستان از ديگر 

اهداف سفر خود به ايران را دعوت از شركت هاي ساختماني 
ايراني براي حضور در پروژه هاي س��اخت و ساز برشمرد. 
بنابراين گزارش، بالغ بر ۵۰۰ مهندس در كشور حضور دارند 
كه با توجه به ركود بخش مسكن و فعاليت هاي عمراني در 
ايران مي توان از اين پتانسيل براي صدور خدمات فني � 
مهندسي استفاده كرد. عراق، سوريه و برخي كشورهاي 
آسياي ميانه از جمله نقاطي هستند كه ظرفيت جذب 
نيروي انس��اني ماهر ايراني را دارند. از حدود چهار س��ال 
قبل بحث ساخت مسكن در س��وريه توسط مهندسان 
ايراني مطرح شد كه رايزني هايي بين بخش خصوصي با 
طرف سوري صورت گرفته است. در عين حال به دلايلي 
همچون مشكلات انتقال پول ناشي از تحريم هاي ظالمانه، 
امكان اجراي اين هدف به ش��كل گس��ترده فراهم نشد.

گفته مي شود بخش خصوصي در ايران ظرفيت احداث 
دس��ت كم ۲۰۰ هزار واحد مسكوني در كشور سوريه را 
دارد و با توجه به تمايل مقامات سوري براي همكاري با 
شركت هاي ايراني، فعالان صنعت ساختمان ايران در بين 
كشورهاي منطقه بي رقيب هستند. هرچند از عربستان و 
قطر به عنوان رقباي ايران در اين عرصه ياد مي شود. اواسط 
مهرماه امسال رستم قاسمي در ديدار با رييس جمهور 
سوريه بر ضرورت ترغيب سرمايه گذاران كشورمان براي 

شركت در برنامه سازندگي سوريه تاكيد كرد.

   اتصال ارمنستان به خليج فارس 
در همي��ن حال، وزير راه و شهرس��ازي از صدور خدمات 

فني-مهندسي از ايران به ارمنستان خبر داد و بر آمادگي 
كامل شركت هاي ايراني براي توسعه حمل و نقل دو كشور 
و ايجاد كريدور جديد ترانزيت ارمنستان به خليج فارس از 
مرز نوردوز آذربايجان شرقي تاكيد كرد. در ديدار وزيران دو 
كشور مقرر شد تا شركت هاي ايراني براي ساخت وساز در 
زمينه عمراني ساخت تونل، راه و همچنين ساخت وساز 
ساختماني با كشور ارمنس��تان همكاري داشته باشند. 
همچنين بنا بر توافق دو كش��ور مقرر ش��د ت��ا كريدور 
شمال-جنوب از مرز نوردوز به ورزقان و تبريز تكميل شود 
و توس��عه پيدا كند. دو كشور توافق كردند تا احداث تونل 
۷.۲ كيلومتري كاجاران در بهار ۲۰۲۳ توسط شركت هاي 
ايراني در خاك ارمنستان آغاز شود. قاسمي در خصوص اين 
ديدار و جزييات توافقات دو كشور توضيح داد: در ديدار با 
وزير ارمنستان پروژه هاي ساخت و ساز در ارمنستان مورد 
بحث و تبادل نظر قرار گرفت. با توجه به اينكه در كش��ور 
ارمنستان پروژه هاي متعددي وجود دارد كه شامل راه، تونل 
و ساخت وساز در حوزه مسكن است، مقرر شد تا تيمي از 
سازندگان حرفه اي ايران بعد از سفر وزير ارمنستان به ايران 
به آن كشور سفر كنند و در اين خصوص تبادل نظر انجام 
شود. عضو كابينه دولت سيزدهم از ديگر موضوعات مورد 
بحث با وزير ارمسنتان را ساخت و ساز در حوزه ساختمان 
عنوان كرد و افزود: با توجه به اينكه ايران تجربه مناسبي را در 
حوزه ساخت و ساز مسكن تحت عنوان نهضت ملي مسكن 
دارد مقرر شد تا شركت هاي ايراني ساخت و ساز ساختماني 
در كشور ارمنستان فعال شود. قاسمي گفت: ايجاد كريدور 

جديد شمال به جنوب از طريق ارمنستان از ديگر موضوعات 
مورد گفت وگو بود. مقرر شده تا با اقداماتي كه ارمنستان در 
خاك خود انجام مي دهد و كارهايي كه توسط شركت هاي 
ساخت وساز ايراني در تبريز و ورزقان در بخشي از كريدور 
شمال-جنوب در خاك ايران انجام مي شود عملا كريدور 
جديد از شمال-جنوب توسعه مي يابد و به كريدور شمال 
جنوب ايران افزوده مي شود كه اين توسعه بسيار براي دو 
كشور ايران و ارمنستان حائز اهميت است. وي توضيح داد: 
هم اكنون حجم مبادلات ايران با ارمنستان زياد نيست اما 
مقرر شده تا با صادرات خدمات مهندسي حجم مبادلات 
دو كشور ارتقا يابد. در ديدار وزير راه و شهرسازي كشورمان 
با وزير مديريت منطقه اي و زيرس��اخت هاي جمهوري 
ارمنس��تان وزير راه و شهرسازي بر توس��عه تبادلات دو 
كشور در زمينه حمل و نقل تاكيد شد. قاسمي در بخشي 
از سخنان خود گفت: در منطقه شمال ايران بيش از ۲۰۰ 
ميليون تن بار جابه جا مي ش��ود كه همي��ن جابه جايي 
مي تواند فرصت مناسبي براي توسعه تبادلات دو كشور 
محسوب شود. قاسمي از آمادگي كامل جمهوري اسلامي 
ايران براي معرفي شركت هاي ايراني در زمينه ساخت و ساز 
به ارمنستان خبر داد و گفت: با ايجاد كريدور جديد شمال-
جنوب از مسير ايران و ارمنستان از مرز نوردوز به ورزقان 
و تبريز ظرفيت جابه جاي��ي كالا و ترانزيت ارتقا مي يابد. 
اين مسير مي تواند حجم قابل توجهي از ترانزيت كريدور 
شمال-جنوب را برعهده بگيرد. از ويژگي هاي اين مسير 
كاهش طول و زمان سفر است كه مي تواند قابل توجه باشد. 



قيم��ت بيت كوي��ن در روزه��اي گذش��ته حت��ي ب��ا 
عقب نش��يني س��هام امري��كا در مح��دوده خ��ود باقي 
 مان��د. بيت كوي��ن در ح��ال حاض��ر در مح��دوده

 ۲۰ ه��زار و ۷۰۰ دلار معامله مي ش��د كه اندكي كمتر از 
بالاترين قيمت هفته گذشته يعني نزديك به ۲۱ هزار و ۹۰ 
دلار بود اما نسبت به پايين ترين سطح در ماه اكتبر، بيش از 
۱۴ درصد افزايش يافته است؛ با وجود اين، بيت كوين از دو 
روز قبل اصلاحي نزولي را از بالاي ۲۱٬۰۰۰ دلار آغاز كرده 
است. حال اگر خريداران بتوانند قيمت را بالاي ۲۰٬۰۰۰ 
دلار نگه دارند، بيت كوين اين شانس را خواهد داشت كه 

روند صعودي روزهاي اخير خود را از سر بگيرد.
بيت كوين و س��هام در ماه اكتبر عملكرد قوي داشتند و 
بيش��تر به دليل افزايش اميدواري براي اين مورد بود كه 
عملكرد ف��درال رزرو در ماه هاي آينده تغيير خواهد كرد. 
برخي تحليلگراني بر اي��ن باورند كه فدرال رزرو بايد روند 
خود را تغيير دهد و علت اين تغيي��ر را نگراني فزاينده از 
س��قوط اقتصادي ايالات متحده مي دانند. به اين ترتيب، 
آنان انتظار دارند كه حركت بانك متوقف شود و پيامدهاي 
افزايش اخير خود را ارزيابي كند. با اين حال، داده هاي اخير 
نشان مي دهد كه بانك ظرفيت بيشتري براي افزايش دارد. 
داده هاي منتش��ر شده در ماه اكتبر نشان داد كه شاخص 
اصلي قيمت مصرف كننده )CPI( در سپتامبر به ۸.۳ درصد 
افزايش يافت و اين افزايش بيشتر از آن چيزي بود كه اكثر 
تحليلگران انتظار داشتند. قيمت بيت كوين تثبيت شد 
زيرا تحليلگران گلدمن ساكس چشم انداز افزايش نرخ بهره 
فدرال رزرو را ارتقاء دادند و در گزارشي اعلام كردند كه بانك، 
نرخ بهره را تا پنج درصد بالاتر از برآورد قبلي افزايش خواهد 
داد. تحليلگران بانك گفتند كه براي دستيابي به اين هدف، 
انتظار دارند نرخ بهره در اين هفته ۰.۷۵ درصد و در دسامبر 
۵۰ واحد پايه افزايش يابد. اين افزايش ها در ماه هاي فوريه 
و مارس با افزايش هاي كمتر ۲۵ امتيازي دنبال مي شوند. 
تحليلگران س��ه دليل براي عملكرد سختگيرانه فدرال 
رزرو ذكر كردند كه ش��امل تورم بالا، نياز به خنك كردن 
اقتصاد و جلوگيري از تسهيل شرايط مالي پيش از موعد 
است. بنابراين اگر تحليلگران گلدمن درست گفته باشند، 
بيت كوين، ارزهاي ديجيتال و سهام ممكن است در ماه هاي 
آينده با مشكل مواجه شوند. به عنوان مثال، ري داليو اخيرا 
هشدار داد كه افزايش ۴.۵ درصدي نرخ بهره، سهام را تا ۲۰ 
درصد كاهش مي دهد. بنابراين، اين سوال وجود دارد كه آيا 
خريد بيت كوين ايمن است؟ نمودار روزانه نشان مي دهد 
كه قيمت بيت كوين در چند روز گذشته پس از بازگشت 
قوي در مرحله تثبيت بوده اس��ت و كمي بالاتر از سطح 
رواني مهم ۲۰هزار دلار و كمي بالاتر از ميانگين متحرك 
 )RSI( ۲۵ و ۵۰ روزه باقي مي ماند. اما شاخص قدرت نسبي
يك الگوي واگرايي نزولي تشكيل داده است بنابراين، اين 
احتمال وجود دارد كه س��كه يك شكست نزولي داشته 
باشد زيرا فروشندگان سطح حمايت كليدي را در ۱۹هزار 

و ۵۰۰ دلار هدف قرار مي دهند و حركت به بالاي مقاومت 
در ۲۱هزار دلار، ديدگاه نزولي را باطل مي كند.

    سرعت پذيرش ارزهاي ديجيتال
در ميان سرمايه گذاران نهادي كند است

شينا ش��اه و كينجي اس��تينمتز، دو استراتژيست غول 
بانكداري مورگان استنلي در يادداشت اخير خود عنوان 
كرده اند كه شركت هاي بزرگ از نظر سرمايه گذاري در 
بيت كوين و ارزهاي ديجيتال به كندي پيش مي روند. به 
گفته اين دو تحليلگر، اگرچه سازمان ها تقاضاي مشتريان 
را به عنوان دليلي براي ارايه محصولات مرتبط با ارزهاي 
ديجيتال در چند ماه اخير عنوان كرده اند، اما آن طور كه 
آنها انتظار داشتند تقاضا براي ارزهاي ديجيتال افزايش 
پيدا نكرده اس��ت. در عين حال ويتاليك بوترين، يكي از 
بنيان گذاران اتريوم، عقيده دارد كه قانو ن گذاري مي تواند 
ارزهاي ديجيت��ال را براي جريان اصلي س��ازمان هاي 
مالي مطلوب تر كند و به ارزهاي ديجيتال به عنوان يك 
دس��ته دارايي مشروعيت بخش��د. با اين حال، قوانين و 
سياست هاي جديد همچنين مي تواند دي ان اي صنعت 
را به ويژه در رابطه با اصولي مانند مقاومت در برابر سانسور 
و تمركززدايي تغيير دهد. بوترين معتقد است حفظ دومي 

بايد در اولويت باشد.

    شرط ادامه روند صعودي چيست؟
ب��ا وجود اين، بيت كوين از دو روز قبل اصلاحي نزولي را از 
بالاي ۲۱٬۰۰۰ دلار آغاز كرده اس��ت. حال اگر خريداران 
بتوانند قيمت را بالاي ۲۰٬۰۰۰ دلار نگه دارند، بيت كوين 
اين شانس را خواهد داشت كه روند صعودي روزهاي اخير 
خود را از س��ر بگيرد. بيت كوين دو روز پيش براي عبور از 

مقاومت ۲۱٬۰۰۰ دلار تلاش مي كرد.
با اينكه قيمت در مقطعي اين سطح را پشت سر گذاشت، 
كاهش ش��تاب صع��ودي ب��الاي ۲۱٬۰۰۰ دلار اجازه 
دستيابي به س��طوح بالاتر را به خريداران نداد. اوج اخير 
قيمت در ۲۱٬۰۷۴ دلار شكل گرفته، پس از آن اصلاحي 
نزولي در بازار بيت كوين آغاز ش��ده است. در جريان اين 
حركت نزولي ابتدا حمايت ۲۰٬۶۰۰ و ۲۰٬۵۰۰ دلاري 
شكسته شد و فروش��ندگان موفق شدند قيمت را به زير 
س��طح ۵۰درصد اصلاحي فيبوناچي برسانند. گفتني 
اس��ت در اين تحليل سطوح فيبوناچي بر اساس حركت 
صعودي قيم��ت از ۲۰٬۰۲۹ دلار تا اوج ۲۱٬۰۷۴ دلاري 
تنظيم شده است. بيت كوين اكنون پايين تر از مقاومت 
۲۰٬۵۰۰ دلاري و ميانگين متحرك ساده ۱۰۰ ساعته 
قرار گرفته اس��ت و در كانالي نزولي نوس��ان مي كند كه 
مقاومتي را در ۲۰٬۷۰۰ دلار تش��كيل داده است. قيمت 
همچنان حمايت ۲۰٬۴۵۰ دلاري را كه در نزديكي سطح 

۶۱.۸درصد اصلاحي فيبوناچي ق��رار دارد، حفظ كرده 
اس��ت و اگر در ادامه روند بازار صعودي ش��ود، ۲۰٬۶۰۰ 
دلار و ميانگين متحرك ساده ۱۰۰ ساعته نزديك ترين 
مقاومت هاي پيش روي بيت كوين خواهند بود. مقاومت 
كليدي بعدي سطح ۲۰٬۷۰۰ دلار است كه سقف كانال 
نزولي روي نمودار يك ساعته نيز محسوب مي شود. پس از 
آن نوبت به ۲۱٬۰۰۰ دلار مي رسد؛ عبور قاطعانه قيمت از 
اين مقاومت كليدي مي تواند راه را براي جهش بيت كوين 
تا ۲۲٬۰۰۰ و سپس ۲۲٬۵۰۰ دلار هموار كند. در مقابل، 
اگر بيت كوين در عبور از مقاومت ۲۰٬۷۰۰ دلاري ناموفق 
ظاهر شود، ممكن است روند نزولي ادامه پيدا كند. در اين 
صورت، نزديك ترين حمايت پيش روي قيمت س��طح 
۲۰٬۴۵۰ دلار خواه��د بود و پس از آن نوبت به ۲۰٬۲۰۰ 
دلار مي رسد. حمايت كليدي بعدي ۲۰٬۰۰۰ دلار است. 
عبور و بسته شدن كندل قيمت زير اين سطح خطر سقوط 
عميق تر قيمت در كوتاه مدت را به خ��ود به همراه دارد. 
شاخص مكدي در حال شتاب گرفتن در محدوده نزولي 
است و شاخص قدرت نسبي )RSI( نيز زير محور مياني 
در سطح ۵۰ قرار دارد. همانطور كه گفته شد، ۲۰٬۲۰۰ 
و ۲۰٬۰۰۰ دلار حمايت  هاي كليدي بيت كوين هستند 
و ۲۰٬۶۰۰، ۲۰٬۷۰۰ و ۲۱٬۰۰۰ دلار ه��م ب��ه عن��وان 

مقاومت   هاي پيش روي قيمت عمل مي كنند.
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توقف استفاده اجباري
از سيستم پرداخت گوگل در هند

گوگل در پي دستور س��ازمان ضدانحصارطلبي 
هند، از اجراي سياستي كه ملزم مي كند طراحان 
اپليكيشن از سيس��تم پرداخت اين شركت براي 
خريد كالاها و خدمات ديجيتالي در اين كش��ور 
اس��تفاده كنند، صرفنظر كرد. به گزارش ايسنا، 
گوگل پيش از اين مهلت تمديد ش��ده ۳۱ اكتبر 
را براي طراحان اپليكيش��ن در هند تعيين كرده 
بود تا از سياس��ت پرداخت اين ش��ركت تبعيت 
كنند. كميسيون رقابت هند هفته گذشته ضمن 
صدور جريمه ۱۱۳ ميليون دلار براي گوگل، اعلام 
كرده بود اي��ن موتور جس��ت وجو نبايد طراحان 
اپليكيشن را از اس��تفاده از سيستم هاي پرداخت 
ديگر يا خدمات پرداخ��ت در هند قدغن كند. در 
وب سايت گوگل پستي ارسال شده كه اين شركت 
با هدف س��اخت خدمات اندرويد و پلي اس��تور، 
گزينه ه��اي حقوقي خ��ود را م��رور مي كند. ماه 
گذشته كميس��يون رقابت هند از گوگل خواسته 
بود رويكرد خود در قبال پلتفرم اندرويد را تغيير 
دهد و اين شركت امريكايي را به دليل شيوه هاي 
ضد رقابتي، ۱۶۲ ميليون دلار جريمه كرده بود. بر 
اساس گزارش رويترز، گوگل در سطح جهاني به 
دليل وادار كردن طراحان اپليكيشن براي استفاده 
از سيس��تم پرداخت درون برنام��ه اي انحصاري 
فروشگاه اپليكيشن اين شركت، هدف انتقاد قرار 
گرفته اس��ت. گوگل اعلام كرده است استفاده از 
سيستم پرداخت درون برنامه اي گوگل همچنان 

براي كاربران خارج از هند، الزامي است.

 بنياد ويكي پديا در روسيه 
جريمه شد

دادگاهي در روس��يه »ويكي مديا« مالك ويكي 
پدي��ا را ۲ ميليون روبل )۳۲ ه��زار و ۶۰۰ دلار( 
جريمه كرده است. به گزارش خبرگزاري مهر به 
نقل از رويترز، دليل اين ام��ر مربوط به مقالاتي 
درباره جنگ روس��يه و اوكراين اس��ت. به گفته 
استانيس��لاو كوزلوفس��كي مدير اي��ن بنياد در 
روسيه دليل وضع جريمه عمل نكردن به دستور 
دولت براي حذف محتوا بود. كوزلوفسكي اعلام 
كرد بنياد ويكي مديا خواستار تجديد نظر در اين 
جريمه خواهد شد. او در اين باره مي گويد: ما بنا 
بر دلايلي معتقديم ك��ه مي توانيم اين جريمه و 
همچنين جريمه هاي وضع شده در ماه آوريل را 
لغو كنيم. ويكي پديا پيش از اين نيز جريمه شده 
بود كه حجم آن به ۵ ميليون روبل بالغ مي ش��د. 
دو مقاله به زبان روسي دليل وضع جريمه جديد 
هستند. به گفته كوزلوفسكي احتمال دارد تعداد 

پرونده ها عليه بنياد ويكي مديا افزايش يابد.

كاخ سفيد براي مقابله با
حملات باج افزاري 

جلسه اضطراري تشكيل داد
كاخ سفيد ميزبان مقامات كشورها و ۱۳ شركت 
جهاني در واش��نگتن است. هدف از اين اجلاس 
بررسي تهديد فزاينده باج افزارها و ديگر جرايم 
سايبري از جمله استفاده غيرقانوني از رمزارزها 
است. به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از رويترز، 
اين جلس��ه در حالي برگزار مي ش��ود كه س��ال 
گذشته نخستين اجلاس غيررسمي »پيشگامي 
مقابله ب��ا باج افزار« به طور مجازي برگزار ش��ده 
بود. همچنين در س��ال جاري ۷ كش��ور جديد 
به اجلاس اضافه ش��ده و گروه ه��اي مختلفي از 
بخش خصوصي براي نخستين بار در آن شركت 
مي كنند. كاخ س��فيد اميدوار اس��ت كشورهاي 
ش��ركت كننده در اين اج��لاس مجموعه اي از 
هنجارهاي س��ايبري ايجاد كنند كه در سراسر 
جهان ب��راي مقابله با تهديده��اي باج افزاري به 
رسميت ش��ناخته مي شود. ش��ركت كنندگان 
در اجلاس تصميم دارن��د در پايان آن بيانيه اي 
مش��ترك صادر كنند كه شامل تعهد به دوبرابر 
كردن تلاش ها جهت فش��ار بر روس��يه و ديگر 
كشورهايي اس��ت كه حمله كنندگان سايبري 
در آنه��ا اقامت دارند. يك��ي از موضوعات اصلي 
اين اجلاس نيز شيوه مختل كردن اين حملات، 
مقابله ب��ا تراكنش هاي غيرقانون��ي رمزارزها و 
ايج��اد مقاومت در برابر چنين حملاتي اس��ت. 
يكي از مقام��ات در اين باره مي گوي��د: در اين 
اجلاس كش��ورها بيش��تر درباره آنك��ه چگونه 
مي توانند فعاليت ه��اي عام��لان باج افزاري را 
سخت تر، پرهزينه تر و پر خطرتر كنند، گفت وگو 
خواهند كرد. حملات باج افزاري در س��ال هاي 
اخير به ش��دت افزايش يافته، به طوري كه فقط 
ط��ي ۱۸ م��اه گذش��ته بي��ش از ۴۰۰۰ حمله 
در خ��ارج از امريكا گزارش ش��ده اس��ت. البته 
پيش��رفت هايي در خصوص دستگيري عاملان 
اين حمله ها نيز وجود داش��ته است. كشورهاي 
شركت كننده در اين اجلاس عبارتند از: امريكا، 
اس��تراليا، اتريش، بلژيك، برزيل، بلغارس��تان، 
كانادا، كرواس��ي، جمهوري چ��ك، جمهوري 
دوميني��ك، اس��توني، اتحاديه اروپا، فرانس��ه، 
آلمان، هند، ايرلند، ايتاليا، ژاپن، كنيا، ليتواني، 
مكزيك، هلند، نيوزلند، نيجريه، نروژ، لهستان، 
كره جنوبي، روماني، سنگاپور، آفريقاي جنوبي، 
اسپانيا، سوئد، سوييس، اوكراين، امارات متحده 
عرب��ي، بحرين، رژيم صهيونيس��تي. روس��يه، 
بلاروس و كشورهاي ديگري كه تصور مي شود 
هكرهاي س��ايبري در آنجا اقامت دارند در اين 
اجلاس شركت نكرده اند. مايكروسافت، زيمنس 
و تلفونيكا نيز از جمله ش��ركت هايي هستند كه 

در اين اجلاس شركت مي كنند.

تقدير نماينده وزارت
آموزش و پرورش از شاد بابت 

خلق جريان جديد يادگيري
نماينده وزير آموزش و پرورش در پروژه شاد ضمن 
بازديد از مركز تخصصي مانيتورينگ اين اپليكيشن، 
با اش��اره به موقعيت هاي جذابي كه توس��ط اين 
زيست بوم فراهم ش��ده، گفت: يكي از اين نمونه ها 
»مسابقه ماه مجلس« است كه جريان يادگيري را 

در قالب گيم پيش مي برد.
به گزارش اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات سيار 
ايران، علي باقرزاده مشاور و نماينده وزير آموزش و 
پرورش در پروژه »شاد« صبح امروز سه شنبه ۱۰ 
آبان ۱۴۰۱ به همراه جمعي از مديران و مسوولان 
اي��ن وزارتخانه با حض��ور در مرك��ز مانيتورينگ 
تخصصي پلتفرم هاي ديجيتال همراه اول، ضمن 
آش��نايي با زيرساخت و مباحث فني اين پروژه، در 
جريان آخرين آمار مرتبط و وضعيت كنوني آن در 
فضاي آموزشي كش��ور قرار گرفتند كه در اين تور 
بازديد، علي اكبر حكمتي كيا نماينده همراه اول در 

پروژه شاد آنان را همراهي كرد.
هي��ات بازديدكنن��ده از اي��ن مرك��ز تخصص��ي 
مانيتورينگ پلتفرم ه��اي ديجيتال، پس از گذر از 
لاين مباحث ش��بكه اي و زيرساختي و همچنين 
ايمني ش��بكه، به سگمنت »ش��اد« رسيدند و در 
جريان آمار ۲۶ ميليون نصب، ۱۱ ميليون كاربر فعال 
روزانه، ۱۳ ميليون كاربر فعال هفتگي و همچنين ۱۸ 

ميليون كاربر فعال ماهانه قرار گرفتند.
شاد به عنوان بزرگ ترين اپليكيشن تعاملي كشور، 
پس از دوره قرنطينه كرونايي و به تعطيلي كشانده 
ش��دن مدارس، سريعا توس��ط همراه اول توسعه 
يافت و در اختيار نظام آموزشي كشور قرار گرفت تا 
تعامل دانش آموزان با فرآيند تعليم و تربيت دچار 

وقفه نشود.
اين بستر كه اكنون به يكي از زيست بوم هاي بزرگ 
ديجيتال كش��ور تبديل شده س��ريعا مورد توجه 
مخاطبان هدفش قرار گرفت و در بازه زماني بسيار 
كوتاهي، جايگزين سيستم آموزش حضوري شد و 
اكنون با توجه به حضوري شدن مدارس، به بستر 
مكمل نظام تعليم و تربيت تغيير رويكرد داده است.

علي باقرزاده پس از اين بازديد در نشست هماهنگي 
و راهبري بين متوليان فني و بهره برداران اين پروژه، 
با تأكيد بر اينكه دوره جديد شهروندي شكل گرفته 
است، اظهار كرد: به نظرم در نظام تعليم و تربيتي، 
همچنان درگير همان مدل سنتي و فيزيكي هستيم 
در صورتي كه مخاطبان ما وارد اكوسيستم ديگري 

شده اند و بايد به فكر حكمراني جديد باشيم.
مش��اور وزير آموزش و پرورش ب��ا بيان اينكه خلأ 
كنوني منجر به سياس��ت گذاري از سمت ديگران 
در اين فضاي جديد شده است، گفت: مخاطبان ما 
اكنون شهروندان اين اكوسيستم جديد هستند و با 
كمك عوامل فني و توسعه دهنده شاد كه با فضاها 
و ابزارهاي جديد آشنا هستند، بايد به فكر توسعه 

مدل حكمراني باشيم.
وي ايجاد تغيي��رات جدي س��اختاري در وزارت 
آموزش و پرورش در راس��تاي تعهد به اكوسيستم 
جديد را الزامي دانس��ت و با بيان اينكه مقوله سواد 
همچون سابق محدود به خواندن و نوشتن نيست، 
عنوان كرد: با توجه به مفاهيمي چون نو بيسوادي، 
بايد درصدد اصلاح مدل هاي قبلي تعليم و تربيتي 
باش��يم زيرا فضاي مجازي تمام��ي اركان را دچار 

تحول كرده است.
باقرزاده خاطرنشان كرد: اهميت اين مبحث را در 
س��خنان رهبري كه فرمودند اگر م��ن امروز رهبر 
انقلاب نبودم، حتماً رييس فضاي مجازي كش��ور 

مي شدم؛ نيز مي شود يافت.
نماينده وزير آم��وزش و پرورش در پروژه ش��اد با 
 اشاره به ظرفيت هاي اين اپليكيشن تصريح كرد: 
زيس��ت بوم ش��اد موقعيت هاي خوب و جذابي در 
اختي��ار امر يادگيري ق��رار مي دهد. يك��ي از اين 
نمونه هاي ارزنده و قابل تقدير »مسابقه ماه مجلس« 
اس��ت كه جريان يادگي��ري را در قالب گيم پيش 

مي برد كه از مختصات اكوسيستم جديد است.
تأكيد بر موضوع غني س��ازي محتواي ش��اد، فتح 
بابي ب��ر ارايه برنامه ها، پيش��نهادات و راهكارهاي 
حاضران و نمايندگان وزارت آموزش و پرورش در 

اين جلسه شد.

براي۷ماهسالثبتشد:
رشد ۳۴ درصدي درآمد »همراه« 
با تحقق ۲۱،۸ هزار ميليارد توماني

شركت ارتباطات سيار ايران با ارايه گزارش عملكرد 
۷ ماهه، درآم��د ۲۱.۸ هزار ميليارد توماني محقق 
كرد و با رش��د ۳۴ درصدي نس��بت به دوره مشابه 

قبل همراه شد.
به گ��زارش پاي��گاه خبري بورس پرس، ش��ركت 
ارتباطات س��يار ايران با سرمايه اس��مي ۴.۷ هزار 
ميليارد توماني، گزارش عملكرد مهر و ۷ ماه سال 

مالي جاري را ارايه كرد.
بر اين اس��اس، »همراه« در دوره مه��ر از كاركرد 
مش��تركين خطوط دايمي و اعتباري، استفاده از 
امكانات شبكه توسط ساير شركت هاي تلفن همراه 
)اتصال متقابل(، فروش خطوط جديد تلفن همراه 
و ساير بالغ بر ۲.۹ هزار ميليارد تومان درآمد داشت.

بيشترين درآمد كسب شده طي دوره مهر از كاركرد 
مش��تركين خطوط اعتباري به مي��زان ۱.۴ هزار 
ميليارد تومان )معادل ۵۱ درصد درآمد( و كاركرد 
مشتركين خطوط دايمي بالغ بر ۱.۰۳ هزار ميليارد 

تومان )معادل ۳۶ درصد درآمد( بود.
اين ش��ركت بورس��ي در عملكرد ۷ ماه��ه بالغ بر 
۲۱.۸ ه��زار ميليارد تومان درآمد شناس��ايي كرد 
و در مقايس��ه با مدت مشابه س��ال قبل با رشد ۳۴ 

درصدي روبرو شد.

پسازدستيابيبيتكوينبهاوج۲۱٬۰۷۴دلار،اصلاحينزوليآغازشد

بيت كوين در لبه سرنوشت ساز 20 هزار دلاري

راغفر: هروقت گفتيم نابرابري در حال افزايش است، با تمسخر مواجه شديم
»ده��ه اول انقلاب ب��راي همه مردم قابل فهم اس��ت كه 
علي رغم تلاش هاي گسترده ضدانقلاب در داخل و جنگ 
و تحريم ها مستقر شد اما مردمي كه به كاهش نابرابري ها 
و وعده هايي كه انقلاب اسلامي داده بود اميد داشتند بعد 
از جنگ با نااميدي مواجه شدند. تغيير ايدئولوژي پس از 
جنگ هيچ پاسخي براي راي دهندگان به خود ندارد بلكه 
مخاطبين خود را عوض كرده و صاحبان سرمايه را هدف 
خود قرار داده است. اين سازوكار انتخابات انتخابات سالم 
حداقل اين فرصت را براي مس��وولان فراهم مي كند كه 

انتظارات عمومي را بتوانند شناسايي كنند.«
نشس��ت موسس��ه مطالعاتي دين و اقتصاد ب��ا موضوع 
»نظام ماليات س��تاني بحران س��از به مثابه كانون اصلي 

توسعه نيافتگي« برگزار شد.
حسين راغفر استاد دانشگاه الزهرا و اقتصاددان در ابتداي 
سخنان خود در اين نشست با اشاره به اينكه مساله ماليات 
و ماليات س��تاني يكي از موضوعات مهم در كش��ورهاي 
مختلف است كه اصلي ترين محل درآمد دولت را تشكيل 
مي دهند، گفت: مطالعاتي كه طي س��ه دهه گذشته در 
كشورهاي در حال توسعه مطرح شده حكايت از اين دارد 
كه بسياري از مشكل هاي اين كشورها ناشي از شكست 
ساختارهاي ماليات ستاني است. يكي ديگر از كاركردهاي 
نظام مالياتي ارتباط دوجانبه اي است كه ازسوي دولت با 
مردم برقرار مي شود به اين صورت كه مردم از دولت انتظار 
خدمات دارند و دولت براي تامين مخارج عمومي خود از 

مردم ياري مي خواهد.
وي اف��زود: جريان ضعف مديريت دولت هاي ملي با ورود 
بسته هاي سياس��تي نئوليبرال از سال ۱۹۸۰ به بعد آغاز 
شد و مشكلات مالياتي را پديد آورد. پيش از جنگ جهاني 
اول دوره اي بود كه عصر طلايي كشورهاي صنعتي اروپايي 
ناميده مي ش��ود درصورتي كه ب��راي گروه هاي مختلف 
اجتماعي عصري پر مشقت بوده است. از سال ۱۹۱۴ كه 
نابرابري ها به شكل فزاينده اي رشد مي كند، پرداختن به 
ريشه هاي آن در جوامع مورد اشاره يك امر حياتي بوده است. 
در كشور ما در سه دهه اخير كه سياست هاي نئوليبرالي در 
كشور اجرا شده، شاهد رشد نابرابري ها بوديم همانطور كه 
در كشورهاي ديگر اين اتفاقات رخ داده بود. اين چيزي است 
كه توماس پيكتي در تحقيقات اخير خود نشان مي دهد. او 
مي گويد چون رشد نرخ بازدهي سرمايه از رشد اقتصادي 
بيشتر اس��ت، نابرابري ها افزايش پيدا مي كند. پيكتي در 
كتاب »سرمايه در قرن ۲۱« يك جعبه سياهي را باز مي كند 
كه چه ساز و كارهايي مي تواند نابرابري ها را افزايش دهند. 
در سال هاي ۱۹۱۴ تا ۱۹۸۰ مي توان به نقش سياست هاي 
دولت ها در تقويت حمايت هاي اجتماعي و تاكيد آنها بر 
ماليات تصاعدي در حوزه هاي مختلف درآمد، ثروت، ارث 
و ... اشاره كرد كه توانست از بحران هاي خود عبور كنند و 

انسجام اجتماعي آسيب خورده را ترميم كنند.
راغف��ر خاطرنش��ان كرد: از س��ال ۱۹۸۰ تح��ت عنوان 
سياست هاي نئوليبرالي، اقدام به كاهش نرخ هاي مالياتي 
به منظور ايجاد مشوق براي سرمايه گذاران و رشد اقتصادي 
كردند در حالي كه چنين نبود و با كاهش نرخ هاي مالياتي، 
نرخ هاي رشد هم كاهش پيدا كرد. طبيعي است گروه هاي 
فشار وابس��ته به سرمايه دار ها نقش مهمي در تبيين اين 
سياست ها اجرا كرده اند. در دوران كرونا نيز مي توان ديد 
كه كشورهايي كه چنين سياست هايي را اتخاذ كرده بودند، 
دچار بحران هاي زيادي ش��دند و كشورهايي كه با شدت 
كمتري از اين سياس��ت ها تبعيت كرده بودند، مديريت 

بهتري در مواجهه با كرونا داشته باشند.
استاد دانشگاه الزهرا با ابداعي دانستن ماليات تصاعدي در 
دوره جنگ جهاني تا سال ۱۹۸۰، بيان كرد: وقتي ترامپ 
به قدرت مي رس��د، نرخ هاي مالياتي شديدا كاهش پيدا 
مي كند در حالي كه در پايين ترين ن��رخ ۴۰ درصد براي 
سرمايه دارترين افراد است يعني در آرمان شهرترين شكل 
دنياي نوليبرال كه امريكا اس��ت، نرخ هاي مالياتي براي 
طبقات پردرآمد بسيار بالاتر از كشور ما است. در بسياري 
از كش��ورهاي ديگر علي رغم لابي هاي سرمايه داران اين 
نرخ ها حول و حوش ۵۰ درصد اس��ت. هيچك��دام از اين 
كشورها درآمدهاي خود را به فروش منابع طبيعي متكي 
نمي كنند. رانت منابع طبيعي اساسا جزو توليد ناخالص 
داخلي كش��ورها قرار نمي گيرد. ما طي سه دهه اخير كه 
شاهد رشد سياست هاي نوليبرالي بوديم، مي توانيم متوجه 
شويم كه اقتصاد كار نمي كند و كاملا به فروش منابع طبيعي 
متكي است كه اگر آن را از توليد ناخالص داخلي كم كنيم، 
با سقوط ش��ديد درآمد سرانه مواجه مي شويم لذا چنين 

اقتصادي قائل به خلق شغل نيست.

وي اف��زود: مطالع��ات نش��ان مي دهد افزاي��ش قدرت 
ماليات ه��اي تصاعدي هيچ وق��ت مانع نوآوري و رش��د 
بهره وري نش��د اما وقتيكه اعلام مي ش��ود نرخ ماليات بر 
بالاترين درآمد نصف مي شود، رشد اقتصادي نيز كاهش 
پيدا مي كن��د. در مقابل ه��ر يك دلار، س��رمايه گذاري 
بخش خصوص��ي در امريكا، دولت اين كش��ور ۱.۳ دلار 
سرمايه گذاري كرده است كه نشان مي دهد با كاهش نرخ 
ماليات اين سرمايه گذاري براي خدمات دهي نيز كاهش 
پيدا مي كند. يك نكته ديگري كه ارتباط خيلي تنگاتنگي 
با نظام مالياتي دارد رش��د دولت رفاه در اروپا است. از سال 
۱۹۱۰ به بعد نرخ مالياتي تصاعدي به دولت اين امكان را 
داد كه نقش دولت در حوزه هاي بهداشت، مسكن، تغديه 
عمومي و ... پررنگ تر ش��ود. در همين زمان ش��اهد رشد 
صنعتي در اروپاي غربي هم هستيم. اين مسائل در كشور 
ما غايب هستند كه مانند همه امور ديگر، نظام مالياتي را 

تابع تصميمات سياسي كرده است.
اين اقتصاددان در ادامه بيان كرد: بين سال هاي ۱۹۱۴ و 
۱۹۸۰ شاهد كاهش شديد سهم ۱۰ درصد ثروتمندترين 
اف��راد از كل دارايي هاي خصوص��ي )دارايي هاي واقعي، 
ش��غلي و مالي، خالص از بدهي( به نفع ۴۰ درصد مياني 
هستيم يعني نابرابري ها كاهش پيدا كرده است. اين روند 
بين سال هاي ۱۹۸۰ تا ۲۰۲۰، به ويژه در اياالت متحده، تا 
حدي معكوس شده است. در اروپا همچنين روندي طي 
شده است. لذا يكي از درس هايي كه مي شود از دوره ۱۹۱۴ 
تا ۱۹۸۰ بياموزيم اين است كه تصاعدي بودن ماليات ها 
امكان كاهش نابرابري را )حتي قبل از اخذ ماليات ها( ميسر 
كرده است و باعث نفس كشيدن طبقه متوسط شده است.

وي با بيان اينكه اگر حقوق هاي بالاي پرداختي به مديران را 
بررسي كنيم در مي يابيم كه نرخ هاي مالياتي امكان انباشت 

ثروت هاي كلان را به شدت كاهش مي دهد، گفت: طبيعتا 
اين به نفع كساني اس��ت كه از كمترين سطوح دستمزد 
برخوردار هستند. در مجموع تمام داده هاي ما نشان مي دهد 
تمام نرخ هاي تصاعدي مالياتي ام��كات واگرايي ثروت و 
درآمد را كاهش، دولت رفاه را توسعه داده و سازوكار شركت 
مردم در انتخابات را قوت بخشيده است. اين درس هايي 
است كه مي تواند سياست گذاران ايران بگيرند چراكه به 
دليل سياست هاي شديداً بازارگراي اتحاديه اروپا، مردم و به 
ويژه گروه هاي متوسط و پايين احزاب چپ راي مي دادند اما 
چون سياست ها در بروكسل تعيين مي شد نه در پايتخت ها، 
احزاب چپ نمي توانس��تند منافع طبقات حامي خود را 
نمايندگي كنند. يكي از دستاوردهاي مطالعات پيكتي اين 
است كه بي توجهي به آراي مردم گروه هاي پايين و متوسط 
موجب كاهش راي دهندگان در انتخابات هاي كشورهاي 

عضو اتحاديه اروپا بود. 
راغفر در پايان گفت: وجود سازوكارهاي انتخابات واقعي، 
به عنوان تخليه كننده هاي فشار اجتماعي وقتي مسدود 
ش��وند، بروز انفجار اجتماعي طبيعي است. ما در همين 
دوره اي كه گذشت شاهد كاهش مشاركت در كشور خود 
بوديم. نابرابري همراه با س��رمايه بيش از آنكه اقتصادي 
باشند ايدئولوژيك و سياسي هستند. آنچه كه مسلم است 
اين است كه هر جامعه انساني بايد طيفي از گفتمان ها و 
ايدئولوژي هاي متناقض را براي مش��روعيت بخش��ي به 
نابرابري هاي موجود خود پرورش دهد يعني بگويد چرا ما 
اين نابرابري ها را داريم و علت آن چيست؟ اگر نتواند اين 
كار را انجام دهد و يك ايدئولوژي متناسب براي مشروعيت 
بخش��ي به نابرابري هاي موجود را عرضه نكند و طبقات 
پايين را متقاعد نكند، كل ساختمان سياسي و اجتماعي 
جامعه در معرض فروپاشي قرار مي گيرد. متاسفانه ما در 
سه دهه گذشته هروقت گفته شد نابرابري در حال افزايش 
است، با تمسخر مسوولان مواجه شديم. همه اين اتفاقات 
براي ناديده گرفتن مردمي اس��ت كه براي آرمان عدالت 
خواهي به جمهوري اسلامي راي دادند. دهه اول انقلاب 
براي همه مردم قابل فهم اس��ت كه علي رغم تلاش هاي 
گسترده ضدانقلاب در داخل و جنگ و تحريم ها مستقر 
ش��د اما مردمي كه به كاهش نابرابري ها و وعده هايي كه 
انقلاب اسلامي داده بود اميد داشتند بعد از جنگ با نااميدي 
مواجه شدند. تغيير ايدئولوژي پس از جنگ هيچ پاسخي 
براي راي دهن��دگان به خود ندارد بلكه مخاطبين خود را 
عوض كرده و صاحبان سرمايه را هدف خود قرار داده است. 
اين سازوكار انتخابات انتخابات سالم حداقل اين فرصت را 
براي مسوولان فراهم مي كند كه انتظارات عمومي را بتوانند 
شناسايي كنند و براي تخليه فشارهاي اجتماعي از طريق 

پاسخگويي به انتظارات، از بروز انفجار پيشگيري كنند
منبع جماران



ادامه از صفحه اول| 
كارشناس��ان سياس��ي معتقدن��د ك��ه ب��ا توجه به 
ناآرامي ه��اي اخير در كش��ور، حاكميت جابه جايي 
در كابينه را چندان ب��ه صلاح نمي داند. برخي نيز بر 
اين باور هستند كه با توجه به حمايت تمام قد هسته 
سخت نظام از دولت و تمايل رييسي براي نگاه داشتن 
فاطمي امين، مجلس نحيف انقلابي، ضعيف تر از آن 
بود كه توانايي راي به استيضاح را در اين مرحله داشته 
باش��د، از اين رو اين گمانه زني تقويت شد كه برخي 
نمايندگان تنها براي امتيازگي��ري از وزارت صمت، 
استيضاح را مطرح كرده اند. با اين همه بايد گفت براي 
شكست استيضاح مراحل اساسي طي شده؛ مجمع 
نمايندگان استان تهران به عنوان نمايندگان پيشگام 
در شكست استيضاح فاطمي امين نقش مهمي را ايفا 
كردند. جلسات فاطمي امين در ساختمان وزارتخانه 
با اي��ن نمايندگان، آنه��ا را به اين نتيجه رس��اند كه 
نمايندگان اس��تان تهران به وزير صمت راي اعتماد 
خواهند داد. اين در حالي اس��ت كه دبير كميسيون 
اقتصادي مجلس نيز گفته بود به جاي اس��تيضاح به 
فاطمي امين، بايد كمك كنيم تا او به اهداف تعيين 
شده برسد. از سوي ديگر، به نظر مي رسد جلسه مجمع 
نمايندگان تهران با وزير صمت، روز دوشنبه جلسه اي 
موثر بوده است. هر چند خبري از محتواي اين نشست 
منتشر نشد، اما مالك شريعتي دبير كميسيون انقلاب 
اسلامي نيز گفته بود فاطمي امين با حضور در جمع 
بيش از ۴۰ نفر از نمايندگان، توانس��ت آنها را درباره 
منتفي كردن راي به اس��تيضاح قانع كند. چناراني، 
نماينده موافق استيضاح نيز در صحن علني مجلس 
اعلام كرد كه برخي از نمايندگان مجلس از بدو ورود 
گزينه 2 را اعلام مي كنند، بنابراين بايد مشخص شود 
اين 2 از كجا آمده؛ از تماس هاي ديش��ب و فشارهاي 
بسيار به نمايندگان و لابي هاي مكرر! در همين حال 
برخي رسانه ها نوش��تند: »مرور رسانه هاي حامي و 
متعلق به دولت سيزدهم خبرگزاري ايرنا، و روزنامه 
ايران از برنامه اي منس��جم يعني تش��كيل كمپين 
رسانه اي، براي شكست استيضاح وزير صمت حكايت 
مي كن��د. مصاحبه با بي��ش از ۶۰ نماينده مجلس و 
ده ها مس��وول اتحاديه صنفي، حكاي��ت از اجماع بر 
ثبات فاطمي امين در وزارت صمت داشت. علاوه بر 
اين، دو جلسه مهم مجمع نمايندگان استان تهران و 
اعضاي فراكسيون انقلاب در شكست درخواست براي 

استيضاح وزير صمت بي تاثير نبود.«

  مخالفان وزير صمت چه گفتند؟  
خريد خودرو؛ آرزويي دست نيافتني! 

جلال رش��يدي كوچي به عنوان موافق اس��تيضاح 
فاطم��ي امين وزير صنعت، مع��دن و تجارت با بيان 
اينكه خريد خودرو تبديل به آرزو براي مردم ش��ده، 
گفت: قصه خودرو غصه پردردي اس��ت اجازه دهيد 
فرد جديدي در وزارت صنعت، معدن و تجارت حضور 
پيدا كند تا اين وزارتخانه را به مسير خود برگرداند. او 
اظهار كرد: آقاي فاطمي امين شما فردي پاك و سالم 
هستيد، اما شرط پذيرش هر نوع مسووليت علاوه بر 
س��الم بودن، توان مديريتي است. به عبارت دقيق تر 
شرط كافي براي وزارت توان مديريت، برنامه ريزي، 
شجاعت و ايس��تادن در برابر مافياي زر و زور و تزوير 

است. 
حس��ن نوروزي نايب رييس كميس��يون حقوقي و 
قضايي مجلس هم به عنوان موافق استيضاح با بيان 
اينكه »فاطمي امين در حوزه مبارزه با فساد ضعيف 
عمل ك��رده«، اظهار كرد: وزي��ر صمت عضو كميته 
پول شويي است و بر اساس آيين نامه داخلي پولشويي 
مسووليت هايي را بر عهده دارد، اما آقاي فاطمي امين 
يك مرتبه هم در جلس��ات اين كميته حضور نيافته 
است. او گفت: به نظر من آقاي فاطمي امين، در حوزه 

مبارزه با فساد ضعيف عمل كرده است. 

  فاميل بازي در صمت!
صديف بدري نايب رييس كميسيون عمران مجلس 
به عن��وان يكي از متقاضيان اس��تيضاح وزير صمت 
تاكيد ك��رد: وعده هاي بر زمين مان��ده وزير صنعت، 
معدن و تج��ارت در حوزه خودرو و نابه س��اماني اين 
صنعت با گذشت ۱۴ ماه از اداره اين وزارتخانه توسط 
آقاي فاطمي امين حاكي از آن است كه ايشان درك 
درس��تي از واقعيت ه��اي صنعت خودرو نداش��ته و 
نيازمند رويكردي جديد با عزمي جدي در اين حوزه 
هس��تيم.  نماينده مردم اردبيل تصري��ح كرد: يكي 
ديگر از وعده هاي بر زمين مانده حذف قرعه كش��ي 
خودرو اس��ت كه به دفعات اين وع��ده را دادند، اما با 
ورود به سال جديد موضع وزارت صنعت ۱۸۰ درجه 
تغيير كرد و ب��ه يك باره اعلام كردن��د كه نمي توان 
قرعه كشي را يك شبه حذف كرد. از ديگر وعده هاي 
وزير، كاهش قيمت تمام شده خودرو است. آنچه كه 
در بازار خودرو مي گذرد كمترين تشابهي با اظهارات 
وزي��ر صنعت، معدن و تجارت ن��دارد. بنابر اظهارات 
او، عدم توجه به شايسته س��الاري در اين وزارتخانه 
و ورود بيش از ۷۰ نفر از افرادي كه حتي يك ساعت 
نيز تجربه كاري نداشته و به صورت فاميلي و هدايت 
ش��ده در اين وزارتخانه حضور يافته ان��د قابل قبول 
نيست. قيمت هاي افسارگسيخته كالا هاي مختلف 

قابل قبول نمي باشند.

  آقاي وزير
دوران ان شاءالله ماشاءالله تمام شده 

هاجر چناراني عضو كميسيون حقوقي و قضايي مجلس 
به عنوان موافق استيضاح خطاب به وزير صنعت، معدن 

و تجارت، گفت: آقاي وزير دوران ان ش��اءالله ماشاءالله 
تمام ش��ده اس��ت و مردم احترام، كار و اقدام انقلابي 
مي خواهند. وي گفت: اينكه از همان ابتداي جلس��ه 
دو دو )به نشانه مخالفت نمايندگان( مي كنيد، از كجا 
آمده، آيا از تماس هاي پش��ت پرده و فشار و لابي آمده 
است. چناراني متذكر شد: به عنوان رييس فراكسيون 
نمايشگاه ها مي گويم اميركبير در سال ۱۸5۱ در اولين 
نمايش��گاه لندن براي ايران 92 مت��ر غرفه گرفت اما 
امروز اين پست توسط وزير به روابط عمومي خندوانه 
داده شده، خدايا از اميركبير به روابط عمومي خندوانه 

رسيده ايم، اين چه وضعي است؟

  گوشت واردات خودرو 
را دست گربه سپرد

 لطف الله س��ياهكلي، ديگر نماينده موافق استيضاح 
وزير صم��ت گفت: نمايندگان بن��اي تقابل با دولت 

ندارن��د، نمايندگان خواس��ت مردم و ني��از مردم را 
پيگيري مي كنند. مخالفت يا انتقاد از يك وزارتخانه و 
شخص وزير اصلا به معناي مخالفت با دولت نيست، 
مجلس بناي بر تقابل با دولت را مطلقا ندارد. در ادامه، 
سيدمرتضي حسيني نماينده مردم ميانه هم در موافق 
با استيضاح وزير صمت گفت: مرور كارنامه سيدرضا 
فاطمي امين در ۱۴ماه نشان مي دهد كه وي به هيچ 
يك از وعده هاي خ��ود در روز اخذ راي اعتماد عمل 
نكرده است.  ناصر موسوي لارگاني نماينده فلاورجان 
و عضو كميسيون اقتصادي مجلس طي سخناني به 
عنوان موافق استيضاح گفت: از همان ابتدانسبت به 
توان، تجربه و تخصص آقاي فاطمي امين براي عمل 
به وعده هايش ترديد جدي داشتيم و در حال حاضر 
كارنامه ايش��ان خالي از عمل به وعده ها بوده و به فاز 
تخريب اقتصادي كش��ور و ناب��ودي اعتماد عمومي 

رسيده است.

  مديران سه خودروسازي 
به چه افرادي متصلند؟

او همچنين در بخش ديگري از سخنانش گفت: پس 
از مدت ها تأخير در تدوين آيين نامه واردات خودرو، 
ناگهان كوه وزارت صنع��ت موش زاييد؛ درحالي كه 
هدف مجلس شكس��تن انحصار، ارتق��اي كيفيت و 
متعادل كردن ب��ود، اما در كمال تعجب آقاي وزير به 
ملت ليستي از چند شركت مجاز وارد كننده خودرو 
اع��لام كرد كه تم��ام مرتبط با مافي��اي خودرو هاي 
مونتاژي هس��تند و به عبارتي گوشت را دست گربه 
س��پرد و انحصار در انحصار و رانت در رانت س��اخت. 
موس��وي لارگاني گفت: از انتصاب مديرعامل ايران 
خودرو س��ايپا و پ��ارس خودرو ش��روع مي كنيم كه 
الحمدالله بدون سفارش رانت و فشار انتخاب شده اند! 
اگر آق��اي فاطمي امين صلاح مي دانند بگويم كه هر 

كدام از اين سه نفر به چه افرادي وابسته هستند. 

  رانت در ثبت سفارش موبايل!
موسوي لارگاني با اش��اره به وعده فاطمي امين در 
جلس��ه روز راي اعتماد در شهريور ۱۴۰۰ مبني بر 
اجرايي شدن س��امانه صدور مجوز ها تا پايان سال 
و حذف امضا هاي طلايي خط��اب به فاطمي امين 
عن��وان كرد: از ابتداي امس��ال واردات تلفن همراه 
بالاي ۶۰۰ دلار ممنوع ش��د و در اوايل ارديبهشت 
ماه معاون سمت با هماهنگي با چند شركت دوست 
ش��ما بي س��ر و صدا براي مدت يك هفته س��ايت 
ثبت س��فارش را باز كرد و س��پس بست و دوستان 
پر نفوذتان به مدد ران��ت اطلاعاتي حجم بزرگي از 
سفارش گوش��ي را ثبت كردند و بعد از بسته شدن 
سايت همان شركت ها با عوامل تان در وزارت صمت 
وارد مذاكره و تمام سفارش��ات زير ۶۰۰ دلار را به 
ب��الاي ۶۰۰ دلار تغيير داده و ب��ه اين ترتيب رانت 
چرب و نرمي نصيب شان شد كه تا امروز هم مشغول 
فروش موجودي انبار هاي خود هستند و البته شما 
در راستاي كمك به دوستانتان همچنان سايت ثبت 

سفارش را بسته ايد.
در اين ميان دفاع نماينده مردم   جهرم و   خفر، مخالف 
اس��تيضاح وزير صمت در ن��وع خود جال��ب بود. او 
دراظهاراتي گفت: ظلم اس��ت به وزارت صمت كه ما 
همه ماموريت هاي اين وزارتخانه را منحصر به خودرو 
بكنيم. چرا هم باي��د كيفيت خودرو را افزايش دهيم 
هم قيمت آن را كاهش دهيم. استانداردسازي خودرو 
و كاهش قيمت خودرو در دستور كار فاطمي امين قرار 
دارد. خودرو يك مشكل ۴۰ ساله دارد و امكان حل آن 

در 2 سال وجود ندارد. 

  فاطمي امين: ضعف ها را مي پذيرم!
وزير صنع��ت، معدن و تجارت با بيان اينكه دولت و 
مجلس انقلابي بايد با همدلي و همراهي مشكلات 
كش��ور را حل كنن��د، اظهار كرد: م��ن ضعف ها را 
مي پذيرم. س��يدرضا فاطمي امين در جلسه علني 
روز سه ش��نبه و در جريان بررس��ي استيضاح خود 
ضم��ن قرائت نام��ه رييس جمهور ب��ه نمايندگان 
اظهار كرد: دولت و مجلس انقلابي بايد با همدلي و 
همراهي و كمك به يكديگر مشكلات كشور را حل 
كنند؛ من ضعف ها را مي پذيرم و پاس��خ هايي دارم. 
وي توضيح داد: اول باي��د بگوييم كه ما چه چيزي 
تحويل گرفته ايم؟ در دولت قبل ظرف چهار سال، 
پنج وزي��ر و سرپرس��ت در وزارت صمت مديريت 
داشتند اين نش��ان مي دهد كه اين حوزه پرچالش 
و پردردسر است. او با بيان اينكه ما وارث مشكلات 
انباشته اي هس��تيم كه بايد با هوش��مندي آنها را 
اولويت بندي كنيم، گفت: قطعا بايد خودروس��ازي 
ايران اصلاح ش��ود. وزير صمت با بي��ان اينكه اگر 
اثبات شود در واردات خودرو با شركت من قرارداد 
بسته اند استعفا مي دهم، اظهار داشت: اين حرف را 
نمي  بخش��م و از آقاي قاليباف مي خواهم پيگيري 
قضاي��ي ش��ود. فاطمي امي��ن در مورد انتس��ابات 
فاميلي، هم تصريح كرد:  فس��اد و فاميل بازي به ما 
نمي چس��بد؛ من برادرخانم ندارم اما بارها گفته اند 
كه ايشان را در پست هاي مختلف به كار گرفته ام؛ 
برادر خانم بنده در تصادف جاده اي كشته شده.   چرا 

شايعات اينچنيني مطرح مي شود؟

  چرا راي »فاطمي امين« 
جلوي دوربين ها شمرده شد؟

پس از اظهارنظر نمايندگان موافق اس��تيضاح، دفاع 
وزير صم��ت و نيز نمايندگان مخال��ف، عدم اعتماد 
به راي نمايندگان گذاش��ته ش��د؛ نمايندگان نيز با 
۸۴ راي مواف��ق ۱۸۶ راي مخال��ف از مجموع 2۰۴ 
نماينده حاضر در جلس��ه علني، با استيضاح فاطمي 
امين مخالفت كردند تا او همچنان در س��مت وزارت 
صنعت، معدن و تجارت ابقا شود. يكي از موضوعات 
سوال برانگيز جلسه استيضاح سيدرضا فاطمي امين، 
نحوه شمارش آراي نمايندگان مجلس بود؛ آرايي كه 
جلوي دوربين ها شمرده شدتا جايي كه هيات رييسه 
چندين بار از نمايندگان خواس��ت مقابل ميز تعبيه 
شده نايستند و اجازه دهند دوربين ها، شمارش آراء را 
ثبت و ضبط كنند.  به نظر مي رسد، حاشيه هاي پيش 
آمده ب��راي راي گيري زاهدي وف��ا در تغيير در روند 
شمارش آرا و شفافيت تاثيرگذار بوده؛ چون زاهدي 
وفا تا تكيه زدن بر صندل��ي وزارت تنها يك راي كم 
داشت؛ آن زمان سه بار راي زاهدي وفا شمارش شد 
اما در نهايت او با اختلاف يك راي نتوانست از مجلس 

راي اعتماد بگيرد. 

  دعواهاي سركاري بر سر تفكيك
بحث مهم ديگر در جلسه استيضاح وزير صمت، پيش 
كشيدن بحث تفكيك وزارت صمت به دو وزارت خانه 
بود. دعواهاي سركاري چند ساله كه درنهايت باهمه 
هزينه هايي كه براي آن انجام شد، رييس مجلس آن را 
منتفي دانست. محمدباقر قاليباف به ارايه توضيحاتي 
درباره اظهارات مطرح شده از سوي لطف الله سياهكلي 
كه به عنوان موافق استيضاح صحبت كرد، پرداخت 
و گف��ت: درب��اره آنچه ك��ه آقاي س��ياهكلي درباره 
تفكي��ك دو وزارتخانه اش��اره كرد، باي��د بگويم كه 
مركز پژوهش هاي مجلس و كميس��يون و تعدادي 
از كارشناس��ان اين موضوع را بررسي كردند و نهايتاً 
به جمع بندي تخصصي درباره تفكيك صمت به دو 
وزارت خانه نرسيدند. اين در حالي است كه پيش از 
اين مجلس شرط عدم استيضاح وزير صمت را تفكيك 
وزارت صنعت، معدن، تجارت و معرفي دو وزير جديد 

اعلام كرده بود. 

اخبار

ادامه از صفحه اول
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انجام ۱.۵ ميليون بازرسي از 
واحدهاي صنفي 

معاونت بازرسي و نظارت اتاق اصناف ايران از انجام ۱.5 
ميليون بازرسي از واحدهاي صنفي توسط واحدهاي 
بازرس��ي و نظارت اصناف سراسر كش��ور طي ۶ ماهه 
نخست س��ال ۱۴۰۱ خبر داد. به گزارش اتاق اصناف 
ايران، از ابتداي فروردين تا پايان ش��هريور سال ۱۴۰۱ 
واحدهاي بازرسي و نظارت اصناف سراسر كشور موفق 
به انجام بيش از ۱.5 ميليون بازرسي از واحدهاي صنفي 
سراسر كشور شده اند. ميزان جرايم بيش از ۶ هزار و ۳۷۸ 
ميليارد ريال بوده كه نسبت به سال گذشته ۴22 درصد 
افزايش يافته اس��ت. علت اين افزايش، تشديد نظارت 
بر انبارها و مراكز عمده نگهداري كالاها بوده اس��ت. بر 
اساس اين گزارش، تمام پرونده هاي متشكله به تعزيرات 
حكومتي يا سازمان ها و ادارات صمت ارجاع شده است 
كه به دليل عدم ارتباط سيستمي بين زنجيره نهادهاي 
نظارتي، اطلاعاتي از نتايج حاصله پرونده ها در اختيار اتاق 
 اصناف ايران قرار نگرفته است.همچنين در اين مدت 
۶ ماهه، بيش از 9۱ هزار ش��كايت توس��ط واحدهاي 
بازرسي اصناف دريافت شده است كه پس از بررسي، در 

بيش از ۱۷ هزار مورد رضايت شاكي جلب شده است. 

حمايت هدفمند از كسب و 
كارها

معضل هايي تازه به وجود آورده است. قاچاق در اقتصاد 
ايران به شدت رشد كرده و در سال هاي گذشته بخش 
مهمي از بازارهاي كالاهاي داخلي را گرفته است. در 
برخي بازارها بيش از ۷۰ درصد سهم بازار را كالاهاي 
قاچاق به خود اختصاص داده اند و قاچاق نفس برخي 
بازارها را گرفته است. اين وظيفه وزارت بازرگاني است 
كه اين معضل را مديري��ت كند. بحث قيمت گذاري 
كالاها، نحوه نظارت بر توزيع آنها، چگونگي حمايت 
از مردم و بسياري از ديگر مسائل نيز به حوزه بازرگاني 
مرتبط اس��ت كه در تمام سال هاي گذشته فراموش 
شده است. به اين ترتيب اگر بناست دولت در اقتصاد 
نقشي سازنده ايفا كند، بايد در  ابتدا جايگاه و برنامه هاي 
كلان خود را تعيين كند و سپس نقشي را ايفا كند كه 
در نهايت براي اقتصاد ما سازنده باشد. شرايط حمايت 
از كسب و كارها نيز بسته به شرايط و موقعيت تغيير 
مي كند. اينكه ما يك سياست واحد در نظر بگيريم و 
بخواهيم براي مدت طولاني آن را اجرا كنيم راه به جايي 
نمي برد اما اگر بسته به شرايط و موقعيت، اين بسته هاي 
حمايتي طراحي شده و به شكل واقعي اجرايي شوند، 

قطعا شرايط متفاوت خواهد شد.

۱0 ميليارد دلار كالاي اساسي 
ترخيص شد

بر اساس اعلام معاون گمرك، با استفاده از ظرفيت هاي 
قانون امور گمركي در سال جاري بيش از ۱۳ ميليون 

تن كالاهاي اساسي از گمركات كشور ترخيص شد.
به گزارش خبرگزاري تس��نيم، مديركل امور بندري 
سازمان بنادر و دريانوردي در خصوص تاخير در ترخيص 
كالاهاي اساسي از بندر امام خميني )ره( اظهار كرد: در 
حال حاضر موجودي كالاهاي اساسي و نهاده هاي دامي 
)تخليه شده( در بنادر كشور 5.۱ ميليون تن است كه 
با ۳5 درصد رشد نسبت به سال گذشته افزايش يافته 
اس��ت. وي از موجودي ۸.2 ميليون تن كالاي اساسي 
و نهاده هاي دامي در بنادر، اسكله و لنگرگاه ها و انتظار 
كشتي ها براي تخليه بار خبر داد و افزود: اين ميزان نيز 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته از رشد ۳۰ درصدي 
حكايت دارد. فرود عسگري معاون امور گمركي گمرك 
ايران، هم در خصوص ترخيص كالاهاي اساسي گفت: 
گمرك اي��ران با هدف كاهش هزينه هاي ترخيص و با 
استفاده از ظرفيت هاي قانون امور گمركي تسهيلاتي را 
براي ترخيص تمامي كالاهاي وارداتي به ويژه كالاهاي 
اساس��ي در نظر گرفت و به گمركات كشور ابلاغ كرد. 
معاون امور گمركي با اشاره به تسهيلات ابلاغي گمرك 
به گمركات كش��ور اظهار داش��ت: در همين راستا با 
اس��تفاده از ظرفيت ماده ۴2 قانون امور گمركي براي 
موارد اضطراري با تقاضاي وزير دستگاه مربوطه، گمرك 
كالا را بدون اخذ حقوق ورودي و براي مهلت يك ماهه 
ترخيص مي كند. وي در خصوص ديگر تسهيلات ارايه 
شده براي ترخيص كالاهاي اساسي گفت: همچنين با 
استفاده از قانون امور گمركي و با اخذ تعهد از ذيحساب 
دستگاه هاي ذيربط، گمرك كالاها را بدون اخذ حقوق 
ورودي ت��ا ۱5 بهمن م��اه براي دس��تگاه هاي دولتي 
ترخيص مي كند. به گفته وي تاكنون 2 ش��ركت مهم 
واردكننده كالاهاي اساسي، شركت پشتيباني و امور 
دام كشور و شركت مادر تخصصي بازرگاني دولتي ايران 
از اين تسهيلات استفاده كرده اند، به طوري كه تاكنون 
بيش از ۱۳ ميليون تن كالاي اساسي به ارزش حدود ۱۰ 
ميليارد دلار وارد كشور شده است. عسگري در خصوص 
اقلام عمده كالاهاي اساسي وارد شده به كشور در بين 25 
قلم كالاي اساسي گفت: در اين مدت ۳ ميليون و ۸۰۰ 
هزارتن ذرت دام��ي، بيش از 2 ميليون و ۸۰۰ هزار تن 
گندم، يك ميليون و 22۰ هزار تن دانه هاي روغني و ۷5۰ 
هزار تن روغن خوراكي وارد كشور شده است. وي گفت: 
با توجه به اهميت تسريع در ترخيص كالاهاي وارداتي 
به كشور به ويژه كالاهاي اساسي، گمرك ايران با بسيج 
 همه امكانات خصوصا در گمرك بندر امام خميني )ره(

 به صورت ش��بانه روزي تا خروج آخرين كاميوني كه 
محموله هايش به گمرك مربوطه اظهار شده، نسبت به 
ترخيص اين كالاها اقدام مي كند. وي ابراز اميدواري كرد: 
وزارت جهاد كشاورزي بتواند با استفاده از ظرفيت ها و 
تسهيلاتي كه گمرك ايران فراهم كرده است با همكاري 
ساير سازمان ها از جمله استاندارد، بهداشت، درمان و 
آموزش پزشكي، قرنطينه، سازمان بنادر و دريانوردي 
و ديگر سازمان هاي مرتبط نسبت به ترخيص هر چه 

سريع تر محموله هاي موجود اقدام كند.

فاطميامينچگونهازاستيضاحگريخت؟

لابي براي شكست استيضاح 

زهرا سليماني| س��رانجام برخي پيش بيني ها 
در خصوص عبور به س��لامت فاطمي امين از آتش 
استيضاح به واقعيت پيوست و به رغم ايراد تندترين 
انتقادات از س��وي برخي نماين��دگان در خصوص 
عملك��رد فاطمي امين، نمايندگان نتوانس��تند به 
اجماع لازم براي استيضاح فاطمي امين دست پيدا 
كنند و در نهايت وزير با ۱۸2 راي مخالف و ۸۴ راي 
موافق استيضاح توانست دوباره از اهالي بهارستان 

راي اعتماد بگيرد.
 اي��ن راي اعتماد دوب��اره به فاطمي امي��ن زماني 
عجيب تر به نظر رس��يد كه كميس��يون صنايع و 
معادن به عنوان كميس��يون تخصص��ي مرتبط با 
وزير صمت، دو بار راي خود را در خصوص عملكرد 
او اع��لام كرده بود و هر دو بار از دادن نمره قبولي به 
فاطمي امين خودداري كرده بود. اما دليل اين تفاوت 
در ديدگاه ها چه بود؟ آيا از قبل لابي صورت گرفته 
بود كه فاطمي امين در ازاي آن توانست نظر و راي 
نمايندگان را كسب كند يا اينكه موضوع ديگري در 
كار بوده است؟ از هر زاويه اي كه به اين موضوع نگاه 
كنيم، واقعيت آن است كه ظواهر حاكي از آن است 
كه از پرونده ادام��ه كار فاطمي امين قبل از حضور 
در مجلس تعيين تكليف شده بود چرا كه رييسي 
حتي حاضر نشد براي دفاع از وزير كابينه اش راهي 

بهارستان شود.
 بلافاصل��ه پ��س از راي اعتماد دوب��اره مجلس به 
فاطمي امين اين پرس��ش در ميان فعالان سياسي 
و تحليلگران مطرح ش��د كه به رغم همه انتقادات 
به عملك��رد وزي��ر صم��ت در حوزه هاي��ي چون 
خودروسازي، نحوه انتصاب مديران وزارتخانه، عدم 
توجه به حوزه بازرگاني، عدم رونق در توليد و... چرا 
نمايندگان دوب��اره به اين وزير راي دادند؟ برخي از 
كاربران فضاي مجازي با اش��اره به اين واقعيت كه 
فاطمي امين، اولين وزير در تاريخ جمهوري اسلامي 
ايران است كه دو بار به كميسيون صنايع و معادن 
مجلس رفته و هر دو بار عملكرد او به اتفاق آرا، راي 
نياورده اين ابهام را مطرح كردند كه راي مجلس به 
ادامه كار فاطمي امين، برآم��ده از لابي هاي خارج 
از متن در مجلس بوده اس��ت. برخي پا را از اين هم 
فراتر گذاشته و اعلام كردند كه اين راي اعتماد در 
اثر برخي وعده هاي خاص در پش��ت پرده عينيت 
پيدا كرده است. بر اساس روايت نمايندگان موافق 
اس��تيضاح وزير مانند س��ياهكلي و صديف بدري، 
بيش از ۷۰ نفر از مدي��ران وزارت صمت به صورت 
س��فارش ش��ده و از طريق روابط خ��اص وارد اين 
وزارتخانه شده اند، تلاش مي كنند تا ارتباطي ميان 
ادام��ه كار فاطمي امين و وعده هاي��ش پيدا كنند. 
بلافاصله پس از اظهارنظرهاي نمايندگان مخالف 
وزير صمت، برخي تحليلگران ريش��ه راي اعتماد 
مجلس ب��ه فاطمي امين را همين وعده هاي خاص 
براي حضور نزديكان برخي جريانات در وزارت صمت 

ارزيابي كردند. از سوي ديگر بررسي اظهارنظرهاي 
نمايندگان موافق استيضاح نيز نشان مي دهد، برخي 
افراد خاص در دولت و مجلس تلاش داش��تند اين 
پالس را به نمايندگان موافق استيضاح ارسال كنند 
كه استيضاح فاطمي امين در شرايط بحراني كشور 
ممكن است مشكلات بيش��تري را در كشور ايجاد 
كند. اين عبارتي است كه س��ياهكلي از آن سخن 
مي گويد و اعلام مي كند: »هر زمان كه مي خواهيم 
نارسايي را اصلاح كنيم، پيام مي فرستند كه كشور 
در بحران است و نبايد تصميم به استيضاح بگيريد.« 

  امروز روز اعلام استقلال مجلس است
س��ياهكلي در خصوص عملكرد نامناسب وزارت 
صم��ت گفت: قبل از آغاز راي گي��ري در گفت وگو 
با خبرنگاران بارها در خصوص عملكرد نامناس��ب 
وزارت صمت صحبت كرده ب��ودم. معتقدم تا قبل 
از اين چنين اتفاقي رخ نداده ك��ه دو بار وزيري در 
كميسيون براي اس��تيضاح حاضر شود و هر دو بار 
هم نتواند از كميس��يون راي بگيرد. تا مي خواهيم 
يك كاري كنيم مي گويند كشور در شرايط بحراني 
است. ۴۰ سال است كه ما اين وضعيت را داريم و همه 
مي دانيم كه دشمنان چه كارهايي انجام مي دهند و 
آنها نمي گذارند ما جراحي كنيم. سياهكلي در پاسخ 
به اين پرسش كه دليل استيضاح وزير صمت به نظر 
شما چيست، گفت: ۱۳ درصد به صورت ميانگين 
مصرف سوخت داريم كه اين عدد در دنيا ۴ درصد و 
در خودروهاي هيبريدي حدود يك و نيم تا 2 درصد 
است. اگر اين ۱۳ درصد را به ۶ درصد كاهش دهيم 
حدود 5۰ ميليون ليتر صرفه جويي سوخت انجام 
مي ش��ود كه معادل آن يك و نيم ميليون دستگاه 
خودروي رايگان براي مردم است. صنعت خودرو هم 

جان مردم و هم مال مردم را گرفته است.
وي با انتقاد از افزايش قيمت كالاهايي مانند آهن، 
گفت: قيمت آهن از فروردين تا مهر امسال حدود 
۱9 درصد و سيمان ۸۴ درصد رشد داشته است. در 
سال ۱۴۰۰ سيمان حدود 22 هزار تومان به فروش 
مي رفت كه سود آن حدود ۱۰ هزار تومان بود. قيمت 
سيمان از ۱۰۰ هزار تومان به 5۰ هزار تومان كاهش 
يافته و ادعا مي كنن��د كه آن را ارزان كرده اند. آقاي 
فاطمي امي��ن وعده ها و قول هاي بس��يار مي دهد؛ 
۱۰ ماه پيش مجوز ۳9 ش��هرك صنعتي را داد كه 
پش��توانه اجرايي ندارد. بهتر بود وزير شهرك هاي 
موجود را راه اندازي مي ك��رد. از طرف ديگر قيمت 
اقلام بهداش��تي حدود 5۰ تا ۷۰ درصد و پوش��ك 

حدود 5۰ درصد گران شده است.

  چرا حضور فاطمي امين در وزارت صمت 
مفيد نيست؟

در ميان مخالفان ج��دي فاطمي امين در مجلس 
لطف الله س��ياهكلي و صديف ب��دري، تلاش هاي 

افزون تري براي خ��روج او از وزارت صمت صورت 
دادند. صديف بدري، نايب رييس كميسيون عمران 
مجلس اعلام كرد: يك��ي از مهم ترين وظايف وزير 
ايجاد فضاي شايسته س��الارانه در وزارتخانه است. 
عدم توجه به شايسته س��الاري در اين وزارتخانه و 
ورود بيش از ۷۰ نفر از افرادي كه حتي يك ساعت 
نيز تجربه كاري نداشته و به صورت فاميلي و هدايت 
ش��ده در اين وزارتخانه حضور يافته اند، قابل قبول 
نيست. وعده هاي بر زمين مانده وزير صنعت، معدن 
و تجارت در حوزه خودرو و نابه ساماني اين صنعت 
با گذشت ۱۴ ماه از اداره اين وزارتخانه توسط آقاي 
فاطمي امين حاكي از آن اس��ت كه ايش��ان درك 
درس��تي از واقعيت هاي صنعت خودرو نداش��ته و 
نيازمند رويك��ردي جديد با عزمي ج��دي در اين 

حوزه هستيم. 
او بيان كرد: استيضاح نه تنها تهديدي براي دولت 
نبود بلك��ه زمينه تقويت كابينه ب��راي جامه عمل 
پوشاندن به برنامه هاي وزرا را فراهم مي كند. بنده 
قصد دارم در مورد فعل و انفعالاتي كه در ۱۴ ماه اخير 
در بازار خودرو گذشته است مواردي را مطرح كنم. 
وزير صنعت، معدن و تجارت سال گذشته در همين 
مجلس از برنامه هاي خود ب��راي اصلاح رويه هاي 
نادرس��ت موجود در صنعت خودرو رونمايي كرد. 
همه ما نيز با آقاي فاطمي امين هم نظر بوديم چرا 
كه بايد مي��زان توليد خودرو افزايش يافته و تعادل 
بين عرضه و تقاضا برقرار شود اما امروز بعد از ۱۴ ماه 
به كجا رس��يده ايم؟ ميزان عرضه خودرو همچنان 
تناسبي با متقاضيان بازار خودرو ندارد. عرضه 2۰۰ 
هزار خودروي پارك شده در پاركينگ خودروسازها 
به بهانه افزاي��ش قيمت به معن��اي افزايش توليد 
نيس��ت. همچنان در بازار خودرو در به روي پاشنه 
پيش��ين مي چرخد. يكي ديگ��ر از وعده هاي وزير 
صنعت، معدن و تج��ارت بهبود كيفي��ت خودرو 
بود كه از دغدغه هاي نماين��دگان مجلس و رهبر 
انقلاب اس��ت. اما هيچ حركت مثبت��ي در كنترل 
ب��ازار و خروج دلالان صورت نگرفته اس��ت يكي از 
اصلي ترين وعده هاي وزير براي پركردن ش��كاف 
عميق بين عرضه و تقاضا و ايجاد فضاي رقابت بين 
خودروسازان بحث واردات خودرو بود كه هنوز نيز 
تحقق نيافته اس��ت. در بحث واردات شركت هاي 
وارد كنن��ده و برندهاي واردات��ي بحث هاي جدي 
وجود دارد چه شركت هايي و چه افرادي براي واردات 
خودرو صلاحيت گرفتند؟ همين خودروسازان در 
ليست شركت هاي وارد كننده جاي داده شدند اين 
وضعيت مورد قبول نيست. اما بايد ديد در شرايطي 
كه تا قبل از روز راي گيري بسياري از نمايندگان نامه 
اس��تيضاح وزير صمت را امضا كرده بودند و خود را 
موافق استيضاح معرفي كرده بودند، در پشت پرده 
چه اتفاقي رخ داده كه نمايندگان تصميم گرفتند، 

دوباره به فاطمي امين راي اعتماد بدهند.

»تعادل« با واكاوي پشت پرده لابي ها در مجلس بررسي مي كند
گزارش 2

چرايي راي اعتماد دوباره به فاطمي امين
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خبرروز

تداوم رگبار و كاهش دما در تهران
بر اساس اعلام اداره كل هواشناسي استان تهران، وضعيت جوي اين استان رگبار و رعد و برق و وزش باد شديد همراه با خيزش گرد و خاك 
در مناطق جنوب و غرب استان همچنين كاهش تدريجي دما تا پايان هفته پيش بيني مي شود. با بررسي آخرين نقشه هاي هواشناسي، 
تصاوير ماهواره اي و خروجي مدل هاي پيش يابي عددي، طي روزهاي چهارشنبه، پنجشنبه و شنبه )۱۱ و ۱۲ و ۱۴ آبان( در بعضي ساعات 
افزايش ابرناكي و بارش هاي پراكنده در س��طح استان مورد انتظار است. همچنين تا پايان هفته شاهد كاهش تدريجي دما خواهيم بود.

آسمان تهران طي  پنجشنبه )۱۲ آبان( قسمتي ابري و گاهي وزش باد و به تدريج افزايش ابر با احتمال بارش پراكنده با حداقل دماي ۱۳ و 
حداكثر دماي ۲۱ درجه سانتيگراد پيش بيني مي شود. بارش باران در اكثر شهرهاي شمالي و مركزي و غربي كشور پيش بيني مي شود.

بدهيبيمهديبهداروخانههاوبيمارستانهارونددرمانجانبازانرامختلكردهاست

زماني براي درد كشيدن دلاوران عرصه نبرد
گليماندگار|

 در حال حاضر بيش��تر افرادي كه نياز 
به داروهاي خاص دارند، با مش��كلاتي 
براي تهيه دارو، هزينه ه��اي درمان و البته بدقولي 
بيمه ها مواجه اند. در اين بين جانبازان بيش از همه 
با اين مشكلات دست و پنجه نرم مي كنند، كساني 
كه روزگاري جان خود را براي حفظ تماميت ارضي 
وطن در طبق اخلاص گذاشتند و هر كدام يادگاري 
از آن روزهاي تلخ با خود به همراه آورده اند، يادگاري 
كه فقط درد است و درد است و درد. اما حالا همين 
افراد براي اينك��ه بتوانند داروهاي مورد نياز خود را 
تامين كنند، بايد هر روز با مش��كلات زيادي دست 
و پنجه نرم كنن��د. اين در حالي اس��ت كه در اكثر 
كش��ورهاي دنيا اين افراد داروه��اي خود را مقابل 
منزلش��ان تحويل مي گيرند و اصلا هم قرار نيست 
كه با نبود و افزايش قيمت و ديگر مش��كلات دست 
و پنج��ه نرم كنن��د.  اكثرجانبازان تحت پوش��ش 
بيمه تكميلي دي هس��تند، ام��ا از آنجايي كه اين 
بيمه طلب ه��اي خ��ود از بنياد ش��هيد را دريافت 
نكرده نتوانس��ته هزينه هاي درماني جانبازان را به 
داروخانه ها و مراكز درماني طرف قرارداد پرداخت و 
كند و به اين ترتيب آنچه باقي مانده سرگرداني براي 
جانبازاني است كه بود و نبود داروهايشان در بسياري 
از م��وارد براي آنه��ا حكم مرگ و زندگ��ي را دارد و 
در بهترين حالت مصرف نك��ردن داروها دردهاي 

جانكاهي را برايشان به ارمغان مي آورد. 
اين در حالي اس��ت كه كمبود دارو در كش��ور به 
معضلي تازه تبديل شده است هر چند كه مسوولان 
همچنان بر تكذيب اين خب��ر اصرار دارند و حتي 
رييس س��ازمان غذا و دارو هم اعلام كرد به همين 
دليل استعفا داده است اما حالا پست جديدي در 
وزارت بهداشت و درمان را در اختيار گرفته است. 
مساله اينجاس��ت كه كمبود دارو براي بسياري از 
بيم��اران مي تواند به قيمت جان آنها تمام ش��ود، 
اينك��ه جانب��ازان ب��راي تامين داروه��اي خود با 
مشكلات عديده دست و پنجه نرم كنند و بيمه ها 
به تعهدات خود در اين زمينه عمل نكنند مي تواند 

باعث بروز مشكلات تازه تري شود. 

   دولت بايد هر چه سريع تر اقدام كند
اين مشكل مربوط به ديروز و امروز نيست، بيش از يك 
سال است كه بدهي بنياد شهيد به بيمه دي باعث بروز 
اين مشكل شده است. حسينعلي شهرياري، رييس 
كميسيون بهداش��ت و درمان مجلس در اين باره به 
»تعادل« مي گويد: متاسفانه اخبار مربوط به بدهي 
بيمه دي به داروخانه ها و بيمارس��تان ها كه نش��ات 
گرفته از بدهي بنياد ش��هيد به اين سازمان بيمه گر 
است صحت دارد و بايد هر چه سريعتر در اين زمينه 

اقدامات مقتضي انجام شود. 
او مي افزايد: چند ماه پيش كميس��يون بهداش��ت و 
درمان مجلس در نامه اي به رييس دولت در اين باره 
ابراز نگراني كرده و خواسته بود تا هر چه سريع تر اين 
مشكل برطرف شود، اين مهم تا امروز امكان پذير نشده 
است و در اين شرايط نبايد بگذاريم وضعيت به گونه اي 
پيش برود كه درمان جانبازان با مشكل مواجه شود. 
 متاسفانه بدهي هايي كه دولت و بنياد شهيد كه يكي از

 زير مجموعه هاي دولت است به سازمان هاي بيمه گر 
باعث بروز اختلال در روند بيماران ش��ده است و در 
اين بين جانب��ازان هم از اين گزند در امان نمانده اند. 
در حال حاض��ر از آنجايي كه بيمه دي معوقات خود 
به بيمارستان ها و داروخانه ها را پرداخت نكرده است، 
بسياري از جانبازان براي ادامه روند درمان با مشكل 
مواجه شده اند. شهرياري اظهار مي كند: مجلس تمام 
تلاش خ��ود را براي از بين بردن اين مش��كل به كار 
مي گيرد و نمايندگان تلاش مي كنند تا هر چه زودتر 
اين معضل را بر طرف كنند، اما آنچه كه در اين بين بايد 
اتفاق بيفتد همراهي بنياد شهيد و دولت در پرداخت 

بدهي هاي معوقه به بيمه هاست.
او در بخش ديگري از س��خنانش مي افزايد: مطالبه 
ما از دول��ت جلوگيري از افزايش هزينه هاي درمان 
اس��ت. اين اتفاق مي تواند روند درم��ان بيماران را 
ب��ا اختلال مواجه كند. در واقع چ��ه جانبازان و چه 
ديگر اقش��ار جامعه بايد بتوانند از خدمات درماني 
با قيمت مناسب برخوردار شوند، در شرايط كنوني 
كه هزينه هاي زندگي افزايش چشمگيري داشته اند، 
افزايش هزينه هاي درمان��ي مي تواند باعث بيرون 

رانده شدن برخي افراد از چرخه درمان شود.

   داروخانه ها توان ارايه خدمت
 به جانبازان را ندارند

از س��وي ديگر آذر بردبار، رييس هيات مديره انجمن 
حامي خورش��يد )انجمن ويژه بانوان جانباز و ايثارگر 
اس��تان فارس( در اين خصوص مي گويد: حدود يك 
سال است به دليل بدهي بنياد شهيد به بيمه دي، مراكز 
درماني و دارويي طرف قرارداد اين بيمه از ارايه خدمات 

با كيفيت و به موقع به جانبازان خودداري مي كنند.
او مي افزايد: پيش از اينكه خانواده ش��هدا، جانبازان 
و ايثارگران زير پوش��ش بيمه تكميلي دي باشند، 
زيرپوشش بيمه تكميلي ايران بودند، اما با تغيير اين 
بيمه، مشكلات جانبازان آغاز شد و با وجود آنكه بارها 
به بنياد شهيد مراجعه كرديم و حتي مسوولان بيمه 
دي در جلس��ه اي وعده رفع مشكلات را داده اند، اما 
متأسفانه نه تنها مشكلات رفع نشده بلكه شرايط بدتر 
شده است، به طوري كه با توجه به افزايش حداقل 6 
برابري قيمت دارو، اگر جانبازان توان پرداخت هزينه 
درمان را نداشته باش��ند نمي توانند اقدام به درمان 
كنند چرا كه ابتدا بايد هزينه درمان خود را بپردازند، 
س��پس فاكتور را به بيمه تكميلي ارايه دهند تا پس 
از چند ماه، بيمه تكميلي دي با كم كردن فرانشيز، 
بخشي از هزينه را به آنها پرداخت كند. بردبار اضافه 
مي كند: علاوه بر اين، به تازگ��ي برخي داروخانه ها 
عنوان مي كنند جانب��ازان در طول ماه فقط يك بار 
مي توانن��د تحت پوش��ش بيمه تكميل��ي دي دارو 
دريافت كنند و اگر در يك ماه دوبار به پزشك مراجعه 
كنند بايد هزينه داروي نس��خه دوم را از جيب خود 
پرداخت كنند. در حالي كه از ابت��دا قرار بود بيمه 
دي باقيمانده هزينه بيمه پايه را پرداخت كند و در 
صورتي كه جانبازان داروي خود را از داروخانه هاي 
غيرطرف قرارداد بيمه دي تهيه كنند با ارايه فاكتور 
به نمايندگي بيمه، طي ۱6 روز هزينه پرداخت شده 
را به حس��اب آنها واريز كند، اما متأسفانه تاكنون 

هيچ يك از اين دو مهم تحقق نيافته است.

   بدقولي بيمه دي
نايب رييس انجمن داروسازان ايران نيز ضمن تأييد 
اين مطل��ب مي گويد: بيم��ه دي هنگام ق��رارداد با 

داروخانه ها متعهد شد يك ماهه با داروخانه ها تسويه 
حساب كند و سپس در قراردادهاي بعدي اين مدت 
را به س��ه ماه افزايش داد، اما در حال حاضر بيش از 6 
ماه اس��ت به داروخانه ها بدهي دارد و دليل پرداخت 
نكردن بدهي خود را بدهي بنياد شهيد به اين بيمه 
عن��وان مي كند، در حالي كه از نظ��ر داروخانه داران 
اين پاسخ منطقي نيس��ت چون اين بيمه دي است 
كه با داروخانه ها قرارداد بس��ته و بايد تعهدات خود 
را پرداخت كن��د و در واقع بيمه دي ط��رف قرارداد 
داروخانه هاست نه بنياد شهيد. سيدعلي فاطمي ادامه 
مي دهد: همچنين فرايندي كه براي ثبت نسخه هاي 
بيمه دي داخل سامانه اين بيمه وجود دارد در مقايسه 
با ساير بيمه ها كه اغلب بيمه پايه هستند و داروخانه ها 
با آنها قرارداد دارند پيچيده تر است و زمان بيشتري 
صرف ثبت اين نس��خه ها مي شود، به طوري كه بايد 
علاوه بر فاكتور دارو، از نسخه هم پرينت گرفته شود، 
بدون توجه به اينكه ماهيت نسخه الكترونيك، حذف 
نس��خه كاغذي بود، اما متأس��فانه اغلب بيمه هاي 

تكميلي به ويژه بيمه دي ال��زام كرده اند براي تأييد 
نسخه، بايد پرينت نسخه الكترونيك هم گرفته شود. 
در حالي كه امكان اشتباه داروخانه داران در اين فرايند 
پيچيده زياد است و در نسخه هاي بيمه شدگان دي، 
كسري هاي بيشتري در مقايس��ه با ساير بيمه ها به 
داروخانه ها تعل��ق مي گيرد. بدتر از همه بدقولي اين 
بيمه دربرابر تعهداتش به داروخانه هاست كه موجب 
شده اكنون بسياري از داروخانه ها تمايلي به همكاري 
با بيمه دي نداشته باشند، چرا كه برخي داروخانه ها 
بيش از700 ميليون توم��ان از بيمه دي طلب دارند 
كه با اجراي طرح دارويار فشار بر داروخانه ها افزايش 
يافته و تأخير پرداخت در مطالبات داروخانه ها ضرر 
سنگيني به آنها مي زند. او تصريح مي كند: با توجه به 
اينكه بيشتر جانبازان مبتلا به بيماري هاي مزمن و 
صعب العلاج هستند و داروهاي آنها جزو داروهاي 
خاص و گرانقيمت اس��ت در صورت اعمال نشدن 
بيمه تكميلي، پرداخت همان سهم حدود ۳0درصد 
بيمه شده هم براي اين عزيزان زياد است و به لحاظ 

اقتصادي زير فشار قرار دارند و شايسته است بنياد 
شهيد چاره اي براي رفع اين مشكل بينديشد.

   پيش بيني بودجه
 براي بيمه تكميلي جانبازان

همايون سامه يح نجف آبادي، عضو كميسيون بهداشت 
مجلس شوراي اسلامي نيز با اشاره به اينكه تاكنون هر 
بيمه اي كه به عنوان بيمه تكميلي با بنياد شهيد و امور 
ايثارگران همكاري داش��ته به دلي��ل پرداخت نكردن 
به موقع بدهي بنياد دچار مش��كل شده و اكنون بيمه 
دي نيز مبلغ قابل توجهي از بنياد شهيد طلبكار است، 
مي گويد: با توجه به بدهي قابل توجه بنياد شهيد به بيمه 
دي، طبيعي است اين بيمه توان پرداخت بدهي خود 
به داروخانه ها را نداشته باشد. بنابراين ضرورت دارد اين 
مهم از سوي بنياد شهيد و امور ايثارگران تعيين تكليف 
شود تا با پرداخت بدهي بيمه دي به داروخانه ها مشكل 
تأمين داروي جانبازان و خانواده شهدا رفع شود. ادامه اين 
روند مي تواند وضعيت درمان اين عزيزان را مختل كند.

گزارش

رويخطخبر

عيديبازنشستگانكارگريراكارگريبپردازيد
يك فعال صنفي بازنشس��تگان كارگري از تبعيض در 
دريافتي ها انتقاد كرد و گفت: كارگران بازنشسته توقع 
دارند امس��ال براساس قانون و به اندازه كارگران شاغل 
عيدي پايان سال بگيرند. حقوق بازنشستگان كشوري 
و لشگري با تصويب مجلس ش��ورا از مهرماه، حداقل 
يك ميليون تومان افزايش يافت؛ بازنشستگان لشگري 
مشمول افزايش ۲0 درصدي ش��دند و مزاياي مزدي 
زيرمجموعه ه��اي دولت نيز زياد ش��د. در عين حال، 
پرداخت يك ميليون و پانصد هزار تومان به بازنشستگان 
نفت در آبان، توسط هيات رييسه صندوق نفت مصوب 
شد. در چنين شرايطي تكليف بازنشستگان كم درآمدِ 
كارگري چيست؛ س��يداحمد حسيني )فعال صنفي 
بازنشستگان تامين اجتماعي( در اين رابطه مي گويد: 
واجب ترين قش��ر براي ترميم مزد، كارگران ش��اغل 
و بازنشس��ته هستند؛ متوس��ط حقوق بازنشستگان 
كارگري زير هشت ميليون تومان است؛ با اين حال، نه 
دولت و نه مجلس، برنام��ه اي براي افزايش حقوق اين 
گروه از بازنشستگان در نيمه دوم سال ندارند. به گفته  او، 
بازنشستگان كارگري بعد از ماه ها انتظار از افزايش مزد 
مصوب شوراي عالي كار بهره مند شدند و دقيقاً بعد از 
پايان اين ماجرا به صرافت افتادند دريافتي بازنشستگان 

صندوق هاي دولتي را افزايش دهند. حسيني در ادامه 
به مساله عيدي پايان سال بازنشستگان كارگري اشاره 
مي كند: كارگران بازنشسته توقع دارند امسال براساس 
قانون و به اندازه كارگران شاغل عيدي پايان سال بگيرند. 
عيدي كارگري، حداقل دوبرابر حداقل حقوق است اما 
سازمان تامين اجتماعي هر سال به بازنشستگان خود 
عيدي كارمندي مي پردازد؛ وقتي ما از همه مزاياي 
كارمندي بي نصيب هس��تيم چرا بايد پايان س��ال 
يك شبه كارمند شويم و عيدي كارمندي بگيريم؟ 
او تاكيد مي كند: توقع داريم امسال از همين حالا 
تامين اعتبار پرداخت عيدي كارگري را انجام دهند 
و به تمام مستمري بگيران صندوق تامين اجتماعي 

به اندازه كارگران شاغل عيدي بپردازند.

هشدارنسبتبهنبوداورژانساجتماعيدر۱۳۰شهر
سرپرس��ت دفتر امور آس��يب ديدگان اجتماعي 
س��ازمان بهزيستي كش��ور با اش��اره به اينكه در 
ابت��داي اج��راي برنامه هفت��م قطعا با كس��ري 
ني��رو مواجه خواهيم ش��د، گفت: لايح��ه اي را به 
كميس��يون اجتماعي مجلس ش��وراي اسلامي 
درخصوص تبديل وضعيت نيروها ارس��ال كرديم 
كه در كميسيون تاييد شده است و منتظر هستيم 
در صح��ن مجلس نيز تصويب ش��ود. محمدرضا 
حيدرهايي گفت: اورژانس اجتماعي از س��ال 7۸ 
راه اندازي ش��ده و ش��روع به ارايه خدمات در اين 
زمينه كرد. در اين سال ها نيز هم نوع و بُعد خدمات 
و گس��تردگي ارايه خدمات در اقصي نقاط كشور 
گس��ترش فراواني داشته اس��ت و در حال حاضر 
ضريب نفوذ خط ۱۲۳ در كل كش��ور پوشش داده 
مي شود و در هر نقطه كشور كه با خط ۱۲۳ تماس 
بگيريد، همكاران من پاس��خگو بوده و در صورت 
لزوم نزديك ترين مرك��ز اورژانس اجتماعي براي 
مداخلات اعزام مي ش��ود. او ادامه داد: اما آنچه كه 
طي اين سال ها لازم به نظر مي رسد، اين است كه 
ساختار اورژانس اجتماعي هم از نظر لجستيك كار 
يعني مراكز، خط تماس، ماشين ها و همچنين از 
نظر نيروي انساني بايد تغيير كند. در لايحه اي كه 
به مجلس در خصوص س��اختار و وظايف اورژانس 
اجتماعي پيش��نهاد داده ش��د، قص��د داريم اولا 
لجستيك اورژانس اجتماعي اصلاح شود و دولت 
در تقويت لجس��تيك به ما كمك كند. همچنين 

به دنبال اين هستيم سقف همه دستگاه هايي كه 
موظف هس��تند به اورژانس كمك كنند در لايحه 
مشخص شود. سرپرست دفتر امور آسيب ديدگان 
اجتماعي سازمان بهزيستي كش��ور با بيان اينكه 
تنظيم اين لايحه يك الي دو سال زمان برد، تصريح 
كرد: اين لايحه پس از تنظيم، تقديم كميس��يون 
اجتماعي دولت شد. يك الي دو بار اين لايحه رفت 
و برگشت و يك سري اصلاحات روي آن انجام شد. 
در حال حاضر اين لايحه در كميسيون اجتماعي 
دولت گير كرده است و يك سري مباحث از سوي 
اعضاي كميسيون اجتماعي دولت مطرح شده است 
از جمل��ه اينكه يك س��ري از وظايف كه در لايحه 
براي اورژانس اجتماعي ديده شده است مي تواند 
طبق آيين نامه ابلاغ شود و يك سري از وظايف هم 
بايد در صحن مجلس و در آنجا تصميم گيري شود. 
درخواست ما از كميسيون اجتماعي دولت اين است 
كه در تسريع تصويب و ابلاغ لايحه قانوني ساختار و 

وظايف اورژانس اجتماعي به ما كمك كنند. 

ادامهازصفحهاول

 پازل 
گمشده بورس

 خريد توسط س��رمايه گذاران صورت مي گيرد. 
سررس��يد اعمال اين اوراق يك ساله بوده و مبلغ 
تعهد خريد ۲0 درصد بالاتر از ارزش تركيب سبد 
افراد در آخرين روز معاملاتي چهارشنبه، ۴ آبان 
۱۴0۱ اس��ت و بر اس��اس ترتيباتي كه سازمان 
بورس اعلام مي كند، اعمال و اجرايي خواهد شد. 
مهم ترين مزيت بازار س��هام در مقايس��ه با ساير 
بازارها نقدش��وندگي بالا اس��ت. در حال حاضر 
س��رمايه گذاران حرفه اي مش��كل بازار سرمايه 
هس��تند و خروج پول هاي ب��زرگ نيز به همين 
افراد مربوط مي ش��ود. چالش اصلي بازار سرمايه 
ورود پول جديد به اين بازار است كه به دليل عدم 
اعتماد س��رمايه گذاران به بورس پس از تحولات 
سال ۹۹ اتفاق افتاده است و اجراي اين مصوبات 
نيز تاثير كوتاه مدتي خواهد داشت اما به صورت 
پايدار تحولي را در بازار س��هام ش��اهد نخواهيم 
بود. با توجه به تغيير ش��رايط در اقتصاد جهاني و 
مصوبات داخلي در خصوص صنايع به نظر مي رسد 
تغيير سهام و چينش صحيح پرتفوي مي تواند در 
س��ودآوري تاثير مثبتي داشته باشد و تاكيد اين 
مصوبه بر حبس يك ساله سهام با توجه به اينكه 
بسياري از سهامداران نيز در بازار پايه حضور دارند، 
اثرگذاري آن را كاه��ش مي دهد. تصميم گيران 
بازار تنها به دنبال مسكن هاي مقطعي هستيم. 
در ماه هاي اخير از يك س��و ش��اهد افزايش نرخ 
بهره بانكي با هدف كنت��رل تورم بوديم كه البته 
ناموفق نيز بوده است و از سوي ديگر افزايش نرخ 
اوراق هم تامين مالي براي شركت ها دشوار كرده 
و هم جذابيت بازار سرمايه را براي سرمايه گذاران 
كاهش داده است. البته به اين نكته نيز بايد توجه 
كرد كه سياست هاي غلط دولت در خصوص نرخ 
خوراك و قيمت گذاري دس��توري باعث خروج 
پول از بورس به س��مت بان��ك و بازارهاي موازي 
ش��ده است. بر اس��اس بند چهارم بسته حمايت 
فوري از بورس، مقرر شده بخشي از منابع مندرج 
در رديف بودجه س��ال ۱۴0۱ از روز شنبه جمعا 
به مبلغ حدود ۵ هم��ت به صندوق تثبيت واريز 
ش��ود و اما يكي از بندهايي كه تقريبا در تمامي 
بس��ته هاي حمايتي سياس��تگذار تكرار شده، 
ممنوعيت فروش حقوقي ها اس��ت. اين موضوع 
به فروشندگان س��يگنالي را مخابره مي كند كه 
فرصت مناسبي براي فروش سهام به وجود آمده 
اس��ت و همين موضوع باعث خروج پول بيش از 
۱۵00 ميليارد توماني در دو روز ابتدايي هفته شد. 
مباحثي همچون دستور به توقف فروش حقوقي ها 
و بازارگردان ها به نوعي باعث از بين رفتن ماهيت 
اصلي بورس به عنوان يك بازار خواهد شد و عرضه 
و تقاضا را دستكاري مي كند كه مي تواند تبعات 

بيشتري همچون دفعات گذشته داشته باشد.
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